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教育就是人类的希望{										}
文■董事长拿督斯里黄赐兴

展望[  ]

今年的7月15日是韩江中学67周年校庆，也是本校创办人林连登翁逝世的54周年的日子。
这两个意义深长的日子结合在一起，不但显示了韩江学校与潮人的密切关系，

更是与林连登翁的贡献密不可分的。

在当年1919年，本校创办人林连登翁及潮籍
先贤，因受到一代哲人韩愈的影响，热爱教
育、重视文化，自此先在潮州会馆韩江家庙内
创办了韩江学校。1934年，校务蒸蒸日上，
学生也从百余人增加至六百余人，从此相继来
校就学者也日益众多。至此，董事们也发起了
扩建新校舍，随后才从潮州会馆搬迁到今天的
校址连理园竖立起来。经过67年的风雨飘渺，
历届董事会的努力和管制，逐步造就了今日具
规模又完善的韩江学校。
从我担任董事长至今已经迈入了第六个年头，
从早期对学校的一切管理和事务都是一知半
解，直到这两年开始深入了解、逐步摸索，慢
慢地也摸透这些人心人性的事态。纵然今日的
言辞有些长，但还是希望大家可以耐心聆听。
一年一度的校庆日，不单单是为了纪念先贤们
的功绩，也应该是学校进行检讨的日子。从上
至下，从董事会到教职员甚至到学生，我们都
应该检讨过去一年里所执行的、所制定的事
务，已经有效地实行或是落实了，又或是已经
达到最初所期望的效果和要求。
社会对学校的寄托，不外是为社会培养素质人
才，改造社会和环境。至于家长对学校的寄
托，不外是调教孩子成人成才，为社会做出贡
献。但大家往往忽略的是，家庭教育才是孩子
启蒙教育的源头和基础。孩子每天接触最长时
间的对象是父母，在孩子的成长过程中，父母
的形象和品行即是影响孩子的最根本。
许多的家长一味的追求孩子考取标青成绩，但
却忽略了孩子的品行行为才是人生道路中最重
要的一环。而身为一个教育机构的韩江中学，

董事会有责任提供最完善的学习环境给学子
们，希望莘莘学子能够在舒适的环境中茁壮成
长，培养孩子们成为有素质、有能力的人。因
为教育就是人类的希望，在越困苦的时候，就
越要重视教育，只有教育的成就，才能够改变
个人，进而改造社会，为人类谋福利。
韩江中学的校训“笃于文行”是我们的两大支
柱。“文”是学问，“行”是品行，也就是品
学兼顾，二者不可顾此失彼。在学问与品行之
间必须再下一个“笃”字的工夫，切切实实的
做到才能够开花结果。这正是今日校庆主题所
说：培养素质人才，贯彻素质教育。
做为一所独中的韩江中学，是民办的学校。校
内的每一寸、每一尺，都是来自各方各界的社
会人士所捐赠的。也因为如此，韩江董事会和
校方都有责任，也必会更加珍惜大家所捐赠的
一分一毫，谨慎去处理和审核每一份开销、每
一项教育计划及每一项发展计划，以便可以达
到最好的效率，善用所有的资源和把浪费减至
最低。
韩江中学的67年的风雨沧桑，67年春华秋实，
值此韩江中学创校67周年之际，感恩创办人林
连登翁，深切缅怀为韩江学校作出贡献的先贤
们，深情思念在五湖四海的校友们，也感谢长
期以来支持韩江三校的社会热心人士。董事会
决心进一步弘扬传统，励精图治，继往开来，
势为韩江学校撰写更灿烂的未来！也希望韩江
中学的学生，能与国际水平并驾齐驱，日后有
能力争一日之长短。最后，再次衷心祝愿“韩
江”越办越好！
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自2014年我校奠定素质教育的方向之后，这几年来一直致力孕育三语人才，
提升学生的学术知识及开发学生多方面的才能。
在设备和教材的连年不断增添及师资培训下，

我校学生连续在统考、SPM及CIE O Level考试中和国内外的学术赛会中,
纷纷取得标青亮眼的成绩。

学生的努力和教师的辛勤耕耘，把校方的素质教育及学术水平推向了一个新里程碑。
从我校学生的学术丰硕成果，

证明了教师的专业、教学质量和学生的素质已达到校方的素质教育目标。

统考成绩连年标青

校长室报告
文■江美俐校长

[   ]{												}致力培育素质教育人才

韩江学术成绩刷新纪录

我校在奠定素质教育的目标后，学生在统考考
试中不断刷新学术记录，2014年高中学生孙
恩美考获9A优秀佳绩，罗玉莹和郑秉安除分别
考获8A及7A成绩之余，也分别在地理和物理科
目中获选为全国十大佳绩。而技术科学生郑学
森、徐俊杰和吴静雯也在工业英文科目中以优
秀成绩入选全国十大佳绩学生；吴伟伦则在美
工实习科目入选全国十大佳绩学生。
2015年高中学生罗松菁考获7A优秀成绩，朱敏
珺考获5A佳绩。而朱敏珺和董纾彣也分别在美
工及工业英文科目中入选全国成绩特出考生，
为校增光。同年初中学生黄董战，在统考中囊
括8A全科大满贯的卓越成绩，徐和佳亦考获6A
佳绩，彼等优秀表现让校方为之骄傲及欣慰。
而去年高中理科学生郭子瑗，除了在统考一举
囊括10A优异成绩，也在SPM考试横扫10A，为
我校历年来最佳成绩，刷新了我校学术考试成
绩纪录。除此之外，戚汉斌和罗玉敏分别考获
7A及6A佳绩，海外生廖晓鸿与翁翊峰也分别囊
括5A佳绩。初中学生也不遑多让，郭子玮和张
智扬各考得8A、张智涌7A、邱垵瑜6A、罗松坚
5A优秀成绩。

这几年的统考成绩连续传来捷报，无疑证实了
我校推动素质教育已经得到丰硕的成果。这也
证明了我校的素质教育方针可以帮助学生在全
方位的发展，让学生更加自信的走向国际舞
台,成为优秀的国家栋梁。
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■何嘉营同学在CIE	 O	 Level
考试中，英语一科分数是全
世界考生中最高，为他自
己、家人及校方带来极大的
荣耀。

剑桥国际O	Level考试传捷报

去年就读	"Cambridge	International	Examina-
tion	 O	 Level	 (CIE	 O	 Level/剑桥国际O	 Level
考试)"课程班的我校学生迎来第一次考核，成
绩也于今年年初揭晓，当中卓佳澄、何嘉营和
林俊延分别一举摘下10A优异成绩，陈勇超及
邓伊倩考取9A；苏国僖、陈宽威、彭颖飞、张
曼驻与蔡绍慈考得8A；徐翔莉、陈纯健、王玉
琳、倪嘉宏、方嘉薇、陈若飞和叶嘉雯分别取
得7A佳绩。
而尤韵涵在CIE	 O	 Level考试取得7A佳绩的同
时，亦在SPM考试中取得7A佳绩。黄于轩与陈
达梧除了在CIE	O	Level考试中包办6A佳绩外，
在SPM考试中也分别考获9A的优秀成绩。

除此之外，考到6A成绩的韩中学生尚有黄慧
菁、金度润、梁凯媛及陈韦毅。另外考取5A佳
绩的学生有钟昀颖、车迎瑞、谢恺雯、蔡贤
恒、胡明佑与曹优圣。
当中最让我校引以为荣的是，何嘉营同学在
CIE	O	Level考试中，英语一科分数是全世界考
生中最高，并于4月中旬获得考核单位表扬，
而校方也在最近的教师节典礼上特别颁发学术
荣誉奖状，以让学生们可以以他为学习榜样，
自强不息，力争上游。

续推动素质教育

我校在制定素质教育的教学方针后，不断增添
的教学设备，务求符合新时代课程的需求，并
赶上科技教学技术。与此同时，校方也不断提
高师资专业，除积极鼓励、推动和培训教师进
修之外，也聘请具有高学历的专业教师，并严
格视察教师的教学质量以提升学术水平。而从
近几年我校学生的学术丰硕成果，无疑证明了
校方的教师专业、教学质量和学生的素质已达
到素质教育目标。
我校所推动的素质教育，也吸引到一批优秀学
生前来继续深造，这无疑印证了我校的课程是
具有教学质量，让家长们对韩中的办学具有极
大信心。
学生在各种考试的学术表现逐年提升，让近年
来着重推动素质教育，以打造素质人才的董事

会成员们极为振奋及欣慰。因此校方将继续秉
承着这个目标和使命，致力树人，为国家为社
会造就栋梁人才，培育更多品学兼优的素质学
生，以不负先贤们为华教兴学的毅力和精神。



文■巫晓微副校长

[   ] {										}教务处报告 就想赖着你

“老师，我讲到，做到！你看，大学录取名
单有我了！老师，四年后来清迈参加我的毕
业典礼！我一定让你骄傲！”
“老师，我要结婚了，这一天保留给我，一
定要来见证我的婚礼！”
“老师，我失恋了。还记得
当年你跟我说的话，经历了
这些年，我会带眼识人了。
你放心吧，我长大了！懂
了！”
因为网络通讯的方便，一个
个多年前毕业的学生们，一
则一则的讯息，字字玑珠，
分享有时、分担有时，这不
是麻烦，而是一种被依赖的
甜蜜负担，看在眼里，暖
在心里。感觉自己真的很幸
运，有机会陪那么多孩子成
长，见证了孩子们的青春的
同时延续了一辈子的师生情
缘。
多年走在教育的路程中感叹
有时，喜悦亦有时。“老
师”这身份，对学生难免会
有要求、劝说有时、破口大
骂有时，然而要如何在关爱
中不伤了彼此的感情，亦是一种智慧，是这
一辈子在当老师、当长辈都在修的一门课。
老师与学生之间是很微妙的关系，可能是短

暂的恶缘亦可能是一辈子的善缘，唯有选择彼
此相信、互相尊重，才可能酝酿良好的沟通
平台。人与人之间的信任，是一件很脆弱的
东西，要赢取学生的信任需要花时间经营、

巩固，但要破坏却是非常的
容易，只要一句不经意的语
言中伤、一个表里不一的行
为，甚至背后的谣言都足以
破坏了彼此的信任。所以，
走在教学的路上当争取到彼
此的信任时，要珍惜、要呵
护、要滋养，否则，师生的
关系只能越走越远，上课、
敲钟各走各的，学生在毕业
离开校园后，更是走向陌
生。
当然在选择相信学生之时，
难免会有一些时候会让一位
对学生有要求的老师感到失
望，但，老师在陪着孩子成
长的过程中是非常考耐性
的，只要能够撑得够久，学
生的表现往往会让老师很窝
心。因为老师所相信的是人
类内心最美好、善良的本
质，并相信孩子们终究会展

现自己最美好的一面。让师生善缘成了孩子未
来人生路中的指引灯，一路上遥遥地祝福着彼
此。

►06     ◄报告
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{										}
文■杨茹涵副主任

[   ]训育处报告

愿德育之花
在每位学生心中盛开

青少年时期是人生良好品德形成的关键时期，是决定人生德操高下、品性优劣的特殊阶段。
青少年是国家的未来，人无德不立，业无德不兴。

因此，做好对于学生的德育教育工作，可以说于己是功德无量，
于人是受益终生，于国则是播下和谐发展的希望火种。          

1.青少年德育教育的重要性
在应试教育的压制下，家庭、学校教育几乎清
一色地重才智而轻德育，以至于无数人感慨
当今的青少年是垮掉的一代，是不堪重任的一
代。而德与才的孰重孰轻，坊间一度流传着这
样几句话：有德有才是正品，有德无才是次
品，无德无才是废品，有才无德是危险品。
从近年来不断攀升的未成年人犯罪率可知，更
多的家长、教师忽略了德育的培养，使学生在
身心即将成熟的最佳施教年龄段，过早地品味
到了生命的苦涩，甚至身陷囹圄。在自身承受
着失足痛苦的同时，给家人、社会造成了极大
的伤害。由此可见，青少年德育教育的好坏，
不仅关系到个体的未来成长，更是影响到国家
整体文明的优劣和续断。
	
2.学校生活的德育培养
不言而喻，德育教育的实质就是对青少年的道
德认识、道德情感以及道德意志的培养。在
学生心灵深处播种下良好的做人道理和社会公
德的种子，以此规范行为，砥砺心智，使学生
最终成为有益于他人、有益于社会的人。校园
是学生接受教育的最重要的场所，德育培养应
贯穿始终，不遗点滴。就整体环境而言，校园
整体上宜彰显出和谐温馨、乐学向上的精神风
貌，而不是简单的美化布置。比如，增添团结
友爱的校园氛围，渗透民族平等的人文理念，
让学生们不自觉地感受到个体与群体间的关
系，使之更好地融入到集体中来，与他人和睦
相处，互助共荣。

而在日常授课中，教师可以通过各种各样的活
动，贴近现实生活，开展德育教育，即使学
字、算数这样简单的事，都可以将德育润物细
无声地渗透其间。在教学生认识生字时，可以
把汉字的形声、会意等构造特点补缀其间，既
可以突出华夏先祖的聪明智慧，又可在无形中
增长学生们的民族自豪感，同时感受方块字独
一无二的美，加深对文字的理解和记忆。
	
3.家庭生活的德育教育
父母是学生的第一任教师，家庭对学生德育的
影响不可忽视。伴随身体与智慧的成长，学
生的思想、品性日趋成熟，道德观、人生观也
会逐渐完善。俗话说，“身教胜于言教”，这
就需要家长率先垂范，以身作则，时刻正确引
领，把学生带入到德智兼备的人生轨道上来。
未成年人的情绪是不稳定的，行为也具有更多
的随意性。家长应适时督导学生养成良好的
生活习惯和行为准则，形成“能做的事情自己
做”和“今日事今日毕”的良好习惯，树立起
自强自立的思想意识及敬老爱人的道德观念。
要敢于放手，让学生去感受失败的痛楚，享受
成功的喜悦，以满足其渴望独立、自由成长的
心理。
正所谓，德育无小事，我们必须从源头抓好德
育教育，才可以从根本上将学生的德育提升至
符合现代社会的要求，才可以获得校园文化的
熏陶、家长的肯定、社会的认同。愿德育之花
开在每一位学生的心中盛开。



{												}
文■张嫒殷主任

[   ]辅导处报告

“做我没做过的是叫成长，做我不愿做的事情叫改变，做我不敢做的事情叫突破。”
我校与温馨苑在3月16日与17日一起主办了《焕新志我激励营》获得了学生热烈的反应。

在这次的激励营中, 讲师有提到了成功的四个过程，在这里，老师有些话想补充。

第一阶段：做对
同学们在学习时期,难免会因为环境,朋友的影
响而迷失了正确的方向。很多时候，你心里是
否有很多想法，很想去尝试，去体验，比如：
抽烟，谈恋爱，玩乐等。年轻，拥有这些想法
是很正常的。但在学校里，有些行为是属于违
规的。所以，同学们务必要清楚自己的职责。
何谓做对？基本的做对就是不伤害别人，不伤
害自己。
接着就是可以做利人利已的事，所谓的“利
人”，就是帮到别人，“给予”，也就是“
舍”。而“利已”就是对自己也有帮助的事
情。举个例子，如果你某个科目比较强，那你
不妨可以教导那些向你请教的同学，而在教导
别人的过程中，自己又可以从中复习，加强记
忆，这就是“得”。何谓“舍得”，就是有舍
才有得的意思。

第二阶段：做多
在学习过程中，一旦找对了和用对了方法，已
是成功的一半，接着就是同学们重复做对的事
情，多做习题。
根据心理学家的研究结论：21天以上的重复
会形成习惯；90天的重复，会形成稳定的习
惯。即同一个动作，重复21天就会形成习惯
性动作。同理，同一个想法，重复21天，或
重复验证21次，就会变成习惯性想法。所

以，一个观念如果被验证了21次以上，它十
有八九已经变成了你的信念。
习惯的形成大致分三个层次：
第一层次：1—7天左右。此阶段的特征是：
刻意，不自然。你需要十分刻意提醒自己改
变，而你可能也会觉得有些不自然，不舒服。
第二层次：7—21天左右。不要放弃第一层次
的努力，继续重复，跨入第二层次。此阶段的
特征是：刻意，自然。你已经觉得比较自然，
比较舒服了，但是一不留意，你还会回复到从
前。因此，你还需要刻意地提醒自己改变。
第三层次：21—90天左右。此阶段的特征
是：不经意，自然。其实这就是习惯。这一层
次被称为“习惯的稳定期”。一旦跨入此层
次，你已经完成了自我改造。这项习惯就已成
为你生命中的一个有机组成部分，它会自然而
然地不停地为你“效劳”。

第三阶段：做得更好
习惯构成性格，性格决定命运。没有改变不了
的习惯，只有你不怎么想改变的习惯。没有改
变不了的性格，只有你不怎么想改变的性格。
没有改变不了的命运，只有你不怎么想要做好
的事情。做一个计划成功者，去有计划地为自
己塑造好习惯。成功是因为习惯。一旦你养成
了成功者身上所有的好习惯，你会发现自己“
不成功都很难”。

做对，做多，做得更好。
►08     ◄报告
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文■傅淑梅主任

[   ]联课处报告

面对一个年轻化的世界，而他们要面对的是我
们无法预测的未来！亚洲区的变易和多元复杂
是我们要面对的关键觉醒。未来，亚洲将驱动
这世界，而不再是望向西方、东方或欧洲！在
地文化逐渐受重视。我们正处于一个没有中断
的网络世界。因此，我们必须接触亚洲青年的
灵魂与生命，引导他们作为一个华人，马来西
亚人，亚洲人，全球化的世界公民。

错误的领导模式与教育
她提到，人类受苦的原因之一是错误的领导模
式与教育。这论点真是让我拍案叫绝，确实是
如此啊！一个国家的领导模式，乃至于一个教
育体系，所谓“一子错，满盘皆落索”。该如
何扭转乾坤，唯一的办法还是得通过教育，为
下一代建立良好的基础。身为教育工作者的我
们，真的身负重任。教育未来的世界公民，是
我们的责任。因此，我们必须时刻鞭策自己，
正确地教导他们。

送给青少年的礼物
我们必须教导孩子能专心、有耐心、具备复原
力及健康的生活习惯的基础等。专心的功夫，
是他未来成就自己需要的关键能力。孩子必须
学会抗拒诱惑，等待美好结果的耐力。生命中
的复原力是让孩子具备克服挑战和阻碍的弹性
及韧性。最后，是引导他具备一生稳健、快乐
生活习惯的基础。
过去的我们，养成了今天的习惯，而今天的习
惯，将成就你我的未来。只要每位教师坚守自
己的岗位，人类的未来依然充满希望。同伴
们，一起共勉之。

{												}写在教师节前夕

今年3月初，在槟州教育局的安排下，有幸参加了由来自台湾林思伶博士主讲的生命教育座谈会，
题目为《培育新世纪的世界公民和社会领导人》。

这个讲座会座无虚席，为时一个小时半的讲座，没有人离场或上厕所，笑声不断，共鸣不断。
这在槟城是相当罕见的，证明了这位讲师演说的魅力和说服力。听完这场讲座，让我思考了很多。

你了解他们吗？
林博士在生命教育这个领域专研多年，因她深
深认为青少年是国家未来主导世界的灵魂人
物，身为教师的我们，身负重任教育这一群未
来世界的主人。为了好好执行这个任务，我们
首先要做的就是理解他们，了解他们，才能对
症下药。我们必须帮助他们，装备他们以迎接
未来各种挑战和难题。我自问，我了解和理解
这些青少年吗？我是否已全心全意接受他们，
是跟我们这些60年代、70年代、80年代甚至是
90年代出生的个体，完全是两回事。打个比
方，现在的青少年表达方式很直接，他们不怎
么注重礼仪，想到什么就说什么，不太在乎对
方感受，但这并不表示他不尊重您！这只是新
人类表达意见和沟通的模式。你能接受吗？我
想我们别无选择地必须适应这些转变。

现在的青少年
他们是交朋友的专家高手。他们对消费和购物
有新的的概念。广告扮演很重要的角色。同
时，他们也面对各种暴力与毒品的诱惑，受运
动驾驭。他们强烈的需要网络世界，自由移
动，数位社群，以及被听到。如果缺乏这些，
他们将显示出不稳定，不参与及没关系的情
绪。简单地说，他们不注重灵性，喜欢打游
戏。他们受媒体、娱乐驱动，追求刺激和乐
趣。唯一能吸引他们的，是竞争和乐趣同时并
存的事物。创意和追求独立生存，让他们展现
出对现代世界的重大影响。

亚洲将驱动这世界
您知道吗？全球有50%的人口，年纪低于25
岁，而其中最多年轻人在亚洲。因此，我们正
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文■金紫鹏副主任

[   ] {						}体育处报告

什么是真正的

体育教育？

体育不光是锻炼，还有体育精神，如果只是锻炼，那只是活动筋骨而已，与“教育”无关。
真正的体育教育是通过身体来运动来改变和提高自身的各项“品质”。
学校如何安排体育课程、如何指导学生锻炼、如何定位体育教育，

不仅直接牵动青少年体质的“生命线”，也潜移默化地影响孩子们一生的价值观。

1.体育是学习驾驭身体的课程
我们一心希望孩子成为社会精英，但是如果他
连自己身体都无法控制好，你还会认为这是一
个精英的形象吗？而当孩子能够驾驭身体的时
候，他也同时驾驭了自己的思维和精神，而且
获得了宝贵的自信。因此，优秀的精英首先一
定是善于驾驭自己身体的主人！
美国人有个特点，就是喜欢自讨苦吃，喜欢
做“极限运动”，没事就去爬峭壁，或者雪
山，或者横跨沙漠，或者从飞机上往下跳，或
者跑到没人的地方“探险”，每年都会因意外
而死很多人。但是他们照样乐此不疲，他们是
真正实践孟子名言——“苦其心志，劳其筋
骨”的人。有一部系列影片《生存大挑战》，
就是美国人(很多还是中学生)挑战自己身体极
限，自讨苦吃想出来的各种花样。
这给我们一个很好的启示——锻炼身体只是体
育的小用，培养精英才是体育的大用。
　　
2.体育是学习承担责任和克服困难
“责任”和“面对困难”，也是课堂和书本都
教不出来的品质。而体育课程则是一个良好的
训练手段。成为优秀精英的一个特征，就是愿
意“面对压力”，“承担责任”和“克服困
难”。
“失败是成功之母”这句话的本来目的，是要
参与者面对失败，面对困难。不要因情绪沮丧
而失去更多的机会。而在一次一次的挫折中，
孩子们学会了不带情绪地面对失败，并从失败
中吸取经验和进步，最终取得成功。难道还有
比体育更好的课程来让孩子理解这一点吗？
　　

3.体育运动会提升学习效率
早有研究证明我们在运动时会产生多巴胺、血
清素和正肾上腺素，这三种神经传导物质都和
学习有关。多巴胺是种正向的情绪物质，人要
快乐，大脑中一定要有多巴胺。所以，我们看
到运动完的人心情都愉快，打完球的孩子精神
都亢奋，脾气都很好，学习效率自然也就上去
了。但这其实仅仅是体育提高学习效率的一个
小侧面。
真正的高效需要两个条件，第一，有充沛的精
力支撑；第二，活跃、灵活的思维，避免走弯
路。而这两个条件都可以在体育锻炼中得以满
足。运动保证了身体健康，精力充沛，这一点
自然不必多说，更重要的是孩子越是能拿下那
些复杂、有挑战的体育项目，代表孩子大脑建
立的神经网路越宽，越复杂，因此，他的思维
也就越灵活。所以，你会发现身边那些活泼好
动的孩子总是“鬼机灵”，讨人喜欢，原因就
在这里。他们脑袋库存的“路径”多于常人，
因此，做事不拘泥，对于同样的问题他们总是
能找出好几种解决方案。这样的孩子，如果愿
意在学习上下功夫，你还用愁他效率不高，学
习不好吗？

所以，真正的体育教育不是培养头脑简单四肢
发达的人，而是培养适应高强度、高速度和高
智商的社会竞争人才。同学们，积极投入到运
动中来吧，你会受益终生。
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Edited	by■Mdm	Luisa	Anne	Rodrigues

2017 will be a year of setting and reaching attainable 
goals, working harder and smarter and taking Han 
Chiang English Centre and students’ achievements 
to the next level of “GREATNESS”. At HCEC we 
are dedicated to student-centered programmes that 
promote learning excellence through an enriched 
curriculum. All the teachers are here to support 
all the students, by any means necessary, to ensure 
their fullest academic potential. Therefore, I wish to 
acknowledge with sincerest gratitude, the support 

from my entire team who’s sincere and untiring efforts 
have made it possible to embrace a paradigm shift in 
every facet and make significant progress.
This year, students can look forward to encountering 
a highly intensive and challenging academic program 
that will push them to work beyond their limits. 
However, I am confident that all of our students have 
the capacity and ability to meet our expectations and 
the demands of our teachers. Our goal is to ensure that 
all students become critical thinkers, active problem-
solvers, inquisitive readers and prolific writers. We do 
all these to prepare them for the demands of the real 
world.
I look forward to working with all of you and pushing 
you to all academic heights. Thank you for being a 
part of HCEC community where SUCCESS IS NOT 
AN OPTION….BUT AN EXPECTATION. We are 
truly on the path to GREATNESS!

Mdm Raginder Kaur

A note to Madam Julina Koay
Words cannot describe how blessed we are to be 
among those who have trained during the time of an 
icon like Madam Julina. We recognize, respect and 
appreciate all the valuable skills and knowledge our 
dear Madam Julina had imparted onto us. She has and 
is an inspiration to many of us at Han Chiang High 
School as she encourages us to strive to be better 

persons by working as a team towards achieving 
unanimous goals. Undoubtedly, she has reengineered 
Han Chiang English Centre and immortalised it in the 
public eye. Truly, we will miss her mentorship skills. 
As she has started her new journey, may God’s mercy 
and endless blessings be upon her.

On the Highway to 

GREATNESS
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It has been four successive years that Han Chiang High 
School has been privileged with English language lessons by 
educators from the British Council. Over the years, hundreds 
of CIE Junior 1 and Junior 2 students have reaped benefits 
from the BC lessons. Lessons are tremendously fun and 
students were able to enhance their communication skills. 
Needless to say, BC lessons are wonderful and effective 
complements to our daily lessons at HCEC. 

A note to educators 
from British Council

Keeping up  with the STANDARDS
In order to stay abreast with the changes and 
competency required by the Cambridge International 
Examinations, teachers are continuously updated and 
reassessed to ensure that tests and exams conducted in 
the school adhere to the guidelines. Teachers attended 
a short course facilitated by Madam Luisa Anne 
Rodrigues on the 10th of February 2017, primarily 
focusing on the speaking component in the IGCSE 
Examination. 
The session covered all the necessary aspects of the 
speaking test including the conduct and recording 
of the test to ensure that the speaking test emulates 
the actual test by the Cambridge International 
Examinations. It covered parts of the test; from the 
start of the recording to the warm up section and main 
part of the test. The session also addressed questions 
and provided ideas as well as a step by step guide to 
conduct the test. Trainees also listened to sample test 
recordings and were guided on the marking criteria. 

This ensures that the marks are valid and consistent 
to that of the Cambridge International Examinations 
standards.  
As the school also conducts PT3 Examination, 
teachers involved in the said examination are required 
to ensure that the PT3 speaking and listening test that 
will be conducted internally is in accordance with the 
guidelines set by the Exam Board of Malaysia. Madam 
Angelina Carrel were among the three teachers from 
Han Chiang High School who attended the session 
held on 15th March at the Institut Pendidikan Guru 
Kampus Pulau Pinang facilitated by Mr. Mohd Nur 
Bin Kamarudin.
The session covered all the necessary aspects of 
the speaking and listening test including the dates 
of the examination, security measures on how and 
when to download papers from the question bank of 
the examination board and modification by PKW- 
Pentaksir Kawasan. 

Prepared	by■Mdm	Luisa	Anne	Rodrigues	&	Mdm	Angelina	Carrel

“Shared Reading: More than Just Storytelling’’
The training workshop took place on 25th February 
2017 at the KDU College Penang. It was conducted 
by Mr David Bakewell, the Head of Program with 
Sahavith Schools in Thailand. The workshop was 
based on ‘Shared Reading’ as an instructional 

technique, which 
covers the 
background and 
current research 
of different 
methods of the 
implementation of 
shared reading. 

The facilitator discussed mainly on lesson planning 
for Young learners and on how to prepare a lesson 
for reading skills using the ‘Big Book’ approach. 
Questions such as “What do you see?’’ “What do 
you think this book is about, and “What do you think 
will happen later in the story?” are some questions 
that can be used as prompts to create enjoyment, 
motivation for learning, encouraging prediction, 
providing the necessary confirmation and ensuring 
the integration of new knowledge. The session also 
addressed the need to alter the activities or to make 
up entirely different ones according to the needs of 
the students. All participants gained a lot of ideas in 
this 3 and a half hour workshop.

Prepared	by■Ms	Shanbigay	Reddy



Suppor ting  Mother  Nature
The Kelab Pencinta Alam Pulau Pinang conducted 
their first meeting of the year on 16th March 2017 
at the Pusat Ko-kurikulum Pulau Pinang. During the 
meeting, new committee  members were elected and 
a volunteer from the Eco Schools Project presented 
about ‘Tetra pak’. It is an effort to recycle newspapers 
and old clothes. The volunteer showed a video about 
SK Seksyen 9, Shah Alam. This school has a special 
machine whereby students can recycle the recyclable 

items and they can key in their ‘Green points’. The 
points are based on different recyclable items. The 
Eco-Schools Community encouraged all schools to 
have a ‘Cabin Kitar Semula’. Each cabin may range 
from RM5000 – RM7000. Representatives from each 
school then presented their yearly report and shared 
ideas to enhance students’ knowledge and interest 
about preserving nature.

Prepared	by■Mdm	Neshallini

Grounding  Vocabulary  Learning  In  Cognitive  Psychology 
by  Working  with  Human  Forgetting  Rates (PELLTA)   

Prepared	by■Ms	Thevaranjini	Ramesh

Techniques on How to Teach Writing
Prepared	by■Mdm	Shasheeta	Kuppusamy

The training workshop attended by Madam Shasheeta, 
Miss Madhadvi and Miss Gina took place on 18th 
April 2017 at Disted College. It was conducted by 
Prof. Paul Kei Matsuda, Professor of English and 
Director of Second Language Writing at Arizona State 
University. The workshop talks about the background 
and current research of different techniques that can 
be used to teach writing.  
The first session used question and answer techniques 
to tackle problems faced by teachers attempting 

to teach writing in the classroom. The next session 
introduces the ‘Critical Thinking and Writing-An 
Integrated Approach’ technique more suited for the 
21st century education and its expectations. The 
facilitator later explained on critical thinking and its 
influence in writing. Lastly the facilitator explained 
on ‘Corrective Feedback and Writing Instruction’. 
He explained on how to give corrective feedback and 
what constitutes good writing. It was indeed a fruitful 
workshop.

metacognition enhancement, vocabulary acquisition, 
essay writing and error correction.
In this workshop, Dr. Gianfranco Conti discussed a 
number of commonly made mistakes in vocabulary 
instruction and suggests practical ways to address 
them in terms of curriculum design, short-term 
planning and classroom implementation. The 
suggested approaches and techniques, grounded in 
Cognitive Pyschology and Skill Theory, are based on 

the principles that more effective retention is brought 
about through:
(a) deep processing of the target vocabulary, 
(b) its routinisation - in context- through receptive and 
communicative practice, 
(c) effective recycling techniques mindful of the HFR (human 
forgetting rate). 
The HFR was also being drawn upon to outline 
more fruitful approaches to homework and medium 
and long-term planning. Dr. Conti also provided 
examples of effective vocabulary teaching sequences 
demonstrating how they can be best implemented in 
the classroom and provided a rationale for the choice 
of each learning activity and the approach undertaken. 
The end-goal of the workshop was to enhance the 
participants' grasp of the factors which enhance 
and undermine vocabulary retention and to model 
effective vocabulary teaching practices which take 
into account recent research findings in the realms of 
L2 vocabulary acquisition.

Dr Gianfranco Conti, 
a former University of 
Oxford researcher and 
teacher trainer, has been 
teaching modern languages 
for over twenty-five years. 
He holds a Doctorate in 
Applied Linguistics and 
Master’s degree in TEFL 
and his main research 
interests are learner 
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World Scholar’s Cup Penang Round 2017 Report

On April 14th and 15th, 60 students participated in 
the World Scholar’s Cup which was held in Prince of 
Wales Island International School (POWIIS). This is 
our third year in this exciting and fun competition. 
Around 400 students from different schools 
participated in this competition and Han Chiang sent 
one of the biggest delegations of students.
Students basically competed in four events: Team 
Debate, Scholar’s Bowl, Collaborative Writing 
and Scholar’s Challenge. Among the outstanding 
achievers were Sarah Swea who was the champion 
scholar for the junior division and Ng Yee Thern who 
was the champion scholar for the senior division. 

Prepared	by■Mr.	Samuel	Ong

Overall, Han Chiang students have done tremendously 
well in the competition and they have won a total 
of 110 gold medals, 147 silver medals and brought 
back 11 trophies. Besides that, 37 students will be 
participating in the Global Round in Hanoi, Vietnam 
where all the other scholars from around the world 
will compete from 25th June to 1st July. 
On behalf of HCEC, we would like to thank the 
Board of Directors, principal, parents and teachers 
for their unending support and contribution towards 
the participation of students in this competition for 3 
consecutive years.  

A	wefie	of	Mr.	Samuel	and	the	winners

Great Achievements in HELP University 
Chinese Secondary Schools 6th 

International English Debate Competition 2017
The Northern Zone preliminary competition for 
the 6th International Debate Competition by HELP 
University participated by 9 schools was held at Jit 
Sin Independent High School on 27th May 2017. Han 
Chiang High School stood against Ket Hwa High 
School in the first round and SM Poi Lam, Ipoh in the 
second round and emerged as champions for the third 
consecutive year. One of the topics debated was ‘This 
house would grant illegal immigrants permanent 
resident status’. Students will move on to the final 
round in July at Kuala Lumpur.

Prepared	by■Mdm	Shasheeta	Kuppusamy
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Making a Difference - Star NIE
The Star NIE contest this 
year was an eye opener to the 
world of photojournalism. 
The workshop held at 
Disted College on 11th of 
April and attended by four 
of our very own students 
was indeed fruitful as a 
representative from Star 
defined photography in 
contrast to photojournalism. 
A photographer from Star 

Prepared	by■Mdm	Daksha	Shashikant

2017 Examination Syllabus Formulation and Examination 
Item Writing Training Course

Prepared	by■Ms	Yeoh	Chia	Ying

The 3-day training course was organised by the 
Examination Department of Dong Zong and the two 
facilitators were lecturers from University of Malaya, 
namely Dr. Kuang Ching Hei and Dr. Krishnavanie 
Shunmugam. A total of about 50 teachers from 
Chinese Independent Schools from Peninsular and 
East Malaysia attended the course. The course started 
off with a though provoking question – our teaching 
philosophy. Dr. Kuang emphasised other important 
elements of teaching such as doing after-lesson 
reflection and keeping a journal. Dr. Kuang also 
pointed out a very significant attitude which a teacher 
should have – to believe in what students are able to 
achieve. Most teachers find their students immature 
and tend to treat them as children. Instead of giving 
them the autonomy, teachers prefer to do everything 

for them, causing an adverse effect and indirectly 
hindering students from showing their potential. 
The course covered many facets of the elements 
involved in testing and evaluation among which 
includes reliability and validity, ways to set reading 
comprehension questions to reduce ambiguity, 
teaching and testing writing and construction of 
rubrics and model answers. 

then trained the participants 
on the intricacies of taking 
excellent photographs. 
Participants were also 
trained to choose an 
appropriate subject matter 
and appropriate equipment 
and shown how apertures 
combined with correct 
shutter speed can be used 
to take unique and sharp 
photographs.

{Crème de la Crème}
Prepared	by■Mdm	Luisa	Anne	Rodrigues

Justin Ho Jia Yinn has indeed set a benchmark for students at Han Chiang 
High School when he received the award for having gained the highest 
mark in the world for Cambridge IGCSE English as a Second Language. 
He was from SE2 and I was privileged to have taught him last year. I can 
attest not just to his excellent command of English, but also his wisdom 
that is beyond his years. Justin reads books on philosophies! This just 
goes to show how much of a thinker he is. He is also a high achiever 
and has a wonderful personality that goes with it. I sincerely wish him 
the very best life has to offer and may he always stay true to himself.
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Education in the 21st Century
Compiled	and	edited	by■Mdm	Luisa	Anne	Rodrigues

The 21st century is an era of great technological 
advancements and many children start school 
technologically literate. Such developments bring 
challenges to educators and an increasing awareness 
of the importance of the English language as a global 
language, the language of the internet and the language 
of social media. To this end, the iELT-Con 2017 held 
from 19th to 21st April at Bayview Hotel Penang, 
aims to provide a platform for the ELT community 
across the globe to discuss and explore the following 
questions: What does the 21st century mean to ELT-
practitioners, researchers, policy makers, curriculum 
designers and material designers? What implications 
are there for teaching & learning? Are there new 
practices and innovations? 
Various interesting topics were presented during the 
conference attended by a number of Han Chiang 
English Centre teachers namely Miss Thevaranjini 
Ramesh, Madam Daksha Shashikant, Miss Shanbigay 
Reddy, Madam Khairul Norizah and Miss Margaret 
Dennis. Among the ideas gathered by the attendees 

include the possibility of taking students as partners in 
education. Findings from a study conducted revealed 
that when students are engaged in the selection of 
study materials, they take ownership of their own 
learning and the collaboration demonstrated resulted 
to students having the capacity to communicate 
more confidently and competently. Presenters also 
emphasised on instructions to promote active learning 
in the classroom to develop students’ creativity and 
critical thinking skills using open-ended questions, 
humour and authentic context for learning. 
Attendees were also introduced to various models of 
teaching among which include models that promote 
active movement 
during lessons, spontaneity, teamwork, nonverbal 
communication and collaborative learning. Papers 
discussing the importance of corrective feedback, 
identifying student anxiety in classrooms, using 
technology and online resources in teaching, principles 
for facilitating students’ language development and 
using appropriate materials in the classroom were 
also presented. 
In another conference held at KDU Penang on 20th of 
May 2017 attended by Miss. Shanbigay Reddy, Madam 
Angelina and Miss Margaret Dennis, interactive 
activities and ideas to create meaning in the English 
language classroom, the use of software and online 
programmes such as Kahoot and Prezi and models to 
implement the flip classroom teaching methodology 
were presented. The conference also discussed the 
relevance of the archaic assessing models in the 21st 
century and re-emphasised the need for educators to 
inspire and empower learners.
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On the 24th of January 2017, Han Chiang High 
School held its annual Chinese New Year celebration. 
Students were required to wear red shirts to school. The 
celebration of Lunar New Year was held in the stadium. 
There were three events held on that day.
The first one would be the “Hui Chun”, the Chinese 
calligraphy competition. This was held from 7.45 am 
to 8.45 a.m. at the canteen. Participants were divided 
into three categories, the seniors, the juniors and the 
foreigners group. Fatemeh Faraji from SE13 won the 
first place under the foreigners category, Lee Su Hyun 
from J36 came in second while Puttinan Songkaew 
from C31 got the third place. Chua Ching Wei from 
CV2 was the best from the senior’s category, one of 
the representatives from C31, Lee Swi Yeoh came in 
second and Yumi Lim Chin Yin from SC2 came in 
third. The winner of the junior category is Ng Chang 
Jun from J1E1, Beh Jing Hen from J24 came in second 
while Jerald Ho Jia Yung from J3E1 came in third.
The second event was the exhibition of Chinese New 
Year related things which was held along the corridor at 
the front row classrooms. The aim of the exhibition is to 
display Chinese New Year things and to allow students 
to remember their culture and keep it passing on from 
generations to generations. Many different things were 
sold such as food and arts and craft. Students were 
allowed to take a look at the exhibition at the same time 
if they see anything to their liking, they are encouraged 
to buy as the money collected from the students will be 
used for the graduation exhibition. 
The third one would be the performances by students 
which was held at the stadium. The students lined up 

before entering the hall at 8:45am. A Lion Dance was 
performed at the entrance of the stadium to welcome the 
VIPs. A MV of Astro’s latest CNY song done by HCHS’ 
members of “Astro校园报报看” was broadcasted to 
welcome the audience.
Next, the principal of Han Chiang High School, Mdm. 
Kung Bee Lee gave a speech. She wished all the 
teachers and students a Happy Chinese New Year. She 
stressed on the fact that the school’s going to focus on 
training the students’ trilingual talents. She said that 
she hope teacher and students would work together and 
strive hard to achieve better results both in academics 
and co-curriculum.  
After that, there were performances by The Diabolo 
Club, Live Band, Choir, Dance Society, Chinese 
Orchestra and Choreography Dance Society that 
went out of their way to impress the audience. All the 
performances received cheers and applause from the 
audience.There was also a competition where each class 
would have to present their drawn chicken. Everyone 
was excited to see the different paintings of the chicken. 
Last but not least, there was the combination of Lion 
Dance, Dragon Dance and 24 Festive Drums which had 
a massive round of applause from the audiences. It was 
an incredible way of ending today’s Chinese New year 
celebration.

Let's "Roost
"up the Year!

Written	by■Wong	Xin	Ying(J3E1)/Tham	Yu-Qing(J2E1)
Edited	by■Lee	Cheng	Jie(SE11)



Cyber Smart, Be Safe
Pengarang■Nicole	Sim	Kai	Xin(J2E1)/Yap	Qin	Qi(J2E1)
Edited	by■Lee	Cheng	Jie(SE11)

Pada 18 Januari 2017, Bahagian Pengurusan Sekolah 
Harian (BPSH) dengan kerjasama Yayasan Pencegahan 
Jenayah Malaysia (MCPF) telah mengadakan suatu 
forum yang bertajuk "Child Awareness Campaign: 
Cyber Smart, Be Safe" yang bertujuan untuk memberi 
pendedahan tentang kepentingan keselamatan di alam 
siber kepada pelajar sekolah menengah sekitar Pulau 
Pinang.
Sejumlah 600 orang pelajar telah mengambil bahagian 
dalam kempen tersebut. Pelajar-pelajar sekolah 
menengah tersebut adalah berasal dari SMK Batu 
Maung, SMK Teluk Kumbar (1), SMK Teluk Kumbar 
(2), SMK Georgetown, SMK Bukit Jambul, SMK Bukit 
Gambir dan Sekolah Menengah Han Chiang. Setiap 
pelajar telah diberi sebuah beg yang mengandungi 
makanan, minuman,  buku dan sehelai kertas soal-
jawab.
Kempen ini bermula dengan majlis perasmian, iaitu 
penyampaian lencana kepada wakil-wakil pelajar 
dari setiap sekolah yang menyertai kempen tersebut. 
Kemudian, ketua pegawai polis telah menyampaikan 
ucapan.
Selepas itu, tiga sesi ceremah telah diadakan. 
Penceramah yang pertama, Puan Ong Chin Lan 
berbincang dengan para pelajar tentang kebaikan 
dan keburukan menggunakan telefon bimbit atau 
smartphone, internet dan juga memberi amaran kepada 
para pelajar tentang kebahayaan jenayah siber. Puan 
Ong juga menyebut  tentang beberapa jenis jenayah 
siber dan cara-cara mengelakkannya. Selain itu, Puan 
Ong juga memberi amaran mengenai pedofilia dan 

kebahayaan media sosial. Akhirnya, Puan Ong memberi 
"tips" tentang keselamatan diri semasa menggunakan 
media sosial.
Seterusnya, dua ceramah yang lain telah diadakan. Isi 
kandungan ceramah tersebut berkenaan dengan tips 
tentang cara-cara melindungi diri daripada perbuatan 
buli. Seorang penceramah juga menyatakan tentang 
jenis-jenis kes buli, termasuk pembuli fizikal, pembuli 
mental dan pembuli siber. 
Sebelum kempen ini berakhir, setiap peserta kempen 
telah mendapat lencana dengan tema keselamatan siber 
dan makanan untuk makan tengah hari. 
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Let the Earth be Green -

Written	by■Yap	Qin	Qi(J2E1)/Nicole	Sim(J2E1)	 
Edit■Lee	Cheng	Jie(SE11)

On the 1st of April 2017, Han Chiang High School 
organized an annual Climate Change Day. Several 
activities were arranged on that day to educate the 
students about climate change, which is the theme for 
this year. Many students brought recyclable items, 
such as newspapers, plastic containers, aluminum 
cans, electronic wastes etc to school. All wastes were 
soon collected in front of the Science building with the 
help of members from the Green Education Society 
and sorted before they are sent to the recycling center. 
Meanwhile, junior and senior students attended an 
enlightening talk organized by the Penang Green 
Council and the speaker - who introduced herself 
as Shian Feen - spoke about climate change, which 
is a rising issue in our society. She talked about the 
key factors of climate change, which are mainly 
greenhouse gases, as it traps heat on Earth changing 
the rate of evapotranspiration that cools the plant 
and environment, just as perspiration cools our body. 
When CO2 level are high, the leaves, pores and 
stomata shrink.
This causes less water to be released for cooling 
environment. Human activity is a cause of climate 
change as well, such as the burning of fossil fuels, coal 
mining, agricultural pollution and more. Moreover, 
Shian Feen explained the impacts of climate change 
and showed engrossing videos of real scenarios in 
parts of Malaysia that are affected by this change. 
Of course, she also did not forget to tell the students 
about what they can do to save our Mother Earth.  
After the talk, the students were led to the indoor 
stadium for booth visiting. There were a total of nine 
booths, which included HCHS’s Green Education 
Society, Malaysia Nature Society, Penang State 
Government Unit Pengurusan, Jabatan Alam Sekitar, 
Pejabat Kesihatan Daerah Timur and more.
In the meantime, other activities were held 

concurrently. Some students were also taught how 
to make garbage enzymes, which can be used for 
fertilizers, insecticides, pesticides, shampoo and 
many more. If every household utilized their garbage 
to produce garbage enzymes, the ozone layer would 
be protected, and we can all live in a toxic-free 
environment. 
A member from the Green Education society, Yeap 
Ying Ying from J2E3, thinks that we should all learn 
to recycle, use fans more than air-conditioners or try 
planting trees. According to Ying Ying, her family has 
different coloured boxes which are used to separate 
recyclable wastes. As for leftover coffee powder, her 
family uses it as fertilizer. 
Ung Pei Juin from J2E1 - who was also a committee 
member at the event - thinks that climate change day 
is indeed very helpful, as it helps them to be more 
knowledgeable about the environment and understand 
that it is necessary for everyone to learn to recycle 
because the earth is “dying”. 
And let’s not forget the driving force behind this very 
day, the passionate Green Education teacher, Lee Bee 
Choo. Ms. Lee stated that the earth is calling for help, 
and you can tell by all the notable natural disasters 
and the abnormal climate. “The Earth can survive 
without us, but humans cannot survive without 
Earth,” she said. The main aim of this event is to 
create awareness among students. One of the causes 
of our dying earth are the consumption behaviors of 
humans. Humans use disposable chopsticks and cup 
as they are convenient, but because of this a lot of 
trees are cut down. The use of these disposable items 
are also unhealthy, as most of them may contain a 
toxic substance, called formulin, as a preservative. 
All in all, with the help and cooperation of all students, 
teachers and organizations, this year’s climate change 
day was a smooth-sailing boat.

Climate Change Day
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董事长拿督斯里黄赐兴指出，近年来报读独中的
学生人数越来越多，证明社会大众对独中办学及
课程已具有信心。今年我校招收了约350名的新
生，学生总人数突破1800人关卡。董事会对此
感到高兴，但也伤透脑筋。因学校的硬体设备与
资源已饱和。对此，董事会有责任加强学校的管
理，寻找方法去克服及解决所面对的各种问题，
势为韩江开创新局面。
他说，过去一年来，董事会做出了管理上的改
变，希望在日益变迁的竞争社会环境中，韩江三
校能够平稳的继续发展。例如，董事会决定公开
招标食堂，以提供学生们和老师们在校可以享有
健康和良好的饮食。另外，董事会也刊登报章招
聘老师，希望能够吸纳素质好的老师加入韩江的
团队，加强及壮大师资阵容。董事会决定未来的
几年会与校方严苛的重新核定与评估老师们的素
质和教学质量，未达要求者必然会被淘汰。董事
会目前正在计划，希望透过各种方式引进有效的
教育体系、教育方式以及教育管理等等，逐步优
化韩江三校的教学及管理。
他是在1月20日（星期五）晚上8时出席“2017年
韩江三校新春联欢会”上如是指出。
拿督斯里黄赐兴表示，发展教育事业并非易事，

董事长：严苛评估教师素质

■出席韩江三校2017年新春晚宴的嘉宾大合照，左起韩江华文学校董事会财政高级拿督方炎华、槟
州中华总商会副会长拿督莊厥成、韩江华文学校董事会总务拿督陈显裕律师、槟州中华总商会署理
会长拿督杨翼图特许建筑师、韩江华文学校董事会名誉顾问高级拿督黄智绪、中国驻槟城总领事吴
骏、韩江华文学校会务顾问丹斯里拿督斯里陈国平局绅、董事长拿督斯里黄赐兴、董事会会务顾问
丹斯里拿督斯里方木山局绅、副董事长李瑜槟、副董事长拿督汤建华、槟榔屿潮州会馆主席拿督林
嘉水、槟榔屿潮州会馆副主席林啟兴、槟榔屿广东暨汀州会馆正会长拿督祝友明、中国驻槟城领事
白建文。

董事会作为非盈利组织，必须同时承担及管理韩
江三校，在经济上的负担是非常沉重的。衷心感
谢来自各界热心人士的支持，特别是中国驻槟
总领事吴骏拨款赞助学校购买书籍和乐器，还有
槟榔屿潮州会馆及广汀会馆分别捐助韩江三校发
展基金，尤其是槟榔屿潮州会馆也协助学校向广
东省侨办申请乐器和书籍等，为学生提供更好的
教学及活动设备。除此之外，还包括槟州政府、
槟州中华总商会、韩江各地校友会等等，一直以
来不遗余力地出钱出力，韩江三校才有幸发展至
今，惠及更多莘莘学子。
他特别感恩董事会会务顾问丹斯里拿督斯里陈国
平局绅，在过去20年来不辞劳苦的为韩江付出，
在卸任后愿意留任董事会担任会务顾问一职，继
续不吝赐教，为韩江三校发展献计献策以及与分
享一些人生的经验。并有幸得到丹斯里的信赖，
委于重任让他出任董事长一职并兼以指引、指导
和启发。
拿督斯里黄赐兴也恭贺韩江小学与韩江中学在去
年的UPSR小六评估考试及高初中统一考试中成绩
大突破，荣获不俗的佳绩。也感谢三校教职员们
愿意付出及投入时间和精力，为孩子们有机会走
向成人成才之路。

优化韩江三校教学及管理
2017年韩江三校新春联欢会



韩中2017年度奖助学金颁发仪式

文■谭宇晴（J2E1）	 	 图■陈君琦（J2E1）
编辑■马佳萱（SE11）

文■沈垲芯（JIE1）	图■陈珺琦（JIE1）/骆家瑜（J1E3）

迎新日350新生报到

逾千名学生及家长，在2016年的最后一天12月31日早
上七时许，陆续进入韩中礼堂报到，出席新学年的迎新
日，校园内人山人海，充满朝气。
董事长拿督斯里黄赐兴希望学生能够重视三语的学习，
成为通晓三语的人才。这是为了符合大马多元种族的社
会，促进各族间的沟通和了解，也是为了让学生在充满
竞争的时代有立足之地。
共有约350位新生于该日报到成为韩江人。而为了让新
生在新学年理解在未来几年学生们所在的求学环境和设
施，韩中特别举办迎新日，讲解办学方针和学习要求。
新生家长蒋丽婵对韩中的校园环境满意，也认为学校的
设备很完整。为了让孩子接受CIE	O	Level教育，也为了
让孩子在一个舒服并压力不大的环境下上课，她才让孩
子报读韩中。

董事会拨13万8460奖助158学生

为奖励成绩优异生、有才华的学生们及帮助家境
贫寒学生能够安心学习，并充分肯定和鼓励品学
兼优的学生所得到的成就，我校董事会于2月25
日（星期六）上午8时30分至上午9时30分，在连
登堂举行了一年一度的韩中奖助学金颁发仪式。
我校董事会总务拿督陈显裕律师指出，韩中近年
来推行的素质教育，主要的核心是让学生在德、
智、体、群、美、劳等方面都能均衡发展，发挥
最大的潜能。因此，韩中除颁发优秀生奖学金和

教职员子女奖学金之外，也颁发运动与才艺奖学
金，以鼓励及表彰在运动或才艺方面有杰出表现
的学生。
今年韩中颁发的各项奖助学金总额达13万8460令
吉，总共有79位学生受惠，当中获得奖学金的有
64位学生，而15位学生获得助学金。
出席奖助学金颁发仪式的嘉宾有我校董事会调查
许春安、副调查黄汉荣、董事颜福和，家协副秘
书吴允平和理事罗慧娴。

董事长促学生掌握三语
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为提升教学素质，巩固教师教
学专业、素养和技巧，以让学
生更快更易掌握课堂知识，我
校与菩提独立中学于2月17日
及18日连续两天，在我校多媒
体讲堂联办“2017年华文独中
地理科北马区教师培训营”，
并邀得槟华独中、钟灵独中、
日新独中、华联中学、南华独
中、双溪大年新民独中、亚罗
士打新民独中、吉华独中和吉
兰丹中华独中37位地理教师参
与。
该培训营有幸邀得柔佛龙引新
文龙中华中学地理科组长沈志
坚老师前来分享高中自然地理

韩江菩提联办地理教师培训营

北马独中37教师分享教学心得

为了提高学生们的学习能力，目前在理科大学进
修博士学位的本校副董事长拿督汤建华，于2017
年6月16日（星期五）早上10时半，在多媒体讲
堂给予高三的考生们一场关于如何提升学习能力
技巧的讲座。
汤董幽默风趣，以轻松的方式讲解，常与学生擦
出智慧的火花。而且，他也提供了丰富的内容，
在整个教学过程中给予了学生比较充分的自主探
究机会，让学生在活动中学习、提升自己。
为了让学生们对讲座感兴趣，汤董让学生们在玩
游戏过程中探究新知识、理解新知。例如：记扑
克牌、测试自己是否用左脑还是右脑较多、播放
影片（Study	Less,	Work	Smart）等。
汤董给予讲座时，也向学生们介绍SQ3R（Survey,	

Question,	 Read,	 Recite和Review）的读书方式。
在上课前先了解课文，把题目、标题、副标题变
成提问。当进入课文时，不明白之处要立刻询
问。把自己所学的写成笔记，方便阅读，以及不
断地复习。
名言也是汤董的教学方式之一，他提供了很多名
言，其中一个是：把学习和思考结合起来，才能
收到切实的知识，否则就会收效甚微。
汤董要学生们找到属于自己的读书方式，也希望
同学生能在来临的大考表现优异。他在教学新
知时循循善诱，让学生学习起来毫不费力，发挥
了学生的主动性，教学设计很好，引导得也很到
位，同时还让学会体会到学生与生活联系。

汤董分享如何提升学习技巧
文■冯贻亭（J3E1）	 图■华莉玛（SE13）

教学，除此之外，来自亚罗士
打新民独中的张津门老师、华
联中学的黄慧韵和槟华独中的
张秋琪老师也分别示范高初中
地理课文教学。
江美俐校长指出，这是该校初
次和菩提独中合办活动，这有

助于加强两校之间的交流之
余，也可以达致教学相长目
的，让更多教师可以互动互相
分享教学心得，使到学生更容
易获得地理知识，进而提升学
习学术表现。
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文■黄欣颖（J3E1）	 图■庄静怡（J3E2）

蔡锦鸿老师亦是槟城知名画家，在画坛同行中尤以
把鸡画得活灵活现而备受赞赏。那是源自于他在乡
镇中长大，生活环境中自由活动跑来跑去具有丰盛
生命力神采飞扬又色彩鲜艳的甘榜鸡，深深烙印在
他脑海中。因此当他踏进画作艺术后，鸡就经常成
为他画作的主题，也以艺术的方式，展现另一种顽
强的斗志和生命力。
蔡锦鸿老师表示，在中国古代，鸡是特别受重视
的，被称为“五德之禽”，因为它身上聚集了文
德、武德、勇德、仁德及信德。身为画家的他一直
都想要以画作来展现这些传统价值观念，而鸡，最
是能体现家人团聚的感觉。比如他画作中的鸡，都

是以一家大小的相聚为表现主题。而当中的公鸡，
展现一幅雄赳赳的威严，有着守护家人的责任，寓
意着华人重视家庭的情操。
因此几年前，他就以鸡作为对象，创作了很多作
品。今年适逢鸡年，在好友和学生的鼓励鼓舞和
校方积极支持下，就举办了“吉祥如意蔡锦鸿作品
展”，来为农历新年点缀浓浓的传统气息。
蔡锦鸿老师非常感谢他的母亲、太太与家人，因为
是她们在绘画道路上给了他精神上的支持。还有他
的三位恩师——绘画启蒙老师刘达勇、水墨画老师
张碧殷及周雁梅，是他们的悉心指导，他才扎根在
水彩和水墨画的功力技巧中。

蔡锦鸿老师展出鸡年画作
为了配合农历新年，校方特别为美术主任蔡锦鸿老师举办“吉祥如意”作品展，

蔡老师把多年来精心创作的画作和近作，于1月21日（星期六），中午在多媒体讲堂展出，
并邀得副董事长拿督汤建华主持开幕礼。   
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肯定教师付出奉献精神

韩中拨5万余奖励
文■李振辉主任
图■苏靖程（SE12）

为了表扬及感谢过去一年做出杰出奉献的优
秀老师，我校于5月26日（星期五），上午9
时在体育馆举办年度教师节庆典之余，董事
会也在中午1时假中华海鲜餐馆，设下逾15
席午宴款待教职员并举行年度教师表扬会。
韩中学生也以舞蹈、乐团、合唱团和敬茶感
恩仪式来表达感恩之情，个别班级也特别精
心制作贺卡，赠送鲜花礼物给予敬爱的教
师，使场面气氛格外温馨。
而校方也特别颁发学术表现荣誉奖给予在CIE	
O	 Level考试中考获英语全球最高分的韩中学
生何嘉营，以肯定学生的学术成就，并作为
激励其他学生学习的榜样。
于教师表扬会上，韩中董事部共拨出51,485
令吉，设立服务年资奖、教务勤工奖、杰
出班导师奖、学科进步奖、学科卓越奖、-
SCORE	A学科优秀奖、杰出教练或顾问老师奖
及全勤教职员奖8个奖项来奖励表现杰出的
教师。
在宴会中，我校家教协会亦赞助1千元购买
50份幸运抽奖奖品，增添了欢乐的气氛。家
协也分别赠送礼物予江美俐校长及陈山尼秘
书，以感谢他们协助推动和支持家协事务。
另外，家协主席准拿督吴松文、署理主席苏
乙贵、财政高月甄、理事何启慧、劳德胜、
吴志兴、王仁新、刘慧娴、周永发和许志强
也分别临时加码赞助礼品、购物卡、购物固
本及现金，让幸运抽奖活动掀起一波波热闹
欢乐气氛。
出席教师节庆典的嘉宾尚有副董事长拿督汤
建华硕士、副董事长李瑜槟、总务拿督陈显
裕律师、副总务黄慧雄、监学朱章明、调查
许春安、董事颜福和、张明坚等。



槟城房屋发展委员会主席佳日星（YB	 Jagdeep	
Singh	Deo）表示，人类在未来的人力工作将会被
机器人与日益进步的科技所取代，因此韩江中学
增设创发学会将给予学生们非常好的学习机会，
让他们学会接触与了解科技，还能增加学生对于
未来的掌握及对全球化科技的认知，把他们推向
科技这条路，为未来做出万全的准备。
为了鼓励和推动科学教育，槟城房屋发展委员会
主席佳日星还慷慨赠送韩中一架3D打印机，让在
场的董事成员、校方教职员、积极推动成立创发
学会的韩中家协成员及学生们雀跃不已。
佳日星州议员是在我校于6月24日（星期六），
上午10时在韩中多媒体所举办的创发学会成立仪
式及WONGMANIA游戏推介礼上如是宣布。
我校董事长拿督斯里黄赐兴指出，研发并推广
WONGAMANIA游戏以及开办创发学会的目标，是为
了培养更多对科技与投资理财有兴趣的人才，把
他们培养成懂得造福社会的栋梁。希望学生们可

韩中开办创发学会

佳日星：让学生掌握科技未来

以把从学会中所学到的知识活学活用以充分的运
用到生活中，以解决生活上所遇到的难题。
家协主席准拿督吴松文在致词中表示，设立创发
学会将使学生和老师能够体验和了解STEM理念的
基础，并通过基于Arduino的机器人平台和软件
编程等新技术来进行创新。除此之外，创发学会
将提倡团队精神，強化学生綜合和应用知识与技
能的能力、培养学生21世紀所需要创造力、协作
和解決问题能力，以及使他们具备创新思維。
出席韩中创发学会成立仪式及WONGMANIA游戏推
介礼的嘉宾还有我校董事会副总务黄慧雄、监学
朱章明、调查许春安、韩中家协署理主席苏乙
贵，副秘书吴允平、财政高月甄、理事王仁新、
何启慧、李金娜、周永发、许志强、刘慧娴、槟
城科学圈项目经理陈伟盛、KDU学院工程部主管
沈福庆博士、Game	 Producer	 for	 Capital	 Gains	
Studio、Fundamental	 Electornics	 Learning和
Intel的代表们。

文■黄恺彤（J1E1）/沈恺芯（J2E1）
图■苏靖程（SE12）/黄欣颖（J3E1）/陈君琦（J2E1）/李祈慧（J2E3）
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为了筹募联课及体育基金，同时让学生们强身健
体，了解体育的重要性，我校于6月17日（星期
六），上午7时30分在学校绿茵的草场举办了第
一届义跑，并于9时30分圆满地结束。这次的义
跑获得全校师生及家教协会成员们的热烈响应，
因此整个校园显得格外热闹。
我校副董事长拿督汤建华表示，董事会每年在学
生的联课与体育活动方面耗费庞大的开销，以
聘请好素质的教练、增加及提升乐器及联课或体
育器材、赞助学生出外参加更多的校外比赛及活
动等，让学生可以发挥各项领域的专长、吸取经
验，为校争取荣誉的同时，也能锻炼自己的潜
能，实现自我的价值。单单在这方面，每年都会
花费大约马币40万令吉，对学校来说这是一笔非
常沉重的开销。但是为了让孩子能够均衡发展，
董事会及校方认为这是必要的，也会义无反顾的
去进行。
我校第一次举办的筹募联课及体育活动基金的义
跑活动，总共筹获了256,794令吉。
拿督汤建华承诺，董事会所筹获的款项，必然会
回馈在学生身上。希望各界人士、家长们日后能
够继续支持，为华教出一份力量，以惠及莘莘学
子。
出席韩中义跑的除了副董事长拿督汤建华之外，
还有副总务拿督陈书楠、副总务黄慧雄、监学朱
章明、调查许春安、家协主席准拿督吴松文、理

事周永发和许志强。
江美俐校长感谢同学们的踊跃参与这项活动，积
极与家长和社会人士为学校筹募联课及体育基
金。同学们在校方举办的第一届义跑如此的热
情，感到非常欣慰。
家协主席准拿督吴松文表示，当天的天气非常的
好，很适合学校主办义跑，再加上同学们的参与
感，这的确是个很顺利又成功的筹款活动。
副体育主任金紫鹏老师表示，这次的义跑在老师
与学生的配合下进行地非常顺利，大家都非常
开心。这是学校第一次举行义跑活动，与往年的
踏青不一样的是，今年每位学生都需为联课及体
育基金而筹款，是有意义的事，并希望学校能在
未来多举办这类的慈善活动，不仅可以为学校筹
款，还可以训练学生的体力。

筹募联课及体育基金办义跑

董事会感谢各界解囊支持
文■黄恺彤（J1E1)/叶沁琦（J2E1)
图■陈君琦（J2E1)/陈欣颖（J3E1)/沈恺芯（J2E1)/杨乐仪（J3E1)



独中一家亲，我校在常年运动会上搞搞新创意，特别打破藩篱，
广邀姐妹校新山宽柔中学、北海锺灵中学、恒毅中学及协和中学参与其盛，
让健儿们在跑道上齐齐跑出一片和谐又洋溢着姐妹情友情满满的艳阳天。

南北五校运动员

江美俐校长指出，这是我校在常年运动会上所做
的一个新尝试，因此只在其中一个项目即女子组
接力赛，邀得姐妹校新山宽柔中学参与，以维系
两校5年前所建立的情谊。而为了让比赛项目更
加多姿多彩，再邀请槟城其他4间华文学校派队
出赛，也获得他们的热情响应。如果取得不错效
果的话，那么相信来年我校在同样的赛会上，将
会扩大比赛项目，让赛会更加丰富的同时，也能
促进各校之间的友情，同时也让学生之间互相认
识学习，这是多赢的一个创举。
我校是在4月14日及15日连续两天，上午7时许
在大草场举行第61届运动会，并同时举办义卖
会，让健儿在竞技同时，也让学会社团学生义卖
食物筹募活动基金。
经过一番的竞技后，获得总冠军的是J24，亚军
SC2，季军C21；最佳运动员男甲王佳徐、男乙戴
浩纹、男丙何凯宏；女甲郑康佳、女乙欣欣、女
丙张慈恩。
至于校际邀请友谊赛赢得第一名的是北海锺灵中
学、我校第二名、第三名新山宽柔中学。
而制服团体操步竞赛获得最整齐奖是学长团、最
佳士气奖是少年军。而班级操步竞赛第一名是
C31、第二名J1E1、第三名CE21、安慰奖是J21
及J36。

文■林佩盈（SE12）
图■黄欣颖（J3E1）/陈馨田（J3E1）/陈君琦（J2E1）

韩江操场竞技
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近年末，又是我校一年一度毕业典礼。逾538名
来自第61届高中毕业生及第64届初中结业生，于
2016年11月5日，上午9时齐聚礼堂，为中学生涯
画下一个句点。
董事长拿督斯里黄赐兴表示，华校的发展向来浮
沉起落，幸而近年逐步走上轨道，亦因网络资讯
日益发达令更多家长认同独中办学理念。虽然早
期独中生深造选择确实寥落无几，然随着政府采
取开放式高等教育，及外国大学独中先辈创下的
根基，独中生升学问题如今已无挂碍。他亦以经
历劝导学员步入社会后切勿具强烈个人己见，要
时刻携自责真诚心态处事做人。
我校除了为毕业和结业的学生们举行简单但不失
隆重的仪式之外，亦颁发奖项予历年来在学术和
联课等方面有杰出表现的学生。
而三位毕业生代表罗玉敏、廖敏仪和黄于轩分别
以中巫英三语致谢词，感谢师长用心的栽培和教
授。而为回馈母校师长栽培恩情，应届毕业生们
共筹获10万令吉并捐献给予母校，可见学生们对
师长殷切栽培的回报。魏凯汶也代表毕业生赠送
一副画作给予校方留念。
在典礼结束前，各班班导亦给予毕业学生们祝
福，言简情长，不少毕业生泪洒当场，令旁人亦
不觉微红眼眶。想必经年仍能是众毕业生耳畔余
音不绝的婉言叮咛。

模范生奖■郭子瑗
杰出毕业生奖■罗玉敏、王爱玲、黄雪羚、
翁翊峰、邓伊倩、何嘉营
杰出表现奖■卓佳澄、黄于轩、何宇恒、
黄竞倪、钟韵颖、尤韵涵、庄智超、郑皓仁、
苏梓皓、倪嘉宏
最佳服务精神奖■李竑杰、汤茹莹、陈浩毅、
戚汉斌、周崇洋、黄雪羚、林俊何、罗玉敏、
陈勇超、林霜妤
学术最佳进步奖■郭杰伦、陈杺倪、陈以泽
最佳设计奖■赵音霞
最佳创意奖■蔡延劲
最佳表现奖■翁翊峰
毕业班学科优异奖■郭子瑗（5科）、
黄雪羚（5科）、何嘉营（6科）

聚散两依依，六年来的校园生涯，课堂互动学习，师生情缘宛如家人，但中
学学习生涯的终结，终于还是得面对雏鹰展翅高飞的结果，那怕多么不舍。

■郭子瑗
荣获模范
生奖

538名学生高唱骊歌

文■李怡霖（SE1）
图■李祈慧（J1E3）／罗温微（SE1）／谢抆瑺（J2E1）／黄欣颖（SE1）／陈馨田（SE1）
编辑■马佳萱(SE11)

捐10万献母校感激师恩
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于11月17日晚上7时，师生再相聚在韩中礼堂，
夹杂着为离别赋以愁绪，为未来展翅欣喜的复杂
心情，高唱离歌。
以《致青春》为题的谢师宴展现了毕业生们齐心
协力，从场所布置、活动安排、节目策划到亲自
上台载歌载舞，以闪烁的青春活力，为自己的学
习生涯留下一个永恒的烙印，也以自己成长身影
的点点滴滴，点缀与丰富师长们的燃烧自己，照
亮学生们前途的教学生涯，并向师长们伟大奉献
的精神致以最深的敬意。
谢师宴筹委会主席倪嘉宏在致词中表示，是老师
们的悉心教育、授业解惑，才促进了学生们身理
及智慧上的发展，使得学生们有今天的成就，因
此对老师们无私奉献的精神，学生们将以感恩之
意，惦记在心。
各班高三毕业及初三结业的学生们，也使出浑身

解数，除了呈献歌艺舞技之外，也播放精心拍摄
的短片，当中记录着中学生活中的有趣及辉煌的
记忆、同学师长的互动印记和对同窗对师长的祝
福。
而为了表达对师长们的教诲恩情，毕业生们也特
别设计及制作麻布大手袋，赠送予全校师长，也
为各自的班导及影响自己深远的师长们送上精心
挑选的小礼物，展现最真诚的谢意。
在宴会结束前，沿袭韩江人的文化传统，毕业生
们也以传灯仪式，把象征饮水思源，感念师恩的
蜡烛，一一转交给予高中二的学生代表，以让尊
师重道的文化、精神及道德情操，延绵不绝的传
承下去。而毕业生们也分别紧握着师长与同窗的
手，以祝福、以拥抱、以不舍的泪水，为自己的
青春画下句点。

唱响青春之歌
文■邓绮蕾（SE11）	图■罗温微（SE2）/林亿燕（SE2）／谢抆瑺（J3E1）／苏靖程（SE12）／赵功友（SE11）
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2016年统考成绩

我校高中理科学生郭子瑗，在第42届全国华文独中
统一考试中囊括10A优异成绩。她在报考的华文、
英文、马来西亚文、高级数学Ⅰ、高级数学Ⅱ、地
理、生物、化学、物理和美术的10项科目中，考获
大满贯佳绩，为我校历年来最佳成绩，堪称刷新了
学校学术考试成绩记录。
另外，高中理科学生戚汉斌和罗玉敏也分别考获7A
及6A佳绩；海外生廖晓鸿与翁翊峰也分别囊括5A；
廖敏仪、姚蕙慈和余玉霞则考取4A，而朱凯慧、何
欣恬和王爱玲考得3A，彼等学术成绩优异表现让校
方为之骄傲及欣慰。
而初中学生也不遑多让，郭子玮和张智扬各考得
8A、张智涌7A、邱垵瑜6A、罗松坚5A、庄千一4A、
陈道名及田佳瑜3A佳绩。
我校今年有129位高中学生报考统考，并取得94%及
格率；初中则有106位初中学生报考，100%及格。

我校向来鼓励学生报考SPM，在课外也提供马来西亚
文与历史科的补习给予考生。尤其在教育部以PT3考
核方式来鉴定学生学习成果后，我校也积极配合，
派出教师前往培训，以能更深入了解考纲，并指导
考生。
而于去年，我校学生在SPM以PT3考试中终于突破局
限，扭转劣势，高中理科学生郭子瑗在SPM考试中一
举囊括10A优异成绩；CIE	 O	 Level课程班学生黄于
轩与陈达梧分别考获9A优秀成绩；尤韵涵取得7A佳
绩；胡明佑考取5A；梅诗琳考得4A；梁烽辰则考获
3A佳绩。
在PT3考试方面，黄隽杰考获9A优秀成绩；黄于腾和
谢枟谘分别考获7A；陈怿倩与陈佳威分别考得5A；
陈锦恩考取4A，考获3A的则有郭子玮、邱垵瑜、郑
兆庭、林芷盈和蔡欣颖。

►30     ◄荣誉

郭子瑗10A 戚汉斌7A罗玉敏6A
郭子玮张智扬8A张智涌7A邱垵瑜6A

高中

初中

SPM考试

郭子瑗10A
黄于轩陈达梧9A
尤韵涵7A
PT3考试

黄隽杰9A
黄于腾谢枟谘7A



自2012年我校率先增设“Cambridge	International	Examination	
O	Level	（CIE	O	Level/剑桥国际O	Level考试）”课程班之后，就
致力培训师资提升教学质量，颇有口碑，也获得社会人士及家
长们广泛认可，纷纷把孩子送进韩江中学就学，使到韩江学生
人数连年增长。
今年年初，成绩终于揭晓，我校学生不负师长所望，以亮丽成
绩展示学习成果。其中卓佳澄、何嘉营和林俊延都考获10A优
异成绩，考取9A者有陈勇超及邓伊倩；苏国僖、陈宽威、彭颖
飞、张曼驻与蔡绍慈考得8A；尤韵涵、徐翔莉、陈纯健、王玉
琳、倪嘉宏、方嘉薇、陈若飞和叶嘉雯分别取得7A佳绩；黄于
轩、陈达梧、黄慧菁、金度润、梁凯媛及陈韦毅包办6A佳绩；
考取5A佳绩有钟昀颖、车迎瑞、谢恺雯、蔡贤恒、胡明佑与曹
优圣。
最值得一提的是，何嘉营同学在CIE	 O	 Level考试中，英语一科
分数是全世界考生中最高，让何同学家长和我校师长感到安慰
和光荣。考试主办单位于4月中旬特别表扬何同学的成就，而校
方也在教师节典礼上特别颁发此学术荣誉奖状。

CIE	O	Level考试

何嘉营10A及英文最高分
卓佳澄林俊延10A 陈勇超邓伊倩9A

■何嘉营在CIE	OLEVEL考试中英语分数考获全世界最高分。

■郭子瑗在统考及SPM考试中共考获20A佳绩。
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全球最高分的少年
何嘉营（2016毕业生）	IGCSE	10A

他是去年我校SE2毕业班学生——何嘉营。他所
考的科目就是英文、华文、国文；生物、化学、
物理、经济、高级数学以及历史。神童般的他，
在CIE OLEVEL考试中考获9科A+，1科A，共10科
A的标青成绩。
剑桥每年会颁发奖项于成绩特优的CIE OLEVEL考
生，而何嘉营属于大马的得奖者。他所考的其中
一个科目——英语为第二语言，考获了剑桥全球
最高分的奖项。可见，何嘉营的成就非常值得我
们敬佩和学习。
他表示，当	 British	 Council	 来电通知这项喜事
时，他感到惊讶和高兴，毕竟当时他根本不知道
有这样一个奖项。在今年的4月中旬，他已经受
邀前往八打灵再也的Armada	 Hotel	 领取奖项。
而因为他的杰出成果，让校方也带来荣耀，因此
校方也于教师节当天特别颁发一个学术荣誉奖给

今年刚悬挂在通往食堂走道上的新布条，
它纪录了我校去年第一批参加CIE OLEVEL考试的学生考获的惊人成就，也许你可能已经瞥了一眼。
当中的一名学生，或许大家也听过他的名字。

他，以肯定他的付出的同时，也希望可
以激励学生们以他为学习榜样，要求自
己，鞭策自己，才能开创属于自己的明
天。
每个学生一听到“考试”这两个字眼，
就会不知不觉地感到压力，尤其是像CIE 
OLEVEL这种全球性的考试，压力简直让
人喘不过气来。但是在何同学的眼里，
却没有“压力”这两个字的存
在。他表示，他不在意他人对他
的期望，只做好自己的本
分，对自己有所要求，所
以考试的时候就没有所谓
的压力。考试期间他还去
看电影，这说明何同学非
常懂得如何规划温习课业
和休息时间。何同学自己
也认同，他充分地利用并
把握手上的时间，毕竟一

寸光阴一寸金。
那大家会不会好奇，何嘉营考获如此好的成绩，
是不是有些什么秘诀呢？其实他的秘诀就是做好
充分的准备。他表示，当自己有兴趣去读书时，
自己自然地会去读。
他读书的兴趣是出自于阅读其他课外的读物，就
如报纸和互联网，多学一些课外的知识。何同学
劝各位别花太多时间死读课本，反而应该多接触
课外读物，所谓“读书破万卷，下笔如有神”。
何同学空闲时阅读课外书、翻翻些报纸，他的休
闲活动也与大家一样——喜欢看喜剧，偶尔也刷
刷面子书。
何同学分享说，在考场里难免有些小紧张，但是
因为严肃场合和环境气氛的影响，所以十分正常
的。在这十个科目当中，他本身觉得他最能应付
的是普数，因为他在初中时已经完全打好普数的

根基，所以在高中时继续努力就没什么问
题了。相反的，他觉得最具有挑战性的科
目是历史，因为它的范围广大，知道的也
未必会做，读了未必明白。不过当他得知
自己考获如此标青的成绩时，心中那份愉
悦是笔墨所不能形容的。
目前在INTI学院深造的何嘉营，对于未来
还没有大计划，只想去美国继续他的大学
生涯，修读一些不是那么热门的科系。他

未来并不想要做当工程师、会计
师或医生这些职业，因为他认为
太普遍了，就想挑战自己，尝试
一些新鲜的东西。

何嘉营想感谢父母，毕竟是
他们让他有机会在韩中就

读，也就因此让他中学生
涯变得辉煌。

文/图■陈馨田（J3E1)/冯贻亭(J3E1)/沈垲芯（J2E1）
编辑■马佳萱（SE11）
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郭子瑗同学认为，相比之下SPM比PMR考试的难度
来的更高，因为所学的和所考的范围都比以往更
加深奥和广泛，每个课题都需要不断地去研究才
能真正了解。考试前，虽然她曾在PMR考试中取
得了8A的佳绩，难免会担心SPM考试时表现不如
预期，使成绩不如从前，让她有着不小的心理压
力。
身为江美俐校长长女的她，所承受的学习压力肯
定不少，甚至可能已超出了我们的想象。对她而
言，因为这个特殊身份而让大家多了一份关注，
因此，父母的期望是压力、师长的肯定是压力、
自我要求也是压力。这逐渐让她成为了一位完美
主义者，任何事情都要做到尽善尽美，因为只要
她不小心犯下一个小错误，就被放大好多倍来批
评和嘲笑。
虽然压力颇大，但子瑗深信这些压力已化为学习
路上的推动力，推动自己奋力向上、坚持不懈地
自我提升，才让她拥有如此辉煌的学术成绩。当
然，适当地疏解压力是必不可少的，子瑗同学舒
解压力的方法很简单，那就是阅读喜欢的小说、
观看电视节目、陪家里饲养的狗玩耍和弹钢琴
等。
除此之外，一路以来不断突破自我的郭子瑗同学
也大方地分享了自己读书的秘诀。她表示，自己
从上高中的那一刻起便开始为统考做准备。初中
时她已打好了基础，以便上了高中后能更轻松地
跟上课程进度。她认为想考到好成绩最重要的便
是上课时专心听讲，回家后再次复习一天下来所
学的知识，以确保自己完全明白。
另外，定时地温习功课也是必要的，这样才能避
免将过去所学的知识遗忘。子瑗每日都会定时
在晚间温习功课，她选择在晚上复习是因为她认
为晚上宁静的氛围能让人的心神更容易集中。同
时，她建议同学们多做历届考题，这能够让我们
更熟悉官方的出题手法和最常出现的考题，对日
后的考试是非常有帮助的。
两项重要的考试结束后，子瑗同学犹如放下了心
头大石，整个人感觉轻松许多。成绩揭晓以后，
皇天不负苦心人，果然这些年来的努力都没有白

郭子瑗（2016毕业生）	统考	10A			SPM	10A

20个A的少女

文■陈馨田（J3E1）/冯贻亭（J3E1）/林佩盈（SE12）
编辑■马佳萱（SE11）

去年，来自S3班的郭子瑗同学除了在统考考试中横扫10A之余，
也在马来西亚教育文凭（SPM）考试中获得了10A的优异成绩，刷新我校历年学术成绩记录。

费。她非常庆幸自己没有辜负众望，不但为父母
和学校争光，也成功达到了自己的目标。她衷心
地感谢父母的养育之恩，以及师长们一路以来的
谆谆教诲，并表示没有他们，就没有今天的她。
对子瑗来说，考到好成绩是件再好不过的事，因
为那对她的未来发展有一定的帮助。
如今，子瑗同学已经被台湾国立大学的兽医系录
取，并即将于8月下旬前往台湾深造。由于自己
非常喜欢与动物相处，而且善良的她一直以来都
有一个梦想，那就是靠自己的力量去减轻动物们
的病痛，因此她才会选择修读了兽医系。
对于未来的展望，子瑗希望留学归国后可以拥有
一间属于自己的诊所。虽然
她清楚地知道自己在外国的
发展潜能也许会比我国来得
更大，机会也更多，但她依
然想和家人住在一起。希望
子瑗的梦想能够实现，并在
学习路上一路风顺，继续
突破自我。
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Among the many academic achievers in Han Chiang 
High School is a girl by the name of Jacqueline 
Tung Yee Chien who was formerly in CE21 (2016). 
Jacqueline took Mathematics, English, Bahasa Malaysia, 
Business Studies, Economics, History, Accounting and 
Coordinated Sciences - which were graded into two 
awards - and aced them all with a perfect score of 9As.
Nonetheless, amazing results comes with a monstrous 
amount of effort put in. Jacqueline faced many hardships 
throughout the entire process. She thinks that stress was 
hardest to overcome. She thought about the IGCSE 
exams every waking moment, and woke up in the 
middle of the night, not once but many times reciting 
chemical equations and formulas out of the blue. To 
her, it was like a parasite living off her for around two 
to three months.
Jacqueline saw the sacrifices her parents made for her as 
a motivation factor. She wants the ability to be able to 
afford anything her parents wanted when she grew up, 
along with being successful in the future so she needn’t 
worry her parents when she grew up.
Of course, because of this, Jacqueline believes that she 
was very prepared for most of the subjects. However, 
there were a few, like Science that she thinks that she 
would do better if given more time and better resources. 
She got rather worked up before the announcement of 
the results, because she thinks that Coordinate Science 
was a very tough subject for her. Jacqueline said felt 
ecstatic, relieved and thankful for her results, and even 
shed tears of joy when she received them. 
Role models themselves have role models, and 
Jacqueline looks up to her father, godfather and uncle 
a lot. She recalled times when she was already sound 
asleep or playing with dolls, yet could see the tired back 
of her father, scanning through piles and piles of files 
and documents. Despite the many times her father was 
just too tired for anything, he always had a warm smile 
to greet her every time she went to him. To Jacqueline, 

her father is the type of person she wants to be, one who 
endures the weight of their work yet still makes time for 
those dear to them. The most important thing that she 
had learned from her father is that ‘good discipline brings 
us miles’. That helped her most in her studies, and made 
her more centred and productive.
Jacqueline, who is now currently studying A-Levels 
at the International College Penang (INTI) hopes to 
study abroad, but isn’t very clear on which university 
she wants to go to. For now, Jacqueline would like 
to start crossing off things from her bucket list. Most 
importantly, Jacqueline wants to do ministry, as she 
wants to share with everyone how Jesus has impacted 
her life and made what she has become today, as well as 
wanting to go on a mission trip one day.
Jacqueline expresses that she’d like to pursue something 
she absolutely loves and motivates her every day, 
conceivably something that she’s passionate about to 
drive her to work harder. To her personally, she has 
always kept the value of being selfless and courageous. 
Jacqueline hopes that whatever she does in the future, 
she will still be able to remain herself, carrying with her 
the same values that her friends and family had reflected 
on her.
To all students, Jacqueline advises that we should have 
proper time management and organize study sessions 
well so that you get things done before deadlines. Set 
goals everyday and have good self-discipline. One of her 
study secrets involve the repetitive interval of ‘study, 
test, study, then test yourself again’, as that way, you’ll 
know which parts you know and don’t know well. She 
gives a tip that it is essential to remember to kick back 
and chill out once in a while, as it is very important not 
to let that stress and workload devour you.

Beauty,
Brains	
and	Brawns

Jacqueline Tung
（2016	Graduate	student） 

IGCSE	10A

Written	by■Nicole	Sim(J2E1)/Yap	Qin	Qi(J2E1)
Editor■Chan	Sue	Faye(CE11)
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郭子玮（C11）初中统考	8A

做好自己就够了！

文/图■陈馨田（J3E1）
编辑■马佳萱（SE11）

在去年的初中统考中，我校有两名学生考获了全科甲等的佳绩，为校争光！
其中一名优异生就是大家所熟悉，我校校长的小女儿——郭子玮同学。

“校长的女儿”这五个字眼对我们而言或许算不
上什么，但这简单的五个字眼却无形中对子玮形
成了一种压力，仿佛不管她有任何举动，都会招
来旁观者的监视和瞩目。因此，这也让她承受了
比一般考生更大的压力。
那么郭同学又是如何将压力化为推动力的呢？她
表示自己会在课余时间做些自己的爱好来打发
时间，例如听歌、阅读一些外国翻译小说和玩魔
方块等等。她表示音乐有种能让她感到平静的魔
力，从而起到了疏解压力的作用。小说对她来说
是很有趣的读物，因为它们可以让她转移注意
力，暂时从课业中解脱。而魔方呢，则能使她的
大脑更加灵活，同时也非常有趣。
子玮也向大家分享了自己温习功课的技巧，那就
是上课时专注听课，常做历届试卷和在课堂上做
笔记，以方便日后温习。当她在课业上遇到难题
时，她便会向老师或姐姐发问。若考取的成绩比
预期来得差，她也不会感到自责或气馁，因为她
明白尽力而为的道理，也深知自己已全力以赴地
去拼过了，没什么对不起自己的。子玮的姐姐一
样在高中统考考到全A的卓越和亮眼的成绩，通
常在这种情况下，一般人都会不知不觉受姐姐的
成绩所带来的压力影响，但她却从不如此看待。
她从不把姐姐的表现而把压力扛在自己的身上，
她只想把自己做到最好，不需要跟别人比较，只
要对得起自己就足够了。

另外，郭同学也表示她从去年年头就开始为初中
统考做准备，目的就是为了不让自己留下任何遗
憾。在她进入考场前，心里难免会有些许紧张和
不安。但当她翻开考卷，看见多数都是类似自己
曾温习过的考题时，她便渐渐有了信心，心中的
紧张也随之消失。考完初中统考后的她深深地松
了一口气和放下了心中的大石，因为她终于成功
越过了她学习道路上
的其中一大门槛，逐
渐步入正在向她招手
的高中生涯。
郭同学希望能在将来
的高中统考中像她敬
重的姐姐一样拿下全
科甲等的亮眼佳绩，
为父母和学校
争光！

■郭子玮拉得一手好二胡，常常代表学校参与
比赛和演出。



张智扬（S1）初中统考	8A

要用对方法学习
文■林佩盈（SE12）
编辑■冯贻亭(J3E1)

来自S1班的张智扬同学，是去年我校初中统考获得	8A	优秀成绩的学生之一。
对于能够拿到如此标青的成绩，他也感到出乎意料，同时非常的开心和激动，

他的父母也为他感到非常光荣，因为这是他努力的成果。

在大家的认知中，作为一个全A的统考生，应该
是“补习狂”才能够达到如此的成绩。但是，事
实并不是这样，在课业补习方面，智扬同学只是
补英文一个科目而已，其他的科目就没有去补
习，而是靠自己的努力。
他非常看重学业，所以当他拿到成绩时，深深地
感觉到自己的努力并没有白费。
有一句名言如此说道，“一个人努力的目标越
高，他的能力就发展得越快”，智扬同学就是印
证了这句名言。在统考之前他就设定了7或8A的
目标，所以就一直坚持不懈地朝着这个目标前
进，最终达到了目标。而过程中，他的父母并不
会给他施压，但他相信“压力就是推动力”，因
此他反而会给自己一点点压力，对自己要求多一
点高一点。若是感到压抑时，他会以打篮球，看
戏或是玩游戏来纾解。
除此之外，他平时都会跟着自己拟定的时间表来
安排补习、休息和作息。放学回家后，他都会先
做功课，接着就会休息自由活动，练习弹30分钟
到1小时的钢琴。过后，他又会继续复习，或是
做那些未完成的功课。

张智扬同学也非常大方的分享自己读书的方法，
他表示平时上课听讲，老师吩咐的功课都得做。
不明白的课业一定要问老师或同学，并且要确定
自己已经了解每一课的内容。最重
要的一点就是必须时常复习。若是
遇到非常复杂的题目可以做一些笔
记，能够更容易记得。若不明白的
数学题，他会去请教父亲。
他认为，统考题一定要多做，所谓
知己知彼，这样就能理解考试题目
的方式和模式，借此来提升自己，
就能轻松的应付考试，也许就会有
优秀的成果了。

■张智扬和张智涌都是品学兼优的学生

►36    ◄人物
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学习的过程胜于成绩
张智涌（S1）初中统考	7A

来自S1班的张智涌在去年的初中统考考试中成功考获7A。 
当他知悉自己考到了优异的成绩，对自己的表现也感到十分满意。

文■叶沁琦（J2E1）
图■李振辉老师

学术成绩如此优秀的智涌，是如何达到这样的成果呢?正所谓：“温
故而知新，可以为师矣”，智涌认为学习最重要的就是温习功课。
他说，每天做完功课后应该抽出一点时间来复习老师当天所传授的
课业。此外，做笔记也是非常重要的，还有应该要多做练习题和历
届考题。
智涌的哥哥也跟他就读同一班，每次复习课业时，他们俩总会互相
讨论和解答难题，尤其是考试期间，两人一起复习互相勉励对方。
智涌表示，哥哥是他学习和成长路上的良伴，总是形影不离。他们
都同样对篮球有一种莫名的热爱。有着同样的兴趣爱好，也经常被
人误以为是双胞胎兄弟。
智涌在学习的过程当中也领悟到学习不但必须自动自发，也要有纪
律，常常温习功课，而不是到考试期间时才临时抱佛脚或开夜车。
再加上他在统考的前两个星期也刚考完预试,所以认为自己已准备得
七七八八了。智涌也认为除了他自身的努力，更多的是老师不厌其
烦、无微不至的教导，以及家人的默默支持与鼓励，所以他去年统
考所考取的成绩，最想感谢老师和父母。
智涌的父母认为，学习的过程胜于成绩，而重要的是付出了全部。
成绩好就是锦上添花，仅此而已，成绩并不能代表一切。此外，他
的父母经常都会纠正他在做人处事方面的不足。他们认为，品行比
学习成绩更加重要，而态度永远比程度更重要。因此，只要有做错
的地方都会马上纠正他。从小，父母就会让他们兄弟俩接触圣贤教
育，儒家思想就此深深地烙印在他脑海里。两岁时的他就已开始背
诵经典，而现在，他已经熟读了《大学》、《论语》、《弟子规》
、《三字经》等圣贤书。他也正努力背诵着	《孟子》、《唐诗》等
等。
初一时，智涌其实是另一间独中的莘莘学子之一，而那时的一位好
朋友也教过他许多扯铃的基本招式，因此开始对扯铃感兴趣。他并
在初二转校过来后选择加入扯铃学会。今年，他就受老师赏识而担
任财政一职。
成绩斐然的他在才艺方面也不赖。他七岁时就开始学钢琴，而现在
已考到第八级了。五岁时的他也学过武术，后来又练习击剑，而现
在则对篮球情有独钟。在空余时间除了温习功课，智涌就会打球、
看书、下棋等等。
由于还有两年才毕业，智涌还未确定日后想升学的方向，可是他希
望可以出国，尤其是没有去过的地方，比如美国，因为他想要去体
验其他国家不同的文化。
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The answer of this adolescent girl who was asked 
to give her thoughts on why she decided to join the 
renowned World Scholar’s Cup in 2016 might very 
much surprise you. Instead of going on an extravagant 
explanation of how she got involved in debate and 
such, she gave a simple six-word answer. "I like the 
aspect of debate." .

She’s Sarah Swea Enqing, an extrordinary 14-year-
old. Sarah was the award recipient of 10 medals during 
the preliminary round of last year’s World Scholar’s 
Cup, which was the most amount of medals attained 
in the entire team of juniors representing Han Chiang 
High School. She went on to win 6 more medals in the 
Global Round in Bangkok, along with her spectacular 
achievements in the Tournament of Champions at 
Yale University where the best of the best competed. 
Sarah obtained a total of 23 medals in all, including 
7 from the Tournament of Champions. She achieved 
all this last year, when she was merely thirteen years 
of age, just a seventh grader in this school. A dazzling 
result, won’t you agree?

Sarah loves debate to the point where she joined World 
Scholar’s Cup purely to debate. She mentioned about 
enjoying the atmosphere in the debate classroom. The 
nervous and tense air gave her the motivation and the 
urge to achieve victory. Ironically, Sarah gets the kick 
from the process of brainstorming points and scouring 
for information on the internet in just a short and 
tensed fifteen minutes instead of actually winning. 
For Sarah, the process is most important to her.

Apart from debate, Sarah is into anything concerning 
presenting  her opinion. She had been engaged 
in countless public speaking and storytelling 
competitions since  nine-years-old in primary school 
and most had marvelous results. Sarah is a natural 
speaker and was told that she could try out debate in 
secondary school and thought that WSC was just the 
ideal platform for that.

Most might not be aware of this, but Sarah is also a 
talented writer. During last year’s WSC, she wrote a 
breathtaking essay entitled “The Heart Easily Loses 
Its Luster” during the writing competition. This 
masterpiece was branded the highest scoring essay 
in the Junior Division and Sarah obtained the first 
place. To Sarah, writing is just as fun and attractive as 
debate. Debate is tense and challenging, but writing 
does the exact opposite by calming her down and 
soothing her emotions. 

“I’m not sure whether I’ll become a writer in the future, but 
I’m sure that I’ll never give up on writing. No matter how or 
where I’ll be, it will all lead back to writing. Writing is engaging 
and it will certainly be something I’ll hold on to forever,” she 
stated. 

For one to write, one must read. As a passionate 
writer, Sarah certainly reads a heap of books, that 
is undeniable. Her favorite book is a self-published 
book entitled ‘A Naked Singularity’ written by Sergio 
De La Pava, which is about a colonial immigrant in 
New York. She adores the author’s unique writing 
style in the novel, which she finds to be appealing.

Lastly, Sarah would like to show thanks to the teachers 
in charge, for sorting out all the technicalities so that 
the participants could enjoy themselves without 
needing to worry about scheduling. They also taught 
them debate, conducted many debate sessions and 
further honed their skills; again, to her friends that 
supported her and gave her advice, who generally 
were very motivating and lovable. Finally, to her 
family members who supported her endeavours in 
this direction and without whose financial support, 
she couldn’t possibly have made it to the Tournament 
of Champions or even participate in general. Before 
this paragraph ends, Sarah has a few words for the 
newbies in World Scholar’s Cup: “I know a lot of you 
have got what it takes to do well in the World Scholar’s Cup, 
and I hope we can embark on this journey together!”

The ordinary 

girl with an 

extraordinary 

mind

Written	by■Nicole	Sim(J2E1)/Yap	Qin	Qi(J2E1)/Isabelle	Yong	Leyi(J3E1) 
Editor■Lee	Cheng	Jie(SE11)

In everything I do, there are people who encourage my growth and motivate me.
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追梦少年
何崇光

仅仅17岁的他，最近被新加坡南洋艺术学院录取，并给予半免学费的奖学金。
收到录取信时，何崇光感到惊喜、兴奋和光荣，因为这是一个很好的机遇。

7月底时，他将会到狮城开始上课，但临别之际，
他舍不得离开在韩中的同学、朋友及两位恩师——蔡锦鸿及刘庆日老师。

文■叶沁琦（J2E1）/沈垲芯（J2E1）/陈怡彤(J2E3)					
图■何崇光提供

何崇光是我校CV2的学生，初中时的他曾报读CIE	
O	Level课程，但具备美术天赋的他，为了能浸淫
在美术设计的氛围中学习，而毅然转去美术及设
计班就读。绘画是何崇光消磨空闲时间的活动，
他时常把自己完成的作品分享上面子书，也参与
了‘Urban	 Sketches’的周日写生，以累积经验
及磨练好技巧。他的父母都非常支持他的热情。
好动的他在五岁时便开始接触到绘画，由于母亲
不想让他太好动就让他先学水彩，而他渐渐就喜
欢上了绘画。他对绘画的热情从来没淡过。如
今，他每天都会花1到4个小时绘画。
何崇光喜欢学习新的事物，常常以不一样的方式
去尝试绘画创作，因此它的作品有许多特别及独
具的风格，这让他充满了满足感。只要与美术有
关的知识，他就会很积极地去学习，而他绝对不
会逼着自己学习他没兴趣的事物。相反的，他会
为他的兴趣全力以赴，做到最好。
对他来说，绘画是个好玩的事情。他可以通过绘
画来表达出他非笔墨能形容的经验及感情。何崇

光也有着敏锐的艺术触觉，与他人有着不一样的
心态，他认为，艺术是个万能和普及的一种语
言。艺术在世界的每个角落都存在着，并改变人
们的艺术知觉及能力。
何崇光认为，他会为自己是一个为梦想而固执
的人，只要是他所热爱的事情，他将为它全力
以赴。对于自己未来，何崇光想往美术的行业发
展，因为喜欢创作的他不想工作在一个被束缚又
朴素的办公室里，而想活得自由自在。
对于必需要到新加坡独居，何崇光表示虽然他有
几位亲戚住在新加坡，可是他认为要必须学会独
立，所以他将在新加坡自行找住宿的地方。所谓
在家靠父母，出外靠朋友，虽然他到那儿难免会
有点不适应身边的新环境，可是他相信不久后会
交到许多新朋友，并展开新生活。
在同龄少年还在嬉戏玩乐，何崇光是少数的一
群，他有着明确的目标和方向，并勇于表达和开
创，也敢以创作发挥所长，积极点燃了自己未来
的人生路。希望，大家应该以他为学习榜样。
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has in this subject. Over time, students warmed up 
to him and is currently very well-liked and respected 
among his students. 
Mr. Choong’s lessons are always engaging and 
intriguing; A rare find for a subject such as History. 
He is a natural at teaching and explaining historical 
events, the questions he gives to his students are 
equally thought-provoking.

Many people may already know, that Mr. Choong had 
spent about 20 years as a student studying in England 
before returning to his homeland – Malaysia – and 
ultimately causing a bang among IGCSE classes due 
to his fresh and very different style of teaching. 
His way of teaching is the first of its kind, and his 
expectations are at a whole new level; Even top 
students had to take some time to get used to it. 
Nevertheless, it only shows the expertise Mr. Choong 

Did you absolutely despise History? 
Have you ever thought that History was a very boring and totally irrelevant subject?
If you have ever been taught History by Mr. Choong Hwa San, 
the subject of History, would be the definition of “fascinating”. 

HISTORY MADE FUN WITH 
C OONG HWA SAN 

Written	&	Photo	By■Leong	Khai	Shin	(J3E1)		
Edited	By■Chan	Sue	Faye	(CE11)

The Man
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The SUBJECT
Mr Choong takes up History as it is fascinating 
and additionally, he likes a variety of other topics 
such as science, business and economics. He 
thinks that they are creative courses that stimulate 
the brain as it is ever changing, like the world we 
live in today. Mr Choong holds an MBA (Master 
in Business Administration) degree in England 
and is a believer in life long education.
Previously, Mr. Choong had spent many years 
working as a manager, practitioner and trainer 
in the optical industry in England. He became 
involved in his son’s school in managing the chess 
club and part-time teaching, but never thought 
that he would end up teaching in a high school. 

The DREAM
Mr. Choong's ideal student is one who is 
passionate and curious. He said, the curiosity of 
a student can give his/her teacher a challenge to 
think deeper and makes the whole process much 
more interesting. Besides that, an ideal student 
must be one that is active and participates in 
class discussions, in contrast to being passive; 
unfortunately, that is precisely what Malaysian 
students have never been encouraged to do, thus 
this leads to Mr. Choong's determination to change 
the current scene. 
He wants to make a difference in the teaching 
system; he wants to make learning fun so that it’s 
memorable and everlasting. This is something 
this country is missing -- a teaching method that 
is fun and captivating enough to catch a student’s 
attention. Mr. Choong's goal is to make everyone 
enjoy learning. Learning is not about memorizing, 
it is about understanding and applying said 
knowledge. In turn, studying is not only to obtain 
good grades as well. 

The STORY
After being in England for so long,  he saw a distinct 
difference between Malaysian and English students. 
In England, it was not easy for Mr. Choong to cope 
with England’s environment, not talking about the 
weather, but the lifestyle. According to him, they had 
different thinking and holds different value.
He feels that Malaysian students put too much 
emphasis on their grades, and are less “curious” 
in general, preferring to memorise and to answer 
straight-forward questions that require little thinking. 
On the other hand, in England students are encouraged 
to follow their dreams, but on one condition, you had 
to be the best. Every occupation are treated the same, 
people don’t look down on them. That is why Mr 
Choong thinks when students go overseas to study 
they will understand the different society and culture.
In England, students would interact more with their 
teachers , and focus less on the results; more so on 
the process of learning. Of course, this is largely 
due to the “culture” of education, long embedded in 
Malaysia – even in all of Asia. However, that is not 
the correct way of “learning” and never was. 



文■杨乐仪（J3E1）／梁恺芯（J3E1）
图■赵盈彬老师
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勇夺6金13银凯旋归
我校5女将闯耶鲁挑战世界学者杯

我校5名女学生于2016年从区域赛一路闯关赴美国耶鲁大学，
参加世界学者杯全球精英赛（Tournament	of	Champions)，

并在全球精英赛中获得6面金牌及13面银牌的亮眼成绩，证实了韩江学生在国际比赛中的实力。

于2015年11月，我校初次派出3位学生黄董战、
何嘉营、金度润前往美国耶鲁大学参加全球精英
赛，最后赢得2面金牌及获得全球高中组第5名、
挑战组第2名及作文个人组第19名的优异成绩，
将韩江的名声远播至全球。
而2016年，我校学生也不负众望，在3月下旬举
办的区域赛夺下117面金牌及69面银牌，成功晋
级6月下旬在曼谷举办的国际赛，在3200名来自
不同国家的参赛学生中，我校学生赢得18面金
牌、75面银牌的骄人成绩。
晋级曼谷的国际赛圈之后，我校派出了赵盈彬
老师及王泽扬老师，带领5名学生黄慧心、林乐
颖、萧恩晴、颜恺萱和洪舒沁，于11月18日至
21日赴美国耶鲁大学，参加全球精英赛圈，也就
是全球精英所聚集的擂台。
当中有来自30个不同的国家的120 0名参赛
者，700位参与初中组，500位参与高中组。由此
可见，全球精英赛的竞争多么激烈，而代表我校
的4名初中组学生和1名高中组学生都在三轮辩论
环节中赢得两场，并在其他比赛环节全力以赴。

她们的付出也得到了回报，在竞争激烈的全球精
英赛中，她们总共获得了19面奖牌，分别是6面
金牌及13面银牌，这对于初次参赛的她们来说已
是个非常大的成就。当然，5位学生所获得的成
绩也令人骄傲，不仅仅为自己，还为韩江增光。
带队老师之一赵盈彬认为，世界学者杯是个很棒
的体验，有趣的过程也让她大开眼界，见识到
了许多新奇的事物。她表示，比赛场地的环境优
美，建筑物也非常壮观，而且欣赏来自世界各地
的学生们的比赛也是个令人感到愉悦的过程。除
了体验到优美的环境和紧张且丰富的比赛氛围，
她也学习到了新事物。
她认为这趟旅程所带来的新知识是最为丰富的经
验，当然，透过体验不同的氛围，她也学习到了
如何让教学变得更加有趣，也发现到创意有趣的
教学过程更加吸引学生，死板的遵从传统式教育
不是最好的方法。身为带队老师的她所获得的知
识和经验不会比学生少，增加知识之余，在异国
他乡发掘到的新事物才是最值得回忆的。



国际平台开拓学生视野
代表我校参赛的学生中，才13岁的萧恩晴对世
界学者杯的感觉就是一个字——棒！她表示，让
她这么感兴趣的事物少之又少，但世界学者杯不
同，这个比赛的内容包含了许多她非常感兴趣的
事物和知识，让她非常投入其中。
虽然还是会感到压力，但是萧恩晴认为，这个就
跟其他的学术比赛一样，只要全力以赴就行。在
准备比赛的过程中，她不但在收集和学习比赛资
料的过程中认识了平时戏里会出现的人物和她欣
赏的艺术家，还读到了许多应该更加被大众关注
的社会时事。
她表示这个比赛最特别的一点是，它有一种让人
对它越来越感兴趣的魔力，比赛过程中、学习学
者杯课程时，学生的兴趣和好奇心都会被挑起，
并想要发掘和学习更多。而且，比赛后，最宝贵
的不是奖牌，而是难忘的比赛过程、学习到的新
知识和结交到的新友谊。
另一位学生林乐颖也表示，世界学者杯真的是一
个很难得的体验，与其他学术比赛完全不同。这
个比赛开拓了她人生的一个更广的新通道，让她
有机会与来自世界各地的学生交流，这是一个很
难忘的经验。比赛的准备过程又是另一个有趣的
体验。
林乐颖表示，比赛课程内的事物都是平时在学校
学不到的，所以当她自己收集资料，就像是在发
掘另一个全新的世界，让她认识了各种各样全新
的知识，开拓新的领域。比赛时的种种规则对她
而言又是一个考验。比如辩论环节时，她仅有15
分钟的时间想出论点，这不但训练了她的应变能
力，也教会她打破常规，换另一种方式思考，才
能得到与众不同的论点与结论，这个能力也在写
作环节时得到了充分的发挥。
除了学术方面的知识与经验，林乐颖也在全球精
英赛遇到了难关，比如说异国的时差、离家后
的不安全感、特别冷的天气等。她表示，精英赛
虽然好玩，而她也结交了很多新朋友，但是在比
赛时还是会感到紧张，尤其是在闭幕及颁奖典礼
上，还是会担心自己的表现。克服种种困难的过
程也是她认为宝贵的经验之一。
由此可见，世界学者杯的比赛不但让学生学习到
了更多平时接触不到的知识，还有效地增强了他
们的社交能力和表达能力，最重要的是学生们很
享受这个过程，努力获得的成就也让学校为他们
感到骄傲。
我校近年来积极推动素质教育、培育三语人才及
以多元化教育为方向所付出的努力也有了良好的
效果，在老师们的鼓励下，学生参加了世界学者
杯，开拓了国际视野、认识了多元文化，也培养
出精益求精的精神。学生的努力不但换来了骄人
的成绩，还为自己、为韩江增光。
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Ay,Yo,Scholars!
If the title sounds familiar to you, you probably embarked on the World Scholar’s Cup journey 
this year. However, if you’ve never heard that phrase, I’ll have you know that you’re missing out 
on one of the most extravagantly amazing academic events throughout the year. 

Written	by■Lee	Cheng	Jie(SE11)
Photo	By■Liren	Thow	(J3E1)/Ho	Chung	Kwang

World Scholar’s What?
The World Scholar’s Cup is an international team academic 
program founded by none other than Daniel Berdichevsky in 
order to “discover strengths and skills you never knew you 
had.” The program highlights bringing students from different 
cultures, background and countries together to discuss current 
and past issues and ideas relevant to today and the future. In 
short, WSC is a place where the best of the best minds unite.
The competition is split into three stages: the Regional Round, 
Global Round, and finally the Tournament of Champions 
which would be held at Yale University. 
When you become a scholar, you’ll experience a series 
of tensed yet fun events such as the Scholar’s Challenge, 
Collaborative Writing, the Scholar’s Bowl, the infamous 
Team Debate, Scavenger Hunts and Scholar’s Ball. 
Throughout the course of the entire journey, you’ll learn how 
to work with your teammates and nevertheless meet new 
people and experience things you’ve never been through 
before. Despite the seemingly impossible obstacles and 
challenges, WSC creates an atmosphere that encourages all 
scholars to work towards the end and achieve the maximum 
without throwing in the towel. This is the kind of spirit that 
scholars should immerse in, the curiosity to know more about 
everything and the never-giving-up energy and enthusiasm 
that is in serious inadequacy in schools.
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The Regional Round 
On the 14th and 15th of April, HC sent scholars to 
take part in the regional round. If you listen closely 
during the award ceremony, you might just be able 
to hear a portion of people chanting ‘Han Chiang! 
Han Chiang! Han Chiang!’. If that doesn’t speak 
enough for itself, allow me to elaborate. With 146 
silver medals, 110 gold medals, and 11 trophies, Han 
Chiang proudly claims the title of winning the most 
medals in the whole auditorium full of schools.
Ng Yee Thern (SE11) and Sarah Swea (J2E1) also 
brought home the Top School Scholar accolades 
being the best scholars from Han Chiang’s senior and 
junior division respectively.
Among all teams in the brilliant minded space, there 
were two distinct teams who emerged as first runner 
up winners of the Team Champion award. The team 
from the junior division consisted of Sarah Swea and 
Jacq Lee both from J2E1 along with their teammate 
from Chung Ling High School. On the other hand, 
or should I say team, were seniors Ng Yee Thern, 
Lee Cheng Jie and Amelia Chong from SE11. The 
two teams performed exceptionally well and claimed 
second place in the junior and senior division. Let’s 
just say that their hard work undoubtedly paid off.

The Global Round
Do you really think that the Regional Round was the 
end of it all? That was just the beginning. So, what do 
you get when you throw 37 HC scholars in the capital 
of Vietnam with a few alpacas? A global round! 
An airplane heading towards Hanoi on the 23rd of 
June was filled with high hopes and heavy heaps of 
notes, but when the plane returned to Penang on the 
2nd of July, it weighed more than it should due to 
the vibrantly-coloured alpacas, 75 gold medals, 74 
silver medals and a grand trophy brought back by our 
scholars. 
Once again we were not let down by the fun-filled 
week in Hanoi. I’m sure I speak for every scholar 
when I say that through the academic competitions, 
Scholar’s Scavenge and Scholar’s Ball, we brought 
back in our pockets not just the medals, the culture and 
the knowledge, but the memory of a lifetime. We’ve 
learned to cherish each other and build numerous 
connections with people across the globe and also 
to look life from a distinct perspective. The 10 days 
spent in Hanoi was not just an academic journey, but 
a very intensely emotional one for the connections 
we've made and the better friends we've become for 
it.

Words from the Head Alpaca
The alpaca is the mascot of World Scholar’s Cup, and 
in every alpaca pack there’s a head alpaca, just like in 
a group of scholars there’s a teacher advisor.
Mr. Samuel Ong who took up the responsibility of 
organizing the trips and bringing students to participate 
in the competition believes that WSC one of the best 
platforms where a student can fully develop his or 
her potential in academics, specifically English. He 
continued to elaborate on how WSC allows students 
to further indulge themselves in the English world 
and that students are expected to study the syllabus 
and give 101% of their effort.
“The students’ achievements this year are astounding. 
I’ve seen them put in a lot of work and preparation 
for this competition and the effort did not go to waste. 
The students have successfully made a name for Han 
Chiang; I expect to see greater achievements and 
better results, and I have faith that they can achieve it. 
Go Han Chiang!”

From Asia to America
Our Han Chiang scholars will be travelling to Yale 
University to participate in the Tournament of 
Champions this coming November, so let us wish the 
best to them and may they make Han Chiang proud.
To all the scholars that will be in Yale for the ToC: 
“Alpacas sometimes spit to keep their space, and you 
should fight to keep your place!”
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Summer Rendezvous with 

PolyYES
During the summer of 2016, we visited Hong Kong from 24th to 30th of July to attend a summer 
entrepreneurship programme held in the Hong Kong Polytechnic University. 15 of us joined this 
trip.We were accompanied by our Business Studies teacher, Ms. Yeap Guat Ean. The title of the 
summer entrepreneurship programme was PolyYES, which stands for Polytechnic Youth Entrepre-
neurship Symposium. Students from different countries such as China, Korea and even locals from 
Hong Kong attended this programme.

As it was summertime in Hong Kong, we felt quite 
uncomfortable as the weather was hot and dry. 
However, the clean environment there made up for 
everything. Furthermore, the transportation there was 
extremely convenient. We could take the MTR or bus 
to practically every corner of Hong Kong.
Even though the programme only lasted for 7 days, 
we learned a lot and did a lot of fun activities. During 
the few short days of the programme we made lots 
of new friends from China, Korea, Hong Kong and 
many more. We shared lots about the cultures of our 
hometowns, our traditions and so on. Our amazing 
trainer for the PolyYES programme was  Till Kramer. 
Till is German but lives in Hong Kong as he loves the 
Hong Kong’s food and culture. Who wouldn’t!!!
We had the privilege of receiving lectures from the 
PolyU lecturers. We learned topics such as the Business 
Environment in mainland China and Hong Kong, 
Negotiation tactics, Marketing to name a few. For the 
City Hunt and Pitching Competition,  the participants 
were  divided into three groups, ‘Tourism’, ‘Food 
& Water’ and ‘Green Building & Energy”. We then 
had to go around the Hong Kong streets to search for 
checkpoints and carried out the fun but challenging 
missions. Those who have watched the well-known 

Korean variety-show ‘Running Man’would know 
what we are talking about. The pitching competition 
on the other hand was a much less physical ‘mission’ 
but equally challenging as compared to the city 
hunt. We had to pitch out business ideas according 
to the theme of our teams. For example, the tourism 
teams pitched about starting a historical tour of Hong 
Kong. Last but not least, we also had a cultural night 
where participants from each country performed their 
cultural dances or songs.
Like all great things, our entrepreneurship programme 
had to come to its end. We had to bid a farewell to 
Hong Kong and our new friends but were positive 
that we’ll reunite again.

Written	and	Photos	by■Rachael	Ng	Chew	Ern/Lim	Haidee/Khong	Weng	Ho/Jesmine	Lim	Xin	Yi(CE21)
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For the one week at the programme, every single 
one of us had experienced growth in one way or 
another. We learnt to cooperate with strangers and 
to put our trust in them, to believe that we will 
prevail no matter how dire the situation was. There 
were occasional clashes and dissent among group 
members intially, but in the end, we managed to 
overcome our differences and placed our full 
support and trust in each other. The prizes, the 
results, the grand finale, they may be important but it 
was the experience and process of working together 
that left a lasting impact on us. For the first time, 
we worked together with people of vastly different 
backgrounds and cultures, so misunderstandings 
were inevitable. It was the way we resolved these 
problems that helped us grow as a person, to know 
that in society, in “real life”, as the adults put it, 
things may not go as smoothly as we planned, so 
we should not be discouraged even if the situation 
seems bleak. We must persevere, and never give up 
in the face of adversity.
For the last day, we were allowed to explore Hong 
Kong with our newly-acquainted Hong Kongese 
friends. It was an eye-opener as we were led 
through bustling streets dogged with hordes of 
pedestrians. It was quite overwhelming to see the 
whole crowd of people walking with quick, brisk 
strides – it appears as if all of them were rushing 
to some place or another all of the time. It was a 
far cry from the peaceful, relaxing atmosphere of 
Penang. We had to quicken our pace to keep up 

with the flow, in contrast to the leisurely stroll we 
usually adopt when walking on Penang streets. On a 
different note, Hong Kong’s cuisine and street food 
are absolutely mouthwatering. They are almost up 
to the standards of Penang’s world-famous food. 
Almost. Our pride as “Penang lang” wouldn’t let us 
say otherwise. PENANG BOLEH!
All in all, we had a memorable stay in Hong Kong. 
For some of us, it was the first time we were in such a 
far-flung place away from our families. We had to be 
independent as we were responsible for making sure 
that we get to the courses on time. We had to memorise 
the route from the hostel we were staying in to the 
university, as it was a 10-minutes journey by foot and 
there was no tour guide or anyone of the sort who 
was in charge of helping us navigate. Therefore, this 
experience had really enabled us to grow and become 
more mature as we stepped out of our comfort zones, in 
this case our parents’ well-meaning but overprotective 
embraces. The entrepreneurial knowledge that we 
gained from our courses was undeniably valuable, but 
the events which transpired that triggered our growth 
and levelling up as a person was not to be overlooked 
either. We hope that after hearing of our experience in 
Hong Kong, our juniors would take the initiative to 
participate in the PolyU Entrepreneurship Program if 
they have the opportunity. After all, live while you’re 
young, and make precious memories with friends, 
both old and new. This chance to learn? We assure 
you, it’s once in a lifetime!

What have we learnt?



参与《亚洲学生戏剧大汇演2016》

韩中戏剧社香港游

机会错不可失，我校戏剧社一共派了9位经验
丰富的戏剧团员前往香港参与《亚洲学生戏剧
大汇演2016》，其中包括戏剧社主席陈宛琦、
吴咏恩、许淙景、
赵寒玉、何宇恒、
黄竟倪、洪海琳、
王瑜彤和连辰谕同
学。路人甲表演社
社长尤傳隆教练则
担任此行的带队老
师。
戏剧社主席陈宛琦
同学表示，这次的
《大汇演》让他们
获益不浅，对他们
来说是一个千载难
逢的大好机会，更是一个让大家互相切磋和学
习的平台。旅程中，他们学会了很多课堂上学
不到的东西，譬如团队精神的重要性。他们不
知不觉学会了互相照顾和包容，也在过程中结
识了许多来自不同国家的朋友，有的来自文

莱、有的来自台湾、有的则来自澳门、香港、
中国等。值得欣慰的是大家都非常友善和乐于
助人，让他们对此行留下了难忘美好的回忆。

宛琦同学也强调大家都很享
受学习的过程，并且乐在其
中，对他们而言，该行是趟
学习和玩乐并存的旅行，一
点压力也没有。此外，他们
还有缘观赏了来自各国学生
的精彩演出，同时庆幸自己
能有机会在一个如此浩大华
丽的舞台上表演，之前的努
力都是有回报的。另外，当
地任职的学生旅游大使也一
直和蔼可亲地接待他们，让
他们感受到了热情和温暖，

让这趟旅程变得更有人情味。戏剧团的团员都
很感恩能够获得这么一个“宁可杀错，不可放
过”的学习机会，并答应会在生活中学以致
用。
此外，戏剧社也于12月18日参加了路人甲表

去年12月，我校戏剧社的团员参加了《2016年全国中学“崇YOUNG”戏剧比赛》，
表现特别亮眼，荣获了银奖，之后便获得主办方的热情推荐，
前往香港参加长达5天《亚洲学生戏剧大汇演2016》。

文■谭宇晴（J2E1）／叶沁琦（J2E1）
图■戏剧社提供
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演社所举办的《第六届槟州中学性别平等戏剧比
赛》。他们为此特别准备了为时长达15分钟的
《Edusex~Oh~No!》，并在最终比赛获得了铜奖
及最佳平面设计奖。戏剧社主席陈宛琦同学说，
该社团当时的概念是想通过呈现《Edusex~Oh~-
No!》带出现今社会在性教育层面上的腐败。
他们其中的观点包括如今的性教育只专注于教导
学生如何保护性器官，而不在于去教导学生理智
面对性关系的重要性。简单来说就是现代的人们
逐渐失去了健康的“性”观点，这不但会影响年
轻人的思想和未来，还会让这个世界变得越来越
腐败。
代表戏剧社出赛的各个代表为了比赛日出而作，
日落而息，每天都从早忙到傍晚。主席陈宛琦
表示，排练中出现最大的问题就是学生们的载送
交通安排，每天的排练对那些家离校较远的社员
来说有一定的不便之处，同时还得麻烦他们父母
在上班时间前把他们送到排练场地，时间非常紧

迫。有些住在居林的社员也得每天奔波两地，宛
绮同学表示“你们都辛苦了！”，同时也对大家
一直以来的付出和配合感到欣慰。
另外，陈宛琦同学坦言，大家赛前其实都会不由
自主地紧张起来，但最重要的是他们都很享受
整个比赛的过程和气氛。特别是看到来自不同学
校的戏子们和他们一样，都在为自己学校的作品
做最后的准备和互相打气时候，他们感受到了参
加此赛的意义。当大家把努力排练的作品呈献在
大舞台上时，观众的掌声、喝彩声对他们来说就
是最大的回报和肯定。无论是否能赢得大奖，他
们都给了自己一个交代，毫无遗憾！他们都尽力
了，最重要的并非是否获奖，而是他们在过程中
收获了些什么。
主席陈宛琦同学也感谢孔圣庙中华中学的戏子们
在这趟旅程的陪伴和照顾，她希望两校戏剧社能
够继续互相扶持，一起把剧场艺术和精神发扬光
大！
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2016年海外华裔青少年中国寻根之旅

非“一般”的咱们！
文/图■傅淑梅主任

2016年12月9日至23日，我带领9位高中学生远赴中国广东参加广东客家文化冬令营。
这项海外华裔青少年中国寻根之旅的活动是由中国国务院侨务办公室主办，
承办单位为中国广东省人民政府侨务办公室以及广东省华文教育培训学院。
长达15天的行程，丰富且充实，课程可分为三个，即禅武功夫拳、声乐舞蹈及华语。
学生可自由选择参加任何一项。
除此之外，学生也有机会学习手工艺制作、学习刺绣、学习书法、学习水墨画、学习茶道等。

参加这个冬令营的，还有来自吉隆坡、印尼巴厘
岛和巴拿马的学生，学生有机会与来自其他地方
的同学一起学习和交流，从不认识到打成一片，
到最后的依依不舍。即使他们存在着语言和文化
上的差异，却因着同一个学习目标，他们成为了
战友、好朋友。这样的交流方式非常难得，因在
各自的国度无法做到。我们常说要培养学生具有
国际观/世界观，通过这样的交流，让学生走出自
己安全的领域，去接触不同的文化和冲击，是很
好的练习。他们会发现，原来在他们居住的城市
以外，别人是如何生存和生活。只要费用合理，
这样的活动应该被鼓励和支持。
这次带去的9位同学——李长鸿、洪胜进、蔡金
洁、陈智敏、温庆慈、张文萱、杜洁柔、钟昀颖
和郭嘉埼，都不是大家眼中的“高材生”，不是
成绩特别好，也不是在联课活动方面表现标青，
他们就是很“一般”的学生。但这一次，我却看

到了他们平时在学校，没有展现的一面。这次带
队任务并不艰难，他们能够与我互相配合，也懂
得尊师重道，甚至还会照顾我，我非常享受这
次的学习之旅。来自其他地方的领队老师，称赞
他们懂事、听话及有礼貌。为了结业典礼的表
演，他们愿意花时间与来自槟华独中的同学一起
排练、配合。虽然他们的表演不一定是最好的，
但学生们要完成一项表演的积极心态及爱校的精
神，让我很感动。感谢校方让我有机会，重新去
认识自己的学生，其实他们真的很不错。
带队老师最大的责任，就是确保学生安全的去，
平安的归来，很庆幸这次旅程一切都很顺利。同
时也很感谢主办和承办单位的妥善安排，感恩这
份恩典。而学生们的回馈都很正面，他们收获良
多，有机会他们还想再次参加冬令营。这一趟旅
程，的确让学生们大开眼界，他们对中华文化，
对于自己的根有更深一层的了解。
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文/图■黄敬媛（J3E3）/伍思蕙（J3E2）/陈馨田（J3E1）/冯贻婷（J3E1）

姐妹校宽中学生的韩中生活
宽柔中学是我校的姐妹校，所以两校每年都会互
派学生交流学习，体验不同的校园生活。今年4
月13日，姐妹校宽中派出6位高一田径校队学生
黄鉥恩、陈嘉雯、孙宜庭、王诗莹、吴玮祺及吴
泽凯在体育老师兼女子排球顾问陈秀玉老师的带
领下，到本校进行为期一个星期的交流计划。
而我校也安排教职员和亲善大使轮流带领宽中师
生走遍槟城大街小巷，吃遍槟城特色美食，看遍
槟城独特风景。
姐妹校宽中学生对我校的第一印象就是到处都有
绿色的痕迹。首先是那片绿油油的草场，再来便
是学生们身上穿的体育衣，而且学校的建筑和校

园里的树木都与绿色有关。
他们也发现了我校和宽中的不同点，那就是我校
的课室有安装冷气，和宽中相比学生人数也比较
少，而且宽中并没有成立女生足球队。至于学校
规则和我校都差不多一样。他们认为田径队的学
生都很专业，可惜的是人数不足。他们也对我们
的文化馆感到惊叹，因为那里设计得十分壮观！
姐妹校宽中学生在我校的这段时间也结交了不少
新朋友，觉得我校同学很文雅及热情，不管是在
校园里或在宿舍同学们都对他们很亲切及友善，
希望将来还有机会到访。



Saya, Cheah Yun Zhi, dari SE1(1) merupakan salah 
seorang pelajar yang mewakili Sekolah Menengah 
Han Chiang yang amat berbangga kerana 
berpeluang mengambil bahagian dalam program 
ini. Pada 10 April 2017, saya bersama-sama dengan 
3 orang pelajar yang lain, iaitu Er Tian Ru dan Chan 
Yi Qian dari SE1(1) serta Neeco Wong dari kelas 
CE1(1), dengan iringan Cikgu Teoh Kar Ying, telah 
berkumpul di Lapangan Terbang Antarabangsa 
Pulau Pinang. Pada pukul 7.30 pagi, kami pun 
bertolak ke Lapangan Terbang Antarabangsa Senai 
dengan menaiki kapal terbang. 
Sewaktu kami tiba di destinasi, guru-guru dari 
Sekolah Menengah Foon Yew datang menyambut 
kami dengan tangan terbuka dan selepas bersarapan 
pagi, kami pun melawat kampus sekolah. Mula-
mulanya, saya sangka Sekolah Menengah Han 
Chiang merupakan sekolah menengah yang amat 
besar, namun selepas rombongan ini baru saya sedar 
bahawa keluasan sekolah kami cuma merangkumi 
satu per tiga daripada keluasan sekolah mereka. Tak 
percaya? Memanglah benar! Mereka mempunyai 3 
buah kantin, sebuah perpustakaan yang mempunyai 
2 tingkat, sebuah koperasi sekolah sebesar Popular 
di Queensbay, kira-kira 120 buah kelas dan 
sebagainya. 

Prasarananya yang lengkap menyebabkannya 
dijadikan sebuah sekolah cemerlang dalam 
Malaysia. Selepas diberi buku teks yang perlu 
digunakan, kami dibawa ke kelas masing-masing 
(kami berempat dipisahkan ke kelas yang berlainan) 
dan pengalaman belajar di kelas kami pun bermula.
Terdapat guru yang amat prihatin terhadap saya, ada 
guru yang menunjukkan sikap yang serius ketika 
mengajar di kelas. ada juga guru yang suka bergaul 
mesra dengan pelajar. Secara konklusinya, mereka 
merupakan guru-guru yang rajin, berdedikasi dan 
berpengalaman. Perbezaan antara silibus UEC 
dengan silibus IGCSE yang saya pelajari di sekolah 
tersebut merupakan suatu cabaran yang amat 
sukar saya atasi, saya amat langkah kanan kerana 
masih mampu mengikuti dan memahami ajaran 
guru dengan baik. Meskipun tempoh pengajaran 
guru-guru berlalu dengan cepat dan kerja sekolah 
yang diamanahkan memang banyak, tetapi pelajar-
pelajar di kelas saya masih boleh memahami ajaran 
guru-guru dan mereka diminta menghantar buku-
buku kerja mereka serta menyiapkan tugasan yang 
diberikan oleh guru-guru mereka tepat pada masa 
yang ditetapkan, Prestasi pelajar-pelajar di sekolah 
tersebut memang mengagumkan saya.

Pengalaman Manis Di Foon Yew
Menakjubkan, mendebarkan, mengujakan... sebenarnya tiada kata yang mampu saya gunakan untuk menggambar-
kan perasaan saya tentang program pertukaran pelajar ini. Pengalaman lima hari di Sekolah Menengah Foon Yew 
Johor Bahru merupakan suatu kenangan yang berharga.

Pengarang■Cheah	Yun	Zhi（SE11）
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Rupa-rupanya, di negeri Johor Bahru hanya terdapat 
sebuah sekolah menegah persendirian iaitu Foon 
Yew dan kira-kira semua pelajar di sekolah tersebut 
terdiri daripada orang Cina yang akan memohon 
untuk belajar di situ. Seramai 2000 orang pelajar telah 
memohon untuk belajar di sekolah tersebut. Namun 
begitu, hanya 1000 orang pelajar yang akan dipilih. 
Pelajar-pelajar yang berjaya akan diagihkan masuk 
ke 20 buah kelas setiap tahun. Persaingan antara 
setiap murid dalam sekolah ini telah menggalakkan 
mereka supaya lebih berusaha dan ini telah mengacu 
sikap peribadi yang rajin, berdisiplin dan berdikari. 
Sikap menghormati guru yang disemai dalam setiap 
individu murid juga amat saya kagumi.
Sebelum itu, saya selalu mengadu tentang waktu 
persekolahan sekolah kami yang pada pendapat saya 
terlalu panjang. Namun, waktu persekolahan di Foon 
Yew lebih panjang lagi. Pada setiap hari, mereka 
perlu pergi ke sekolah sehingga pukul 3:15 petang, 
jikalau ada kokurikulum mereka perlu berada di 
sekolah sehingga pukul 5 petang dan pelajar aliran 
sains pula perlu menghadiri kelas sehingga pukul 
4:40 petang! Kehidupan seorang pelajar Foon Yew 
memang meletihkan. Sebenarnya, ada beberapa 
persatuan persembahan pula perlu menghadiri aktiviti 
kokurikulum pada hari Selasa, Khamis, dan juga 
Sabtu!
Tentang aktiviti kokurikulum pula, kebanyakan 
persatuan di sekolah kami mempunyai ahli-ahli 
persatuan sebanyak 40 hingga 50 orang, bilangan 
ahli sebanyak 70 orang telah dianggap sebagai 
persatuan yang besar. Namun, jikalau suatu persatuan 
di Sekolah Menengah Foon Yew mempunyai 40 
orang, persatuan itu tentu akan ditutup, bilangan ahli 
sebanyak 70 orang pula amat biasa untuk mereka 
dan bilangan ahli persatuan yang paling banyak di 
sekolah itu adalah sebanyak beberapa ratus orang. 
Memang menakjubkan! Yang paling berbeza dengan 
sekolah kami pula ialah campur tangan pihak guru dan 
pentadbir agak minimal di sekolah mereka, ahli-ahli 
jawatankuasa dengan kerjasama ahli-ahli persatuan 
yang mengoperasikan seluruh persatuan. 
Bilangan ahli yang banyak serta masa latihan yang 
panjang telah meningkatkan kekerapan persembahan 

dan prestasi yang cemerlang serta pelbagai bakat juga 
dicungkil dalam prosesnya. Tidak hairanlah kenapa 
Sekolah Foon Yew merupakan sekolah berprestasi 
baik.
Rakan-rakan sekelas kami telah memberikan 
sambutan yang hangat sejak hari pertama kami 
berada di Sekolah Menengah Foon Yew. Bantuan 
mereka yang dihulurkan telah menyebabkan kami 
dapat menyesuaikan diri dalam persekitaran sekolah 
tersebut dengan cepat sekali. Saya amat terkejut 
dengan perkara bahawa kami dapat berkawan dengan 
banyak rakan sekelas dengan cepat sekali. Lima hari 
sahaja dan kami telah menambah banyak nama pada 
senarai rakan akrab. Layanan daripada guru-guru 
besar, wakil guru serta pelajar-pelajar dari sekolah 
Foon Yew tahun lepas memang menyentuh sanubari 
kami berlima. Ribuan terima kasih yang hendak 
diucapkan kepada mereka.
Pada hari 14 April, kami pun bertolak pulang ke Pulau 
Pinang. Kami semua berharap masa dapat berhenti, 
atau bilangan hari program ini dapat dilanjutkan 
lagi. Namun, alangkah tidak bernasib baiklah pada 
hari Sabtu merupakan hari sukan sekolah kami. 
Oleh itu, kami hanya boleh melambaikan tangan 
kepada Sekolah Menengah Persendirian Foon Yew 
dengan perasaan yang sedih. Walaupun agak letih, 
kami masih berpuas hati dengan program pertukaran 
pelajar ini. Pengalaman yang menakjubkan ini akan 
menjadi memori indah yang ditanam dalam sanubari 
saya selama-lamanya. Harap berjumpa lagi!
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我的日本之旅

文/图■李祈慧（J2E3)
编辑■马佳萱（SE11）

为了让学生互相了解各自国家的独特文化与风俗，
亚洲加盟国中学生招聘交流事业于2016年11月24日(星期四)把来自五湖四海的学生都聚集在一起，
我国共有6位学生参加这个活动，分别来自我校、姐妹校新山宽柔中学、坤成中学和圣约翰国际学校。
我很幸运地能以韩中学生的身份去参与此交流会，在吉隆玻机场与家人告别后，
便与那些尽管陌生、却即将同甘共苦度过那11天交流会的同伴们一同展开了这趟日本之旅。

我们的行程分别参访地质公园(Geopark)、东京都
会会所(Tokyo	 Metropolis)、平泉中尊寺（Hirai-
zumi	 Chusonji）、猊鼻溪游船（Geibikei）、栗
原西初中（Kurihara	Nishi	Junior	High	School）
、阿一狭间亲睦大厅（Ichihazama	Fureai	Hall）
、我国大使馆(Malaysia	 Embassy)和东京塔(Tokyo	
Tower)。
国立华山青少年自然之家（Hanayama）则成了我
们旅程前8天的安乐窝。最后两天，我们在东京
的住所便是全国奥林匹克纪念青年中心(National	
Olympic	Memorial	Youth	Center)。
每当回忆起这趟日本之旅，国立华山青少年自然
之家总是成为第一个浮现在我脑海中的画面，那
是因为我和同伴们在那里一起经历了许多有趣的
事物，例如第一次与日本朋友见面、互相学习对
方的语言、自制日本食物、体验大众温泉、练习
表演、秘密策划生日惊喜、试穿日本和服等等。
让我印象最深刻的项目便是日本朋友们充当小老
师教我们如何制作麻芝。我们以生疏的手法在他
们的协助下完成了三种不同口味的麻芝。除了国
立华山青少年自然之家安排给我们的项目之外，
我们几个马来西亚生也自己玩起了游戏。我们挑
战了当时风靡全球的人体模特游戏（mannequinn	

challenge)，并把它拍成了一部影片。我们各自
摆出不同的姿势，同时得控制自己不动，带团老
师则负责录影，只有在他喊解冻时才能移动。第
一次尝试时，由于我们当中两位男生摆出的姿势
过于高难度而被宣告失败了。第二次，我们终于
成功静止不动直到录影结束。这一回，两位男生
没有更换之前的姿势，他们机智地采用了另一个
方法，那就是在相机镜头快转向他们时才摆起姿
势。而当他们快坚持不住时，带团老师就连忙将
镜头转向他人。影片虽短，但大家心连心的那一
刻真的特别值得怀念，毕竟那是我们第一次一起
挑战游戏的影片纪录。
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而提及怀念，当然少不了当地人对我们的热情以
及待人友善的寄宿家庭啦！虽然我们相处的时间
仅有短暂的一天，但他们对我们的关怀我们都一
一地看在眼里。初次见面时，我和朋友们都不知
道自己将会寄宿到哪个寄宿家庭。面对个个坐在
我们眼前的寄宿家庭，我们不禁猜测自己的寄
宿家庭到底是哪一位。我的寄宿家庭共有4位成
员。他们为人和蔼可亲，让我能更快地融入这个
家庭。我与Sakura，一位比我年长一岁的少女在
见面后渐渐交谈起来。一开始我们都挺害羞的，
但在我们不断找话题聊和相处后，就开始逐渐地
熟悉对方了。我感觉到他们一家人为了不让我觉
得尴尬做了许多努力，让我非常感动和感恩。我
跟他们分享一些关于我国的传统文化和庆典，他
们也带我去参观了不少旅游胜地。
此外，我们还参观了栗原西中学。在那里，我们
与日本朋友一起享用午餐、谈天、观看他们的上
课情况、与他们一起写书法和与他们的羽球学会
会员打了几场羽球友谊赛。接下来，我们便与几
位日本朋友同行前往东京都会会所去讨论一些关
于各自国家文化与风俗。经过讨论，我才晓得日
本拥有良好的供水系统，因此日本米饭在业界上
是赫赫有名的。另外，他们利用发酵豆做成的纳
豆在全球得知名度也很高。我们也发现近年来栗
原的人口持续下降，高龄人士远超过小孩，还有
许多人才外流。他们针对这个问题想了一系列的
方案，例如：让栗原成为旅游景点、提升社交网
络服务、对外宣传居住在栗原的好处等等。讨论
结束后，我们都对各自的国家有了更深层次的了

解，同时增广了见闻。
第八天，也就是我们在栗原逗留的最后一天，国
立华山青少年自然之家特意为我们举办了一场离
别会。我们一边品尝着当地的美味，一边和日本
朋友们谈笑风生，气氛十分欢快。此外，来自菲
律宾和我国的学生也用心呈现了一小段舞蹈表演
来向他们那些天的关照致谢。当离别会接近尾声
时，被邀请参加的寄宿家庭也纷纷离开现场。当
时，我们大家都非常地不舍。虽然与日本朋友之
间依然存在着些许沟通障碍，但我们还是成功克
服，并创造了不少欢乐时光。
最后两天我们有幸遇见了一个特别友好的导游，
名叫作山本兰(Ran	 Yamamoto)。她特意安排我们
到马来西亚大使馆去享用我国的传统美食，让我
们有回到家乡的感觉。接着，我们便参观了全国
奥林匹克纪念青年中心。我们于第二天开始了联
合学习会议，文莱、新加坡、缅甸、信州高远、
菲律宾与我国的学生都聚在那里互相分享各自国
家的时事。除了到处参观和逛街之外，我们还去
了东京塔。那里以《海盗王》为主题，大家的目
光都被它紧紧地吸引了。
我们于12月4日为这趟美好的日本之旅画下了句
点。我们与菲律宾朋友在机场上演了一场“生死
之别”，大家都为离别感到依依不舍。我在这场
旅程中结交了许多有趣的朋友，同时收获了不少
前所未有知识。另外，我也深深感受到了传闻中
日本人待人的热情与礼貌。我衷心感谢寄宿家庭
在这趟旅程中对我的照顾，我十分珍惜这份缘
分，有缘再见！



2017年第六届的毕业展，以英文字母当中排行第六的“F”作为主题。
为什么是“F”?或许很多人都会充满好奇。
“F”，同时也意味着“Fight For Future”。
这个主题是经过CV3老师和学生们经过商讨后定下的最后结论。
他们认为，配合现如今流行的简约风，
且此次美术及设计科毕业展的举办届数，
“F”这一个可无限衍生作品的主题是最好不过了。 
这届毕业作品展于去年7月开始筹备，
作品分为四大类展出——服装设计、抽象画、想象画及素描。

苏梅源老师

苏梅源老师是陪伴了CV3学生们3年的班导，可谓
是成就了CV3学生们的重要“功臣”。犹记得，
当初从中国广州回到槟城，经蔡老师介绍来到我
校当老师的第一天，苏老师被校方安排成为CV1
的班导，如今也都过了三年，CV1都成了CV3。这
三年来，苏老师与这些相知相识，看着他们从懵
懂无知到如今具有自己独特创作风格，苏老师欣
慰的同时却又因即将分离，不免伤感......
今年CV3将有35位学生毕业，当中大部分都不属
于资优生，很多都是因为成绩不理想，选择了美
术及设计科。但苏老师对班上的学生们却是刮目
相看，他认为透过这次的毕业作品展，学生们学
会更为团结面对难题，遇上挫折时也能互相扶
持。苏老师表示，此届毕业展可能会成为近年来
美术及设计科的巅峰——毕业展将首次展览学生
所设计的服装，并且邀请知名模特穿着这些服装
进行走秀。 

“失败的人永远有用不完的借口，成功的方向就
只有一个。”这句话是苏老师常用来鼓励学生
们不要放弃的一句话。他希望这届毕业生们能坚
持自己想要的，不要轻易放弃，那么，成功就在
不远的前头等着了。艺术对苏老师来说代表的是
没有约束，没有包袱，因此他希望学生们可以跨
越更多领域，勇敢去探索艺术这条路。当然，他
也希望这届毕业生若在毕业后依然选择艺术这条
路，就要靠自己付出努力且坚持自己想要的，切
记不要半途而废。
当然，也非常感谢刘老师及蔡老师的帮助，多亏
了他们的帮忙，办毕业作品展的负担、烦恼减轻
不少。

第6届美术及设计班毕业展

班导

“失败的人永远有用不完的借口，
成功的方向就只有一个。”

文/图■陈幼琳（SC2）/谭宇晴（J2E3)/李祈慧（J2E3)
编辑■马佳萱（SE11）

用作品Fight For Future
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主席 陈春铭同学

服装篇 谢蕙琳同学

相信很多人会怀疑，以绳子编成布再制成衣服能
遮羞吗？谢蕙琳同学为这届美术展而特制的服
装极富别具一格的色彩，是以中国结绳子编织而
成，再配上灰色的服装。
谢同学花费了大概一个月的时间，细心地把绳子
编成3块布，再以绳子绑起。此服装灵感大部分
来自苏梅源老师于上课时播放的服装秀影片，老
师亦因谢同学喜爱做手工而建议她使用编织方法
制作服装。
谢同学认为制作这服装最困难的一点是因为她于
2016年才开始学习编织，因此在一开始编织的时
候，发展不是很顺利,但好在经过老师的指导后，
接下来的制作过程中并没有遇到太大问题，而此
服装制作材料花费介于100令吉以内。

伍思静同学

以粉色蝴蝶为主题，结合普通布料及香港进口的
布料于一体的服装便是伍思静同学将于今年毕业
美术展展出的“春”系服装。
伍同学想要此服装带给观众的感觉是“初恋”。
此服装之所以会参杂粉色及紫色是因为大部分女
生都爱粉色，一些男生也不抗拒紫色，粉色与紫
色的结合是为了平衡男女的喜爱程度。
伍同学于高一已开始策划制作这服装，在制作的
过程中，她提到遇到的最大困难便是裙摆部分立
体部位极难割，因为如果一不小心切割错误，那
么整块布就得作废。

须确保同学们的作品不偏离轨道
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筹备7月为期6日的毕业美术展除老师最忙之
外，毕业美术展主席必定也是忙着打点一切
的“大忙人”之一。陈春铭同学在老师的委任
下，“挑起了这个担子”，主要的工作便是安
排及分配工作和监督作品进展。他表示，这次
被委任虽增添了压力，却让他借此机会学到了

不少课堂外的事物。
陈春铭同学认为举办毕业作品展的最大困难就
是需配合所有人的作品进度，因此有一些同学
迟迟交不了作品便成为了最大的烦恼。困难之
二，就是必须确保同学们的作品必须符合大众
要求，不能太偏离轨道。他说，筹备过程中基
本上都没什么大问题，虽然在金钱上有了些限
制，但由于同学们合力筹钱，因此解决了这道
难题。
当然，这届毕业作品展设计也少不了陈春铭
同学的份。由他所设计的春系服装是从其作
品“Free and Hug”演变而出。
他表示，“ Free”代表的是无拘无束、家人无
法控制的未来；“Hug”代表的是毕业后拥抱
社会。他用了一个月去完成“Free and Hug”
这幅水彩画——画中的花代表家庭；花瓣代表
家人的爱；自由的鸟儿代表出国留学的自由；
躲在花朵里的鸟儿则代表了留学后回家。而
从“Free and Hug”演变出来的服装自然也是
别具一格，具有环保意义。服装上的鸟儿是以
报纸制成再上色，而服装上的鸟儿脚上系着的
金牌则代表着每个人把自己珍贵的回忆带着。

中国结绳编成服

粉紫色的爱



林昭翰同学

没想到，区区几只红鹤却成了林昭翰同学这次毕业展作品
的灵感来源。不过，大家别小看这幅名为《Flamingo》的
画，因为这幅画背后含着的意思肯定让大家惊讶。此幅
画里展现了好几只设计非常细腻的红鹤，每一只都代表着
他每个家人的性格，思想，组织起来便成为一个家庭对彼
此的关爱。唯有一只没有设计的红鹤，则是代表林同学他
自己因为他想做他最原本的自己。他表示，他在家里年龄
最小，也是唯一的儿子。他就因此受着束缚，无法做自己
想做的事。林同学也想以此画表示，大家都拥有自己的思
想，未来。
林同学的服装设计作品灵感便是来自《Flamingo》的画。
他所设计的服装，是利用绳子慢慢把乒乓球卷起，再把已
卷好的乒乓球贴上，组成服装的上半身。裙的部分则是由
紫，红，粉红这三种颜色为主的布料而制成的。原因是在
于红鹤常见都是紫，红和粉红颜色的。这整套服装制作时
间有大约一个月。林同学也希望他所设计的服装，能够带
出高贵，优雅以及冷艳的感觉。

陈佑敬同学

巴厘岛那无边无际的海洋，便是此次陈佑敬
同学作品的灵感来源。为了纪念那美丽的海
洋，他决定以巴厘岛海边的不同时间进行创
作。陈佑敬同学，共作画3幅，且他希望这三
幅画能令大家体会到轻松的感觉。
他表示，最难完成亦最满意的一幅画是有浪
的海，因为海浪和云朵需要用手指把颜料涂
好，花费的时间也最长。这3幅画花费了他两
个星期左右的时间，而一幅平均算下来需要4
至7日。

梁铭峰同学

梁铭峰以梦想为主，画下了他的作品——
“Free Gift ”。他从小就向往一个人旅行，
但他不想动用家人的钱，因此他希望有个比赛
可以让他以自己的画作赢得资助。
伦敦的大笨钟以独特的设计吸引了他，因此伦
敦成为了他最向往的旅游地。
画作上大笨钟的细节构造复杂，令他频频涂涂
改改，完成画作的时间也因中途有停顿而难以
计算。
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高贵优雅冷艳Flamingo

画作篇

印象巴厘岛

旅行的梦想在画作



黄子谦同学

CV3班的壳类动物爱好者黄子谦以Fine Turtle为
素描画作的主题，在他的诸多作品当中，这便是
他最感兴趣的一幅画。海龟，是一种受保护的动
物，这和从小在家人的庇护中长大的他很是相
似。因此，他把画中的海龟暗喻成他自己和家
人，画中的背景则代表了他的家。
他也想透过这幅画来表达他的自由的渴望。在完
成作品期间，画错的次数不少，更改数次后，终
他在三个星期后完成。

王妃阳同学

王妃阳因思念家里去世的宠物狗而提笔画
下“Fluffy”。她表示，在照顾了多年的宠
物去世后，她为了表达自己的思念，便借
此次主题，将心中的思念和宠物狗的样子
一一画出。
在老师的指导下，她克服了一开始画中的
阴影部分难以构造的问题，在历时两个星
期后，她完成了这幅蕴含纪念意义的作
品。

吴文景同学

面子书是现今时代广为人知的社交媒体之一。吴
文景更是在上面子书时获得灵感，看着网友发表
的评论，他以画作传达了他的想法。
George Eliot曾经说过：“人有很多面，我们不
能仅靠表面来理解他们。”(Don’t judge a book 
by it’s cover)画作上人的脸演示着一本书，每
一页都在述说他的心情、故事，等着你一层层地
去了解。他已赤裸裸地把内心诠释给你看了，就
等着你来挖掘它内在的好。
画作的背景空白，很难构造。经过老师的提点，
他写出了面子书的创办故事以作背景。一个星期
后，一幅以面子书为主的画作终于完成了。

面子书入画

思念入画 海龟的家的寓意
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少女足球
足球，是一门热门的运动，它受到人们广泛的喜爱、支持和热捧，

甚至可以夸张的说，足球已经是运动的代名词了。
尤其是国际赛会和四年一度的世界杯，无不让人疯狂。

社会上大多数人都认为足球是属于男子，而女子
不适合参与如此激烈、粗鲁的运动。可如今，许
多女子足球队在国际上也有优秀专业且闻名的女
足赛会，表现和战绩一点也不逊于男生。
目前槟州已有数间国民中学成立了女子足球队，
也举办赛会，只是拥有女子足球队的独中却屈指
可数。在去年，陈缋珊同学便萌生了成立女子足
球队的想法，而且还以行动来积极实现。在询问
足球队顾问陈升富老师的意见后，获得极大鼓舞
的她便招兵买马，通过种种方法唤起了把足球梦
隐藏在内心深处的女同学，把她们召集在一起，
成功凑足了足球队成员。

不过，她们成立女子足球队的道路并非一帆风
顺，因为她们的决心和毅力还不足打动校方的
心。在有太多前车之鉴五分钟热度的先例下，校
方暂时婉言拒绝了她们成军的要求，但也给予正
面的鼓励，建议她们先努力地参与训练，过后校
方再来评鉴成果考虑她们的建议。
因此，为了证明她们的毅力和决心，目前她们每
星期三和五，下午5时至7时定时训练，用时间来
证明她们的耐力和毅力是可以超过五分钟的。相
信在她们坚韧不拔不屈服的坚持下，很快便可以
获得校方认可。

文■李祈慧(J2E3)/谭宇晴(J2E1)/叶沁琦(J2E1)/曹宝瑶(J14)
图■苏靖程(SE12)

“女生为什么一定要学插花呢？男生做的女生也可以做啊！”来自J34的
陈缋珊是这样认为。女子足球队会成立是来自于缋珊对足球的热爱。她的
母亲喜欢排球及体操，而父亲喜欢踢足球，所以她5岁开始接触足球。
女子足球校队就是因为缋珊而开始的，她为了找到有兴趣者来参加，便一
班一班地到处去宣传女子足球。最后，她与几位朋友成功召集到了20位左
右的女生来参与此活动，而她们都是对足球有兴趣的。
女子足球在成立的过程当中，她也遇到了不少问题，其中就是草场不够
用。毕竟，男生也是要踢球的啊，操场还有多少是可以用的呢？不仅如
此，足球的数量也相当有限。因此，坚持到底的女子们就筹钱来买球。
陈缋珊参加了女子足球后也学到了团队精神的重要性，还有当个教练并不
容易。虽然她承认练球时会有点儿辛苦，但她仍然要认真地练足球，所以
就必须习惯这样练习。对于她在未来是否能够往足球方面发展，她也不太
清楚。缋珊也说，“毕竟是女生，人家也未必看得上。”当然，如果她有
能力，表现突出，她也希望可以继续往这条路走下去，做到最好！

陈缋珊“►男生做的女生也可以做！”

►60     ◄特辑



从Uplands转学而来的淑铃同学因有丰
富的经验而被召集人陈缋珊同学邀请加
入。她在Uplands时是女子足球队的队
长，因此来到我校毅然决定继续训练。
淑铃同学表示，她本身是一个较粗鲁的
女生，不喜欢软弱，因此爱上足球。她
表示，Uplands的女子足球队是全槟州
表现最好的一队。她认为要在我校成立
女子足球队是可行的，只要有足够的人

数、足够的训练、足够的足球。她的妈
妈是非常支持及鼓励她参加足球队，因
为在Uplands女子足球是非常著名的一个
运动，更何况她小学时也练过足球。她
表示，她常会在家里自己额外练习踢足
球，因为她弟弟也会踢足球。淑铃同学
希望女子足球队真正能成立，而且能成
为一支好队伍，为校争光。

淑玲►男生常说我们不能，我们要证明女生也可以! 

叶亭吟►女子也不怕太阳！
“不要小看女生，女子也可以不怕太
阳！”来自CE11的叶亭吟同学就是当初
卖力宣传，希望成立女子足球队的创办
人之一。身为高中生，分配温习与训练
时间是爱足球的亭吟常烦恼的事之一。
超爱足球的她，常常因到外踢足球，乐
极忘返。参加足球训练让她学到了许多
课堂上学不到的事物，如团队精神的重
要性和足球队员想法相似的重要性。若
有了团队精神，足球队员想法相似，赛
场上队员之间就能更好的沟通，进而把

各球员所长发挥到极点。
若成功成立少女足球队，叶同学希望对
参加少女足球队的女生们能不害怕在烈
阳下曝晒、不害怕受伤，见到球应主动
迎上去，而不是见到球就闪得远远的。
她希望未来能成立女子足球队，若能与
国际学校比赛，赢了可是莫大荣耀呀！
她表示，若能成为正式联课活动的学会
社团之一，相信很多女生会想尝试踢足
球的，希望校方能成全她们，让她们成
立女子足球队。　　

“谁说女孩子不能踢球？谁说女孩子
见到球就要闪开？不，我要勇敢地面
对迎面而来的球，把那个球踢得远远
的！”这句话是出自J2E3的黄雪楹同
学口中，这是她喜欢足球的原因。
常言道，“老师是一根蜡烛，燃烧自
己，照亮他人“。陈升富老师是她们
的伯乐，一直帮助她们给予她们精神
上的支持，希望她们能够像男子足球
队一样，日后有机会到校外比赛为校
增光。
雪楹同学表示，刚开始练球时，父母
曾反对她继续参加女子足球，因为他
们不忍心看到自己的孩子在练球时经

常受伤，但是他们又不想看到她离开
球队之后而变得消沉，所以只希望她
以后踢球时要注意自己的安全。
她曾经有想放弃的念头，毕竟谁会要
在那里晒太阳呢？可是，看到自己好
不容易走到这么远，看见其他队友在
为这个球队而付出汗水、努力、及时
间，光凭这两点，她就觉得自己没有
任何理由要放弃了，而且她喜欢足球
的热情已经可以渗入她的血液里了，
令她无法自拔，想放弃的念头就像
二氧化碳，呼出体外，消失在大气层
中，因为她知道“不经一番寒彻骨，
焉得梅花扑鼻香”这个道理。

黄雪楹►谁说女孩子不能踢球？

说到成立女子足球队的障碍，没有
人比教练陈升富老师更了解。他说
虽然现在女足有了一批参与者，但
真心要练球的没几个，而校方要看
到的是真正有心练球的学生来参
与，而不是来凑凑热闹。
当初亭吟和缋珊想要成立女子足球
队时，陈老师亦认为她们或许只是
三分钟热度，放弃只是迟早的事

情，但后来发现她们不但不怕在烈
阳下运动，体能也不错，甚至态度
比一些男生还更积极好学，因此被
她们的毅力和坚持所感动。
陈老师表示，初中男队教练郭玟椲
教练曾说过不要放弃女队，因为她
们是真心要学踢足球的。希望她们
可以坚持，时常来训练，有朝一日
为校争光。

陈升富老师►她们都很认真
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槟城推动科学教育

开创少年思维
为了提高人们的创新能力，我校槟州首长林冠英于2009年宣布成立槟城
科学委员会，并让州政府与工业界联手合作推广科学教育。第一届槟州
国际科学博览于2011年展出，并且获得了热烈的反应。因此，槟州首长
林冠英提议往后每年都举办一场科学博览会。

槟城数码图书馆 Penang Digital Library

2016年10月正式于槟城开业的数码图书馆不仅
旨在重塑如何在当今数字驱动的世界中策划和使
用信息，也旨在利用技术的发达去改变传统的教
学方式和提升学习素质。此图书馆将打破互动障
碍，是协助作者们保持联络的核心。同时，这所
图书馆也鼓励人们多以面谈的交流方式去沟通，
间接增进人与人之间的沟通能力。该数码图书馆
提供了多于3千个策展的电子书、电子杂志及参
考期刊等供大众使用，电子书里不仅含有许多有
趣的电子杂志，还允许使用者上网查询资料。
另外，此数码图书馆里拥有许多供民众使用的空
间，其中包括宽敞的	圆形剧场（amphitheatre）
和几间协作室（Collaboration	 room）。那里的

环境非常宁静，室内设计干净利落，五脏俱全，
是学生们温习功课的好去处。除此之外，图书馆
底层也有售卖一些美味的茶点，如面包、饼干、
蛋糕等等，方便来访者随时充饥。民众入门都无
需付费，但若要连接数码图书馆的网络，就得额
外付费，并成为该图书馆的会员之一。
由此可见，槟城数码图书馆的确是个优越的学习
环境。若学生们觉得其他阅读环境过于吵杂，
它便是他们温习功课地点的最佳选择。最重要的
是槟城数码图书馆给予了韩中生一大近距离的优
势，学生们都可以在放学后直接步行到那里去复
习功课。

文■谭宇晴（J2E3)/李祈慧（J2E3)	 图■取自网络
编辑■马佳萱（SE11）
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槟城科学咖啡馆 Penang Science Cafe
位于槟城Krystal	 Point的第一所科学咖啡馆于
2014年开业，此咖啡馆作为槟州科学集群的中
心，为本地年轻人提供关于科学、技术、工程和
数学（Stem）的学习课程。
另一所科学咖啡馆也于2016年12月17日在Alma
开业，这是是一个允许大众与科学互动的学习空
间，它的建设完善，可让人们脑海中所构想的概
念呈现于现实世界。这些咖啡馆的目标是为了促
进人们与科学的社交互动，同时也能提高人们的
思维与探索能力，栽培未来在工艺及企业方面出
色的国家栋梁。

槟城国际科学博览会Penang International 
Science Fair (PISF)
由槟州科学集群(Penang	 Science	 Cluster)	 所举
办的槟城国际科学博览会（Penang	International	
Science	 Fair）希望通过独特、激励和创新的方
法去激发年轻人的思维和创造力。它最主要的活
动包括科学展览、工作坊、机器人或软件编码比
赛以及让参与者分享作品的平台。许多高科技公
司都参与了展览，希望可以透过工作坊去解释产
品背后的科学和技术。同时，主办方也举办了三
个有趣的创造机器人和软件编码竞赛，引来了众
多关注。

槟城化学系 Jabatan Kimia Pulau Pinang
槟城化学系	 (Jabatan	 Kimia	 Pulau	 Pinang/	 De-
partment	of	Chemistry	Penang)	于1909年竣工，
至今已有108年的悠久历史。它是我国科学与科
技部	(Kementerian	Sains,	Teknologi	dan	Inovasi	
(MOSTI))	 旗下的机构之一。此机构的责任是到犯
罪现场去寻找犯罪证据、分析毒品、处理食物中
毒的案件、鉴定文件真伪、确定进口物品是否是
毒品或违禁品等等。知晓此机构的人屈手可数，
但却在重案组中扮演着一个举足轻重的角色。他
们所发现的任何罪证都至关重要，不仅可能帮助
某人洗清冤屈或为受害者讨回公道，甚至可影响
一个人的未来。

圆顶技术科学营 
Tech Dome Science Camp
槟城光大圆顶科学馆举办的圆顶技术科学营非常
适合7至12岁的儿童参与，此营的宗旨是为了刺
激营员的创造思维和想象力。营员们可亲身体验
科学实验的乐趣，同时进行一系列的手动活动。

侏罗纪研究中心
Jurassic Research Center
坐落于槟城THE	 TOP	光大的侏罗纪研究中心展览
出多于200个近真实的恐龙假体，让成人及小孩
能与大小恐龙互动。这可结合消遣与教育，为儿
童和成人提供各种信息量丰富又有趣的展览。侏
罗纪研究中心的户外展览还有特征考古挖掘的恐
龙化石和恐龙蛋，而室内展览则包括一些科学家
试图拯救的“生病剑龙”。

师生有话说

吴柔涵老师

吴柔涵老师曾带领科学学会会
员到各科学教育设施地点去参
观，其中就包括了近来远近驰
名的圆顶技术科学馆。她认为
圆顶技术科学馆的安全措施非
常完善和成功，器材和设备也
特别齐全。
吴老师表示，若有关科学的项
目要进行，槟城科学咖啡馆

杜俊贤同学

杜俊贤同学（S1）对科学热爱
不已，他认为槟州内设备最完
善和有趣的科学教育设施是圆
顶技术科学馆。他表示圆顶技
术科学馆的设备经常更新，若
一年内分期到那里参观，就会
发现科技不断地在进步，给人
一种焕然一新的感觉。
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圆顶技术科学馆值得参观

（Penang	Science	Cafe）是最佳选择。若自身没
有要进行的科学项目，到槟城科学咖啡馆是不太
适合的，毕竟科学咖啡馆费用较高，而且工作人
员只是引导民众，不会提供项目。

国际科学博览会有新鲜事物

杜同学也曾参观前年在槟城举办的国际科学博览
会，从中发现了许多新鲜的事物。他鼓励同学们
有机会一定要到槟城数码图书馆去看看。



天 外 来 客

除地球，浩瀚宇宙中是否存有其他宜居星球？除人类，宇宙苍穹之上是否全无其他高智能生物？
抑或我们该大胆猜测，拥有更高智慧、更发达科技文明的外星人确实存在？

美国航空航天局（NASA）对外星生物身具非同凡响的执著。
他们是外星生物研究前锋人物，不惜耗资竭财多番派遣专人横跨大陆找寻外星物种蛛丝马迹。

首先我们得明白，美国航空航天局并非个空口说白话的组织。
作为代表美国天文权威的一方霸主，NASA一言九鼎。

因此若非真有外星人，且证据曾赤裸裸示众，想必NASA再有钱有势也不会如此大张旗鼓四处搜罗。

先进科研技术
人们普遍认为所谓外星来者定会以超越我们所有
认知且无法想像的方式存在。外星人可能形貌“
畸形”，亦可能同人类无异……然专家学者们却
认为外星人是假想中外星球上的高智慧生物。他
们在其母星的地位等同人类在地球上，皆自认拥
有凌驾万物的自觉及智慧。由于早在人类发明飞
行器以前即有不明飞行物的目击记录，专家认定
外星人掌控相较人类更发达先进的科研技术，并
可能拥有更高智慧。
如此观念之得以在人们心中根深蒂固全赖各种电
影宣传。电影利用光效幻灯营造外星人诡异形
貌，且故事情节多以外星人作为大反派，导致民
众对外星人心存抵触。甭说单是无专业常识民众
对此理念深信不疑，部分专家学者亦常咬定科学
无法解释的事物为外星人杰作。总括而言，人类
在科技进度方面不敌外星人。
负责美国民间机构内所有外星讯号监控的娜塔
莉·加布罗尔（Nathalie Cabrol）博士表示，近
年美国积极以红外线扫射太空，盼“搜索到地外
智慧生命”。外星生物也许曾试图联系地球，可
惜现今科技尚未达到能接收他们信息的水平。

天外来客是敌是友
著名天文学者吉姆·马尔斯（Jim Marrs）在《外
星人已潜伏地球5千年》一书中写道，埃及金字
塔为外星人在5千年前来访地球时建就，时隔1千
年后，同批外星人更在希腊人外空航拍中暗作辅

佐，助他们得到完整世界地图。之后，外星人授
予玛雅人先进的切割技术，成功制造出末日水晶
头骨。距今2千年前，外星人留下由黄金制成的
三角翼飞机模型。19世纪，第二世界大战中各国
飞行员屡遭不明飞行物跟踪，却在战后证实绝非
敌国军舰。
据马尔斯所书，是外星人阻止了阿波罗登月计
划，而FBI在2011年4月公开的秘密文件里亦无奈
承认罗斯威尔飞碟坠毁事件属实。
给予人类文明以一臂之力，外星人究竟用意何
在？若纯属善意，为何在本身科技远远超越人类
的前提下不攻占地球，毕竟以他们所掌的科研技
术，是足以在地球翻云覆雨，人类绝无招架的可
能。此乃万千学者心中谜题，至今仍无所借据。

奇异麦田圈
麦田圈是否为外星人杰作？一夜之间凭空出现的
麦田奇形符画以人力而言未免牵强，毕竟谁愿意
通宵招朋呼友只为造就个无谓麦田异象？况且，
曾经有个专家到农民家拜访时仅隔一夜便邂逅麦
田圈。据悉，他当晚与朋友在屋外麦田前谈话至
深夜，并无发现任何异常，然隔天却惊觉麦田被
有序压平，由高空俯视构成准确图案。
农民妻子早亡，并无一子一女。麦田周遭方圆百
里渺无人烟，借助邻居援手制造麦田圈的可能性
微渺如沙。言归正传，既无妻儿邻居，更有外人
在场，单凭老农一人是如何悄声无息完成如斯精

文■谭宇晴（J2E3)/骆家愉（J2E3)
编辑■李怡霖（SE2）
资料整理自http://tech.sina.com.cn/d/s/2015-09-21/doc-ifxhytwr2216961.shtml
吉姆马尔斯（Jim Marrs）《外星人已潜伏地球5000年》
https://www.psi.edu/epo/siberia/siberia.html
http://www.roswellufomuseum.com/incident.html
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细的麦田图案？
有一目击者声称夜半曾目睹不明飞行物掠过窗前
高空，他所在的地域恰巧同老农相隔不远。或许
一切可作巧合清浅略过，然真实却总徘徊人心，
挥之不去。

通古斯大爆炸
1908年，俄罗斯唯美通古斯河畔发生突如其来爆
炸惨案，威力无与伦比，超过2150平方公里内的
八千万棵树遭焚毁轰然倒下。当地政府官员闻讯
赶到，发现爆炸威力相等于2千万吨TNT炸药。
据报导，当地人在晨间目睹巨大火球破空而来，
亮度与太阳相当。数分钟后，一道强光照亮天
际，稍后爆炸冲击波将附近650公里内窗户玻璃
震碎，甚至有蘑菇云现象（核导弹的常见现象）
浮现。
试细想，当年核武器普及程度低微至此，甚至尚
未存在，何人如此闲情逸致耗资千万美元拿核武
器雏形投河？经专家审核，发现不明火球余烬中
存有不明金属反应，疑似飞船外壳，如此一来更
坚定此乃外星飞船陨落说辞。

罗斯威尔飞碟坠毁
罗斯威尔飞碟坠毁事件发生在1947夏天。该事件
残骸由一名农场员工寻得。
当时员工不晓得残骸为何物，于是致电当地治安
官。当地治安官让空军前去一探究竟，经考查证
实该残骸为气象气球。
事情并未结束，经此当地人不时目睹“飞碟”从
天而降，而当地空军会快速将“尸体”搬走，并
以各种借口理由搪塞忽悠居民。
据一名空军军官说辞，这是他们研究飞机师如何
生存飞机失事事件的试验。但自有人发现机上“
假人”极像外星人，事情顿时震惊朝野。
目击者表示，“假人”有着胶乳皮肤，铝制骨
骼，外形与片中外星人不谋而合。人们坚持认为
这是外星人，且正被政府科学家研究中。
近50年后，针对神秘碎片事件，美国军方发表
报告将事件链接至“Project Mogul”最高机密
原子项目中。“Project Mogul”用意窃听敌国
是否正秘密进行核试验，而“外星飞碟残骸”
为“Project Mogul”所有，是试验的残骸。
然而，多数民众依然坚信政府掩盖外星人在罗斯
威尔着陆的事实。每年皆有上千人参观罗斯威尔

寻得宇宙智慧遗迹有望
斯蒂芬霍金与俄罗斯技术创业者尤里米尔纳不久
前议策寻找宇宙智慧文明计划。该计划目前处于
测试阶段，未来10年内估计将耗资1亿美元。寻
找计划使用两座巨大射电望远镜扫描银河系搜查
生命迹象，其敏感度足以捕捉25万英里外微弱
灯泡信号。霍金希望能在有生之年寻得外星人踪
迹，一解万人心中未解之谜。

总结 	
遍识古今，思通千载，千万人心中未解之谜可有
尽解的一日？宇宙之辽阔，知识之深远，星河之
浩渺，难保天涯一角不会有智者窥探。我坚信世
上有外星人，而大家虽间距星河，却头顶同一片
天。来日方长，相信有朝福临心智，将有人给我
个完整答案。
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师生有话说

张俊来老师

人类尚未探索宇宙最深处
张俊来老师表示，除地球之外，其他星球是否有
其他生物存在，是需要以科学的角度来探讨。生
物的存在需要生命的元素——氧气、水等基本需
求。其他星球似乎没有生物存在所需要的生命元
素，但亦不排除有生物存在的可能。因为无法像
天文学家般时时关注天外来客的最资讯，或者调
查天外来客存在的可能性。现今我们无法明确知
道天外来客是否存在，也许人类的科技还不及天
外来客的程度，毕竟人类尚未探索宇宙的最深
处。

李捷同学（J2E1）

天外来客不太可能与人类相似
热爱天文学的李捷认为，天外来客的外表不会与
人类相似，毕竟天外来客来自外太空而不是来自
地球，不太可能与人类相似。它们可能以任何形
似存在，人类甚至可能不会意识到它们的存在。
天外来客极可能是敌，它们可能是为了地球上丰
富的资源而来，是为侵占我们人类的摇篮——地
球。天外来客不可能纯粹因为要把人类当成娱乐
而侵占地球,浪费大量的人力和能源。对于罗斯
威尔飞碟坠毁事件迫需确凿证据，然人类一向固
守原则，这是世间悲凉。人类的愚钝和受限眼界
可能将外星物种张扬信息错解。所谓高智能生物
向来隐晦行事纯粹延自我们对高人“神龙见首不
见尾”的假想期盼。外星物种星罗棋布，形式万
千，他们永存我们幻想范畴以外，居中纵横逻辑
深海。若不扬帆翻涛，以迥异视角坚勇觅寻，终
归仅能徘徊原点。

事件坠机地点。
1 9 9 4 年 ， 五 角
大楼为“Project 
Mogul”文件解
密，联邦审计总
署针对罗斯威尔
事件写出“空军
研究报告”以澄
清传闻。



忧.郁.症
一场痛苦的心理内战

什么是忧郁症?
忧郁症	(depression)	在现今社会上是一种极为常
见的精神疾病，一些天真无邪的儿童也逃不出忧
郁症病魔的魔掌。忧郁症患者不分年龄和性格，
再开朗的人也难以避免患上此症。若忧郁症不被
及时治愈，其受患者将受到在精神上受到极大的
创伤。患有忧郁症的人喜怒无常，常因过度忧虑
而导致自己失眠，对周遭的事物更是彻底失去任
何兴趣。这种种精神上的折磨经常使他们产生自
杀念头，走上不归路。据调查显示，约70百分比
的自杀者都患有忧郁症。

艺人病例
近年来，一而再，再而三地出现艺人因患上忧郁
症而自杀的种种新闻。去年9月16日，年仅28岁
的著名中国艺人乔任梁因过度承受压力而选择在
自己的寓所里自尽。生前，他饱受精神上的折
磨，一直以来都靠药物帮助入眠，令粉丝们震惊
又心疼的是他最终还是摆脱不了病痛，而选择于
是诀别。此外，香港国际巨星张国荣也曾向媒体
透露自己有段时间不断失眠，迟迟无法接受自己
患上忧郁症的他便于2003年4月1日了结自己的生
命。曾出演多部当红偶像剧的韩星崔真英同因长
期承受不堪的生活压力而患上忧郁症，并在2010
年结束生命。艺人因患上忧郁症而自杀的事件，
也让大众惊觉忧郁症的影响。

忧郁症病患者，全球估计有3.5亿名，也许更多，
只是患者都不晓得，或者家人和社会的漠视，甚至不愿面对。
导致患者轻则精神不佳，重则撒手尘寰，悲剧不断地发生，
或者在我们的身边不断上演。
忧郁症，并不是精神病，病源可能是生活或工作压力，
抑或是生理遗传，只要对症下药，患者往往可以康复。
为了要打开这个病症的迷思，《韩中生活》试着整理资料，
让大家能够对这个病症有正面的理解，
不再逃避或用错误的方式去对待患者。
而你，愿意伸出援手吗？愿意拉他们一把吗？

忧郁症症状
忧郁症患者最为明显的症状有失眠，厌食、对周
遭漠不关心、人际关系越来越差、容易焦虑，
感到无助和绝望等。他们容易被情感所困扰，自
卑的心理也让他们认定自己的人生毫无价值和希
望。他们行为冲动，几乎每天都无精打采，面露
愁容。他们逐渐对自己所热爱的失去兴趣和主动
性，最终变得碌碌寡合，厌世或者被孤立。他们
通常无法将注意力集中在某事物上，造成样样事
情都办得一塌糊涂的状况。最寻常的便是他们情
绪变化无常，一旦情绪不稳定便会嚎哭、发飙，
甚至产生自杀的念头。不仅如此，一些患者也会
表现出对事犹豫不决和多虑等症状。

文/资料整理■叶沁琦(J2E1)/谭宇晴(J2E1)/李祈慧(J2E3)/黄恺彤(J1E1)
编辑■马佳萱（SE11）
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如何对待忧郁症患者
我们应该用心地去聆听他们的倾诉，以免他们心
事像滚雪球一样越积越多，到达无法挽回的地
步。若我们不耐心地去聆听他们的心声，他们会
敏感地认为自己不被重视、被他人贬低和歧视。
一旦他们失去倾诉的对象和发泄的途径，自杀的
念头便可能随后产生。因此，我们万万不可掉以
轻心，应该随时随地地观察他们的情绪变动，更
不可忽视其有关自杀的言论。同时，我们也应尽
最大的能力让他们对自己有信心，进而振作起
来，微笑面对迎面而来的人生挑战。
最禁忌的一点就是我们不可批评他们，因为这很
有可能会严重地抨击他们的心灵。相反的，我们
应多激励他们去追求自己的梦想，让他们能在迷
茫之中找回属于自己的一部分。套用一位忧郁症
病患曾说过的话，“忧郁症就像溺水一样，不管
你怎样挣扎，都不会有任何改变。”亲朋戚友是
忧郁症患者最为重要的精神支柱，因为在精神不
稳定的状况下，患者们是很难靠自己一人熬过一
切的。因此，若你的朋友或亲人不幸成为了忧郁
症患者，千万不可嫌弃他，因为你一丁点的关怀
有可能会拯救一个人的生命。

预防胜于治疗
所谓“预防胜于治疗”，若发现自己或亲朋戚友
中曾有人出现相关忧郁症症状，应尽早去见医生
和接受治疗，千万别等到病情恶化后才后悔莫及
呀!

文章资料来自:
http://womany.net/read/article/9843
http://www.smh.org.tw/mag1/3910.htm
h t t p : / / b l o g . s i n a . c o m . c n / s /
blog_4966e0d80102e59w.html?tj=1
https://www.bustle.com/articles/188997-
what-people-with-depression-actually-want-
you-to-say-according-to-askreddit
http://young.scot/information/mind/10-
things-people-with-depression-want-you-to-
know/
http://www.zhyyz.com/Article/bing-
yin/200810/1856.html

患忧郁症原因
长期肩负生活和工作上的各种压力，面对人与人
之间的冲突、格外痛苦的经历，事业上的绊脚石
以及人际关系上的问题等都是促成忧郁症的主要
原因。若这些问题所带来的压力超越了个人的承
受范围，又没有适当的途径去缓解和释放，久而
久之便会积累成疾，后果不堪设想。举些例子，
学生们因承受课业繁重与同学之间交际问题所带
来的压力患上忧郁症;成人因烦恼事业、财务上的
种种问题而造成精神忧郁;老年人因空巢期或失去
至亲而患上忧郁症等等。
此外，慢性疾病如中风、癌症、痴呆症、精神分
裂症、焦虑症、酒瘾及药瘾等等也是促成忧郁症
的罪魁祸首。由于病患过度担心自己的病情，才
会形成不必要的压力。在特殊情况下忧郁症也可
能是由家族基因遗传造成。若父母亲曾患有忧郁
症，其儿女患上忧郁症的机率便将高于常人的。

较容易患上忧郁症的人群
据研究显示，肥胖群体会比普通人更为容易患上
忧郁症。人们或许认为肥胖的人都较为开朗而不
易患忧郁症，但事实并非如此。肥胖者患上忧郁
症的机率比普通人多了25百分比。患忧郁症的高
峰期为30至40岁之间，而女性患上忧郁症的机率
显然比男性高了两倍。

师生有话说

张嫒殷老师

有心事要勇敢说出来
张嫒殷老师表示，通常患有忧
郁症的人都是因找不到对象谈
心事或不向任何人倾诉，导致
情绪没有适当地被纾发。这些
心事常年累积之下会造成过度
的压抑，严重的甚至可能患上
忧郁症。患者应该多接触大自
然，有任何心事就要勇敢地说
出来，不要把它藏在心里一

角，有效发泄情绪。人们常安慰说不要哭，但这
办法其实是对忧郁症患者有害的，反之，我们应
该让他们哭出来，悲伤的时候大胆哭出来，不要
害怕别人的眼光。这样，情绪才能有个适当的发
泄管道。
张老师表示，每个人一生之中都必定会遇到挫
折，若我们没有经历过，就不会了解别人的痛，
今天遇上的坎坷并不是自己倒霉，而是上天考验
我们的时候，若要通过这考验，就得靠自己跨
过。

谭淑婷同学

常年累积压力导致患病
谭淑婷同学（SC2)表示，她的
身边也有患过忧郁症的人，他
们通常都是因事业不顺或压力
而常年累积起来才患上疾病。
当然，她也会尽量帮助他们。
由于患有忧郁症的人的态度和
行为也许会有一点儿不一样，
她若觉得行为错误就会纠正他
们，听医生的话及定时吃药十
分重要。
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安乐死不死？
“死亡并不是一种罪行。”——杰克 · 凯欧克因

安乐死两个观点
安乐死这个概念起源于希腊，意思是幸福安乐地
死亡。如今这个观念已被归纳为两大类：那就
是“积极安乐死”和“消极安乐死”。
“积极安乐死”传递的是快速了断自己或他人的
痛苦和煎熬，以让当事人能够安息这样的一个观
念，例如医生对符合安乐死条件的病人使用药物
或其他方式来尽早结束病人痛苦的死亡过程，让
他可以安宁和舒适地死去。
“消极安乐死”则指人们自甘堕落地去面对自己
或他人的死期，例如医生对正在进行抢救的病人
如垂危病人，而不给予或撤除治疗措施，任其死
亡。

在21世纪的现今社会来看，安乐死这一特殊的死
亡方式不出预料地引起了诸多争议。社会人士对
于安乐死提出了两个观点：一是支持安乐死合法
化，因为这能帮助那些挣扎于病痛当中的病人早
日结束那些煎熬的日子。此外，他们认为人类有
权利为自己的身体作出抉择，哪怕是为了解除痛
苦而结束自己的生命。相反的，反对安乐死合法
化的人则认为每个人都有生存的权利，生命不应
该如此轻易地被剥夺。再者，医治病人是一名医
生的职责，他们是“医生”，而不是“医死”，
但拥有这样观点的人却往往忽视了每个人都有选
择自己死亡或生存的权利。



死亡过程不需承载那么多痛苦
随着时代的变迁，安乐死这一现象早已不是罕见
之事，越来越多人选择安乐死这一方式来结束自
己的生命。
Zero	 MQ的作者——Pinte	 Hintejens这些年来打
造并撰写了多不胜数的模型与理论，2016年4月
期间，他被检测患上了一种罕见的癌症——胆管
癌，癌症细胞也已经转移到肺部两侧，情况非常
不乐观。
他在清楚自己的病状后，很快便对外公开了这个
消息，并做好心理准备去面对死亡的来临。
此外，他于2016年10月在推特软件上发布了自己
选择安乐死这项消息，并且说到自己没有任何的
遗憾。
他谈及自己早在父亲选择安乐死时便认为安乐死
是个不错的死亡方式，毕竟他早也已坦然接受了
自己即将死亡的事实，这让他的死亡过程不需承
载那么多的痛苦。
他依然在其生命尽头抱着一颗感恩的心去感谢医
护人员对他的照料，朋友一路以来的关怀和所带
来的美好回忆等。

琼瑶不希望后辈的不舍而遭受折磨
再来，社交网络近日里也流传着一则令网民议论
的事，是关于一位当下79岁的台湾著名作家琼瑶
于3月12日在脸书上发布的一篇文章——《写给
儿子和儿媳的一封信》。
她表示这是她第一次在脸书(Facebook)上传达自
己的心声，也将会是最具意义的一次。在这封公
开信中，她表示自己选择安乐死，并叮嘱亲人朋
友无需在她的离开之际采取任何“紧急措施”。
她在文中表示希望自己将来不会因为后辈对其的
不舍而使自己的躯壳被迫留住和遭受折磨，她还
将自己的身后事交代得一字不漏，并且表示只有
这样自己才能安心离开人世。

安乐死绝不可演变成社会主流
据数据统计，中国每年将近有30万人死于自
杀，200人幸存于自杀未遂，而曾产生过自杀意
念的人数更是多不胜数。
幸运的是当中很多人都挺过来了，而不幸的最终
还是选择了死亡来结束生命。
因此，安乐死可以成为个人思想和观点，但绝不
可以演变成社会的主流。
一旦安乐死成为社会的核心观念，其逻辑就会演
变成只要是生无可恋，意志衰弱和受尽痛苦折磨
的人都应该选择安乐死。
史铁生著有《我与地坛》和《病隙碎笔》，曾在
20岁双脚瘫痪后一蹶不振，产生无数次的自杀念
头。
自从他双腿瘫痪后，他便在地坛上坐了将近十
年，这期间让他想明白了许多生存下去的原因和
意义。
他在《我与地坛》中也带入了一些自己当时的思
想活动和感情色彩，其中包括一句名言，那就
是“死不是一件急于求成的事，而是一个必然会
降临的节日。”
现实就是那么残酷，人生的旅途终究会到达终
点，但我们永远都有选择自己命运的权利。因
此，若安乐死是经过深思熟虑后且遵从自己内心
想法而做的最终抉择，那么将安乐死合法化又有
何不可？
人的生命总归是有期限的，每个人都会走到尽
头，那么大家不妨坦然地去面对死亡，让自己能
够快乐地活在当下。
最后，每个人都有选择生存和死亡的权利，当某
人选择了以某一种方式结束生命时，作为旁人的
我们应该做的就仅仅是理解和支持就足够了。

文章资料来自：
http://baike.baidu.com/item/%E5%AE%89%E4%B9%90%E6%AD%BB
https://www.thenewslens.com/article/24441
http://news.sina.com.cn/pl/2017-05-04/doc-ifyeycfp9222987.shtml
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E-books - Yay or Nay?

Even while boarding the world’s fastest public 
transport vehicle, Japanese people don’t seem to be 
attracted by phones and tablets at all.
Being the most technologically-advanced nation on 
the globe, Japan seems to be the one using it the least 
when it comes to matters as simple as books; you 
would still see most people with their heads buried in 
a parchment-smelling printed book.
French people are known for being extremely 

The conventional and customary reasoning behind 
this may be mundanely the money necessitated to 
invest in devices – like iReaders, or how there might 
be an assumption of a lack of worth in something so 
physically unfulfilling in comparison with a shelf full 
of books. Or possibly they find tablets and iReaders 
to be an unnecessarily large responsibility, as it is not 
only heavy weight-wise but it may also add the fear of 
theft to one’s footsteps. 

Written	By■Danielle	Faraji(SE13)		
Edited	By■Chan	Sue	Faye	(CE11)

respectful to traditional 
prints over digital 
versions. 66% of the 
French respondents 
polled, according to 
an R.R. Bowker study, 
stated that they had not 
tried e-books and did 
not want to try them, 
while a surprising 72% 
of Japanese consumers 
admitted so as well.
Now this doesn’t mean 
that the remaining 28% are inquisitive towards 
e-books; while one out of every four Americans has 
downloaded and paid for an ebook, not even one out 
of ten Japanese has done so. (8% in Japan, 20% in 
the USA) In other words, there are more than twice 
as many Americans who have used ebooks than there 
are Japanese.

It’s a lot easier to leave 
one’s book in the car 
than it is to leave a far 
more valuable tablet. 
Not to mention the 
trouble of taking a 
power bank along and 
still worrying that the 
device might run out 
of power in the wrong 
time. 
Societies like those 
found in Japan simply 

cannot have such an explanation for this strange 
conservation. We’re talking the fastest growing 
producer of tech-ware on Earth; one which despite its 
extremely limited resources happens to out-perform 
a nation flourishing with resources of all sorts like 
America, or an entire continent of long-established 
industrialized nations, Europe. 
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To counter with a little substance, it would be worth 
mentioning that the Japanese government has played 
an extremely vivid role in the development of this 
eccentric reading habit. It started right after the 
Second World War, when the government found the 
only way to restore the great nation to be found in 
education. 
After all, railways and theatres could be built in the 
near future by the kids of now. And so, the government 
invested in the future of Japan, holding reading and 
educational campaigns and making moves for the 
health of the ‘people’s souls and minds’ instead of 
strenuously trying to squeeze itself into world trade 
and speculate right after a calamitous war.
Japan doesn’t seem to have any place for regrets now, 
and it truly mustn’t.
Another interesting approach can be that of Satoru 
Iwata, the ‘Nintendo developer’—as he deems 
himself, upon saying: “Please understand, I am not 
saying that technology is unimportant. But if we are 
focusing only on technology we will not succeed.”The 
approach of this major corporate president is a vivid 
illustration of the likely attitude of the Japanese 
society towards the acceptance of the replacement of 
traditional print books with ebooks. 
Stepping just a little further into the publishing 
industry, we find Hiroki Kamata, the editor and 
publisher of Japan's E-book 2.0 magazine, stating 
that: "So far the Japanese have failed to be moved 
by e-readers from home or abroad, mostly owing to a 
paucity of content,"
“Publishers are indifferent to, or even hate digital 
things. Mainly because of excessive commitment to 
traditional print book distribution,” explains Kamata.
Also found in the Japanese culture, among its 
fundamentals, is the crucial role of health, spiritual 
and physical health; both of which are affected when 
using ebooks. 
In its early stages, it was thought: “well the light 
emitted from these devices is not as healthy as carrots 
are for the eyes but it doesn’t kill so it’s chill.” As 
scientists find, it’s a little more than just ‘chill’.

late-r bed-time but in fact a serious sleep deficiency. 
As found by Charles Czeisler, lead author of the study 
in Harvard, “Sleep deficiency has been shown to 
increase the risk of cardiovascular disease, metabolic 
diseases like obesity and diabetes, and cancer. Thus, 
the melatonin suppression that we saw in this study 
among participants when they were reading from the 
light-emitting e-reader concerns us.” 
Constant use of technology not only disrupts sleeping 
patterns and throws off circadian rhythms, but it 
fosters a shorter attention span and fractured focus — 
online, we jump from meme to meme and link to link, 
checking Facebook intermittently. Social media and 
technological distractions also always seem to foster 
guilt and regret, and before we know it, three hours 
have passed and our brains feel like mush.
This may help explain why even in America where 
ebooks come from, the sales do not seem to be going 
as predicted in 1999 by Dick Brass of Microsoft, 
where in the first ebook conference he stated his 
prediction that by 2018, 90% of book sales would be 
ebooks.
But really, we come to the same conclusion as we 
always do: the inventors and the innovators of 
technology are those who are most aware of its goods 
and bad. It seems that Japan did not enter the trend 
that others were quick to enter but quicker to quit, 
knowing all along what it would involve. 

The radiations from digital 
devices are emitted straight 
into the eye; where else in 
normal books they are 
only reflected. The effect 
of these radiations is, 
simply speaking, 
insomnia and other 
little symptoms like 
itchy and dry eyes; but 
insomnia is not just a 
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文/资料整理■叶沁琦（J2E1）/谭宇晴（J2E1）/李祈慧（J2E3）/曹宝瑶（J14）
图■部分图片取自网络

槟城如何实行垃圾分类？
全槟每日垃圾量高达1700至1800吨，即平均每人
每日制造1.1公斤，所以垃圾分类计划是势在必
行的。在已过去的一年适应期里，槟州政府透过
各报章、媒体、宣传海报及派送垃圾分类手册，
宣扬如何进行将垃圾正确地分类、包好，希望能
教育民众，更成功、有效地执行垃圾分类计划。
最近，槟城固体废料机构发出超过8万份通知
信，提醒还未进行垃圾分类的家户开始进行垃圾
分类，以便能尽快达到全槟城均实行垃圾分类这
目标。那该如何将垃圾正确地分类呢？
槟城垃圾分类分为两大类——可循环及不可循环
垃圾。可循环垃圾可再分为三类——纸张类、
塑料类以及其他可循环物品，而不可循环垃圾即
厨余等较潮湿的垃圾。民众可以把可循环垃圾包
好，悬挂在垃圾桶旁，专人会于每星期收集一
次，而不可循环垃圾应被包好后置于垃圾桶内，
垃圾承包商会于每星期收集两次。
不同的国家有着不同的条规，槟州政府亦就垃圾
分类制定了条规。若排屋屋主初次违例罚款50令

槟城实行垃圾分类，
行不行？
近年来，人类意识到人类的所作所为严重伤害地球，各国家纷纷实行垃圾分类计划，
槟城亦不落人后，于6月1日起与其他7个州属和地区同步，正式开始实行垃圾分类。
槟城固体废料机构（Penang Green Council）正式展开执法行动，
不配合者和屡次拒绝配合者罚款可高达500令吉。
槟州政府于去年9月开始至今年5月杪执行了实验性垃圾分类的措施，
作为适应期，以教育民众关于垃圾分类的制度。
槟州首席部长林冠英表示，去年开始实行的实验性垃圾分类措施为政府省下了238万令吉，
他也坚信于今年正式开始实行的垃圾分类可节省的开销不会少于500万令吉。

吉、第二次重犯罚款100令吉、第三次再犯罚款
500令吉。
高楼住宅单位屋主则初次违例罚款100令吉、第
二次重犯罚款250令吉、第三次再犯罚款500令
吉。
另外，据州政府定下的条规，凡在不可循环垃圾
中寻获五件或以上可再循环垃圾，即被视为没有
进行垃圾分类，可能被取缔和罚款。
根据槟城绿色机构问卷调查显示，多达	86.5%	的
民众支持执法以提升槟城垃圾分类的再循环率。
可见大部分民众同意以罚款方式惩罚不配合垃圾
分类计划者，可见，罚款方式是有效的。
此外，若州政府以罚款方式惩罚不配合者，可以
看到“杀鸡儆猴”的效果，不配合者可能因害怕
被罚款而乖乖就范，更迅速、有效地达到成功。
槟州政府为提高土埋场寿命、再循环效率、资源
应用效率及减少槟城唯一土埋场的垃圾量而毅然
决定执行垃圾分类计划。



日本是全球垃圾最少的国家
垃圾分类的开始得归功于其他先进国家，已落实
垃圾分类的国家和地区包括日本、新加坡、瑞
典、瑞士、台湾、德国、英国、中国、捷克、加
拿大、韩国、莫斯科等，而美国由于州政府享有
自治权，只有部分州属或地区落实垃圾分类计
划。
然而，人们似乎都同意日本乃实行垃圾分类计划
最为严厉、成功的国家。日本是全世界垃圾生产
量最少的国家，每年只有410公斤。
日本自1980年以来一直都严厉执行苛刻的垃圾
分类制度，而他们的努力使他们比世上其他国家
更成功，让他们夺得了“零垃圾”的美誉。在日
本，垃圾可被分为四大类，一般垃圾、可燃性资
源垃圾、不燃性资源垃圾和可破碎处理的大件垃
圾。
这四大类又能再分得更仔细，举个例子说，在日
本，若你要丢弃一个香烟盒，其中的纸盒、塑料
薄膜、封口处的铝箔等就要分为三类回收。
此外，日本政府亦对民众丢弃的垃圾制定了一些
条规，如厨余需沥干水分用报纸包好、食用油或
废油容器需处理干净并用报纸封堵瓶口、牛奶盒
需放入设在超市门口的回收箱等，而日本人民亦
会自小跟随父母亲学习垃圾分类的条规、制度，
久而久之，习惯即成自然，垃圾分类变得轻而易
举。若日本人民不配合垃圾分类计划，即会受到
巨额罚款，而“不履行垃圾分类”这罪名对日本
人民来说是非常羞耻的一件事。
另外，日本人民人人均拥有一本关于垃圾分类的
手册，这能避免人民因不了解条规而无辜遭罚
款。

新加坡人主动减少垃圾量
新加坡亦为垃圾分类这措施增添了几分新意，新
加坡人民实行的垃圾分类全靠自身的意愿，没有
任何的制度及惩罚措施。新加坡国家环境局亦表
示，他们希望新加坡人民能主动，为自己、为家
园而选择垃圾分类。虽然如此，新加坡政府依然
以减少垃圾量为目标，积极进行各种环保活动，
而垃圾均以“3R原则”（Reduce,	Reuse	and	Re-
cycle）处理，即厉行节约和简化商品包装，尽量
使用可再循环材料等。
“Less	 is	 more”是新加坡政府秉持的信念，垃
圾送往焚化厂焚烧后，机器会进行更仔细的分
拣，将其中的金属分离，而适用的灰渣亦可用以
制作砖头等。而回收工厂内，工人亦会再次将废
品逐一分拣后分别回收。人们常说“垃圾变黄
金”，而新加坡政府彻底地办到了这点，把看似
没用处的垃圾改头换面后再使用，甚至尘土都能
回收，让它重生。

瑞典“押金回收制度”
瑞典为成功执行垃圾分类计划花时间在培养国民
垃圾分类意识上，为减少人民不分类垃圾的机率
而出奇招，瑞典政府把扔瓶罐的容器口设计成小
孔状，把扔硬纸盒和纸板箱的容器口设计成信封
状，使人民被逼将垃圾放入正确的回收桶里。
瑞典的小孩自小就开始学习如何将垃圾正确的分
类，政府透过学校宣扬垃圾分类概念，再由孩子
把这概念告诉父母，有效地将垃圾分类的概念宣
传至各年龄层。
在瑞典，垃圾可分成这几类：电池、生物可分解
物、木质材料、有色玻璃、其他玻璃、铝、其他
金属、报章、硬纸盒和其他类型的纸等。此外，
瑞典人民在将垃圾分类丢弃之前需将可循环垃圾
清理干净，否则该垃圾是不被接受的。
瑞典人民在回收牛奶盒之前必定将该牛奶盒清洗
干净，因为他们认为这样做有利于环境保护。瑞
典政府亦在各社区设立垃圾收集中心，在里头放
置许多标有颜色标识的回收桶，方便人们将已分
类的垃圾放入正确的回收桶内。
而瑞典最为著名的垃圾分类制度非“押金回收制
度”莫属，瑞典人民购买饮料时除需付饮料价格
之外还需按照包装上标示的押金额支付押金，而
饮料享用完之后只需将饮料瓶子投入设在超市门
口的专用回收机器，按下按钮，即出现一收条，
凭此收条即可在超市购物或兑换现金。
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文章资料来自：
http://news.xmnn.cn/xmnn/2017/03/10/100169449.shtml　
https://tr-tr.facebook.com/fb.top.news/photos/a.209553929059508.65101.155483697799865/1355386377809585
http://www.hbkp365.com/kpzs/sgw/2014-12-15-1621.html
http://e-info.org.tw/node/203912
http://www.cn-hw.net/html/sort054/201305/39699.html
http://www.study-in-chemnitz.com/cn/__6299.html
http://www.cnenergy.org/hb/201607/t20160729_345474.html
http://www.orientaldaily.com.my/s/101694
http://www.sinchew.com.my/node/1634221
http://www.malaysiaeconomy.net/my_economy/en_green/rubbish/2016-08-04/41304.html

槟子民应配合垃圾分类计划
总而言之，不同的国家有着不同的制度，如日本
的垃圾分类细如牛毛、新加坡的靠人民自身意
愿、瑞典的“押金回收制度”……可见，他们均
以不同的方式达到成功，那槟城是否能成功呢？
其实，无论实行什么千奇百怪的制度，靠的全是
人民的意愿，若人民愿意履行环境保护的使命，

政府就不必强逼人民进行垃圾分类。
因此，身为槟城子民的我们应全力配合槟城州政
府实行的垃圾分类计划，将垃圾正确分类后包
好、积极参加各环保活动，为自己、为家园、为
国家、为地球奋斗吧！

师生有话说

马容森同学

加强学生垃圾分类概念
李美珠老师

物尽其用，就是环保
绿色学会顾问李美珠老师对槟
城州政府实行的垃圾分类计划
亦十分赞同，她认为这项计划
可以办得既成功又长久。在现
今社会中放眼望去，垃圾分类
已是件很普遍的事情，套用李
老师的一句，垃圾分类在国外
甚至可以像喝水一样简单，小
孩亦知道如何分类。一直以
来，我国1令吉的门牌税中，
其中的40仙是用于处理垃圾，因此垃圾分类计划
刻不容缓。她认为政府该不停地提倡垃圾分类并
与民众多互动，并透过报章让民众明白垃圾分类
制度与条规、让民众意识到人类对地球造成的种
种伤害。她表示，每年槟州政府都会举行环保展
览，而今年的则是于9月9日至10日，她认为这是
一个十分有意义的活动，能让民众对环保课题更
了解。

来自C11班的马容森同学说，
槟州政府施行的垃圾分类计划
当中，居民必须将垃圾分成四
大类，即纸张、塑料、玻璃和
铝罐类，而违反条规的居民须
缴付罚款，以提醒民众不重蹈
覆辙。他表示，要将这项计划
成功地实行下去，需要大众的
鼎力配合与支持。
也是绿色学会主席他觉得罚款

制度表面上是有效的，但若将这项措施实行在一
些富裕的家庭里，他们也许不以为然，毕竟他们
有的是钱。政府可以通过社交媒体网站让民众明
白垃圾分类的制度，使这项计划可以进行得更顺
利。此外，政府部门亦可与教育部合作，在学校
里举办有关垃圾分类的讲座，以加强学生们对垃
圾分类的概念。
他认为日本是全世界实行垃圾分类最成功的国
家，众所周知，日本是数一数二的高科技国家，
那里的人民较自律，再加上日本长期推行严格分
类，实行垃圾处理减量化、资源化的做法，因此
当地人民也早已把将垃圾分类的事情当作呼吸那
般简单了，足以成为他们日常生活的一部分了。



中学生对功课

认真或敷衍对待？

功课制度在亚洲较为盛行，西方国家则鲜少推行
此制度。随着时代变迁，学习竞争越加强烈，功
课的份量更是日与俱增。人们都纷纷开始质疑老
师分配的功课多，是否就能保证学生有更稳固的
学习基础？如今，科技越加发达，国人都开始使
用各种类型的科技产品以创造更方便和舒适的生
活。遗憾的是，大部分中学生都不了解电脑及手
机的正确用途，且滥用和沉迷于它们的网络世
界，导致对其老师所分配的功课置之不理或敷衍
了事。中学生到底是以怎样的心态去处理功课的
呢，就让此文章来揭露吧！
美国著名励志演说家厄尔·南丁格尔（Earl	
Nightingale）曾说过：“好的态度不仅仅照亮
我们的世界，它还神奇地连结我们至各种意想不
到、先前不存在的机会。”态度正面的学生在班
上会聚精会神地听讲，老师给予的每项功课也会
自动自发，有条不紊地去完成。完成作业的过程
中，学生难免会遇到一些难题，有些学生会习惯
性地作标记，并在课余时间向良师益友们请教。
积极的学生往往会在完成作业后重新将功课检查
一遍，看看是否有所遗漏。他们会尽全力在期限
内准时将功课做完并上交，绝不拖欠。这些举动
都有助于提升学生的作答和理解能力，并且培养
他们自动自发及守时的好习惯。准时完成功课是
学生的本分之一，它可反映出一个人的责任感和
自律能力。中学生也能在完成功课的过程中了解
自身的不足，并以他人之长补己之短。功课对学
生而言是一种挑战，也是一种推动力，因为它为
学生提供了一个突破和证明自己能力的机会。
然而，功课是一把双刃剑，能使人积极，也能使
人消极。成绩差强人意的学生总认为功课是一种
累赘，如今繁重的功课分量更是让他们感到抗拒
不已。他们觉得做作业无非是在蹉跎光阴，因此
索性不做为好。相反的，他们还可“善用”本该
利用于做功课的时间去进行自身的爱好，这样更
有利于身心发展。此外，马马虎虎地完成功课，

功课，顾名思义，是教师给予学生的作业习题或项目。
教师分配功课的目的，
是为了巩固学生在某学习领域上的理解和能力，
从中学以致用。

在作业上涂鸦作画以及其他恶劣的行为对他们来
说早是家常便饭。有些学生则认为既然自己都已
了解某项课题，那老师给予的功课都是多此一
举，毫无意义的。他们总是抱着侥幸过关和怠慢
的心态去对待功课，抄袭邻座或朋友的作业本是
一项严重的过错，但他们却认为抄袭这番作为无
伤大雅，只要稍微作一些修改就不会被发现。这
些行为最终往往导致他们受到严重的纪律惩处，
且得不偿失。
纵观以上各种低劣的行为，学生们应为自己所种
下的根承担后果，当然其父母也难以逃避责任。
如今，许多父母都过分重视孩子们的学业成绩，
反而忽视了孩子们对休息和一些消遣游戏的向
往，渐渐令孩子失去应有的活力和童年。另外，
有些父母也时常将自己孩子的学业成绩与他人子
女作比较，这会在学生的心理上烙下无穷的自卑
感，使他们处事越来越消极。“望子成龙，望女
成凤”已逐渐成为现代父母的愿望之一，这也表
示这学生将承受和肩负比以往更大的压力和期
望。除此之外，家长督促孩子课业的态度越是苛
刻和啰嗦，越会令孩子感到反感，厌恶及抗拒，
造成学习的反效果。
再者，落后国家即传统又沉闷的教学方式往往都
让他国学生的学习进度较为逊色，原因是因为老
师每天都重复着同样的上课方式，一进班就让学
生翻开指定的课本页数并开始解释课文含义，之
后就吩咐学生们回家完成所交代的作业，明天再
一起讨论。这些反反复复，毫无新鲜感的学习生
活，试问身为学生的你还会积极地去学习吗？所
学的知识会长久吗？一堂又一堂沉闷的课应如何
才能使学生彻底了解，并愿意回家自习和完成功
课呢？毋庸置疑的是，精彩丰富的教材能更有效
地帮助学生达到欢乐的学习气氛和良好的学习效
果，他们还可以在学习之余学习之用，看看自己
是否真能实际了解所摄取的知识。

文■陈幼琳（SC2）
编辑■曾淑斐（CE11）
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回不去了，这时光。
你可以摇舟十里路，返不到那一片水域，那里盛满我的孤独，他是莲花的开落。
各有各的开端，终究。
我们要个有聚有散的人生，有头有尾，郑重为时代作结语。
--2017

这里曾经绽开一朵花
旁人管她叫倾城
曾经这城市繁华
最后废墟在她眼波

柳下做鬼终不见
痴人啊，也别对这素未谋面，
恋恋不忘
我们终将要
往这四处而去
在无数城市落脚
看无数野花开落

会忘了你的，终究
旅人的记忆不永恒
尤其是，你行走在时间边上，
印子错落

忘了风该当沉默
这里繁花   不落幕
一瞬喧嚣   仿佛回笑
看透桃花十里娇

谁在此涅槃又重生
灵山上千载   风游走
你说这世道   无人参破
又在最深山谷   道出沉默

哎，沉默是天机
凡人不能语
我们一回首
无路可走
失足   便将坠落

谁   遗留
余犹千年之前   身形仿佛
桃花前后
人面已非

诗■李怡霖（SE2）

人生难得一从容

（之一）

（之二）

诗■李怡霖（SE2）

韩院“与文相亲”
小文学比赛



记一次久别重逢
文■朱芷岚(SC2C)

有多久没有回来了？脑海里突然蹦出了这样一句
话。眼前出现的是一大片金灿灿的向日葵，空中弥
漫着青草的芳香，阳光透过树梢投下剪影，我想起
小时候跟哥哥在那棵大树下玩耍，休息，奶奶就在
一旁安静地坐着，做些针线活，给我们好吃的。树
还在，奶奶还坐着，我和哥哥却离开很久了。
大概也有个七八年了吧，奶奶的房子还是跟原来的
一样，而那条小时候说得巨大无比的柱子现在看起
来也没有那么高大，藏在厨房里的糖盒子我现在不
需要哥哥也可以拿得到，奶奶以前不让我碰的针线
包现在乖乖地躺在篮子里。我提着给奶奶的甜点站
在房子里，所有的物件都还在，唯独没有奶奶。
去厨房拿碟子的时候，透过玻璃窗看到奶奶站在那
棵树前，就那么站着。然后小心翼翼地伸出手抚
摸了一下树干，我突然觉得鼻子酸酸的，小时候哥
哥在树干上画了许多的画，说如果想我们了就去看
看，我们就回来看她。这些年，她去看过多少次
呢？我收回目光，揉了揉鼻子，把甜点装起来。
奶奶推门进来的时候大概也没想到我会在吧，整个
人愣在门口，然后七手八脚地跑进房间，埋怨我不
早点跟她说让她有准备，我把甜点提到她面前，她
推开了，淡淡地说：“买这个要跑很久，每次都只
有你们俩兄妹会买来，我吃一次就会想吃第二次，
我早就不吃了。”我跑到厨房说要洗杯子，水龙头
开得哗啦啦响，我不想让她看到我难过的表情。
“你哥呢？”奶奶脸上写满了思念，我掏出手机给
奶奶，屏幕另一头是哥哥温暖的笑脸，我坐在旁边
听哥哥在讲他的生活，偶不说上两句，而奶奶只是
一直温柔地笑着，奶奶身体不好，我扶她去睡午觉
的时候她才对我哥说了第一句话：“阿阳啊，早点
回来吧，我想你了。”哥哥没有回答，直到奶奶睡
着他才说让我带他去看看小时候玩耍的地方。
依然是金色的花海，金色的阳光，哥哥说他想起奶
奶的目光，如山间清爽的风，如古城温暖的光。

眼泪，是代表着人类感情的抒发，人可以喜
极而泣，也可以伤心流泪。而让我印象最深
刻的眼泪，是从父亲的眼中所流出的。
在我眼中，父亲一直都是一个性格坚强与腼
腆的人，从来不善于表达情感，即使受伤
了，也不会喊痛，只会默默地让妈妈帮他擦
药，目的也是不用让我们过于担心。同时，
父亲也是一名医生，他在医院每天都见证了
死神把生命带走的事实。死亡让人遗憾，他
必须每天都面对病人的离去和家属的哭泣，
只有变得更坚强，他才能一直坚持工作下
去，直到有一天。
那一天，我放学回家后，就接到了奶奶生病
住院的消息。去到医院后，看到奶奶脸色苍
白地躺在病床上，一动也不动，母亲说奶奶
或许年纪已高，身体已经撑不住，快要离开
我们了。我望向坐在一旁的父亲，他脸色沉
重，一句话都不说。
由于爷爷很早就已经逝世了，剩下奶奶和父
亲两人相依为命，所以感情非常深厚，父亲
现在的心里一定不好受。晚上时，奶奶的病
情恶化，医生也立即进行抢救。然而，本来
还在跳动的生命仪器在下一刻静止了，那也
代表着奶奶离我们而去。她仿佛像睡美人一
样，安静地睡着了，却再也醒不来了。
离去总是让人悲伤，从奶奶离去的那一刻，
泪珠就不停地从父亲的眼睛夺眶而出，即使
他每天司空见惯地面对病人的离去，但在亲
人面前，还是会伤心、会哭泣。那一夜，我
们的心就像被刀割一样，在淌血。
那一次，是我第一次看到父亲流泪，那是为
奶奶所流。我想，我永远也不会忘记那一
夜，那一把让我难忘的眼泪。

难忘的眼泪
文■谭淑婷（SC2S）
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人为什么要读书？
文■陈思琦（C22）

学海无涯苦作舟，一举成名天下知。古代文人读
书科考是唯一的做官途径，而现代人读书是为了
工作、理想？
每本书都有他的好处，等待欣赏他、懂得他的发
现。最大的好处就是我们从书中领会到的知识，
能够永远的掌握在自己手中，牢牢的记在头脑当
中，是属于我们永远的财富。当我们踏入社会之
时，我们可以运用别人抢不走的知识。我们可以
用知识在这个社会中生存，让我们的生活更加充

谈追星
文■林君芸(SC2S)

在这里，我想和大家谈追星。不是谈那些明星谁
最有名气、谁最好看，而是追星的一个过程和正
确的心情。
我们都会有一个仰慕、羡慕或者喜欢的人。追星
也不过如此，只不过你所仰慕的人同时被很多
人所仰慕。而追星的真正理由是你欣赏他某个方
面的天赋，比如唱歌、或者是演戏时的逼真和眼
神。
我并不反对追星，且不说这是我们喜欢的一种艺
术的表达方式，而且你所追的明星的某些优点，
都是你向更优秀前进的方向。人，要有镜子， 没
有镜子你就不知道自己做对什么做错什么。而人
与人之间，成就了一个借鉴的镜子。你会向更优
秀学习，你会向更成功前进。这是无形的指示方
向。
再者，追星有分为很多类哦。好比如，追影星，
你喜欢他演的故事、你欣赏他演戏的方式、更多

故事和情节会陪着我们成长，扩充我们的想象空
间和填满我们一个小小的浪漫世界。再比如，追
歌星。这里，你一定是欣赏他的气质和歌声。每
一个才华横溢的人都需要有人去欣赏，有知音去
分享，有人去喜欢。一步步走来他们的勇气和不
懈更是我们学习的精神。所以，追星是我们把他
们的才赋给于支持，也同时鼓励自己迈向梦想的
一份动力。
上述是追星的一个正确思路。如果人们把追星的
对象当成一个自己占有的对象就不好了。他不是
我们拥有和该占有的人。他是我们一个借鉴和欣
赏的对象，不要因为喜欢他而去打扰他的生活，
比如跟踪他，他到哪都要知道，那是一种疯狂的
变态心理。
最后，追星只是一种喜欢。别太疯狂就好了。我
也祝大家有一个值得去追的明星！或许他的哪些
座右铭会成为你更努力的目标，引你向成功。

实、圆满。我们的父母都担心我们无法生存在现
实而又残酷的社会中，当我们能生存在社会中，
父母不必担心我们，减轻他们的负担与忧虑。
古代的文人墨客，都有一个相同的爱好——读
书。从我们小学时代就知道一句话：“书是人类
进步的阶梯。从小到大，我们读过许许多多、类
别不同的书籍。有些人对这些书爱如珍宝、手不
释卷。为什么这么热爱书籍？因为读到一本好书
可以影响一个人的一生。读书能丰富我们的知识
量，多读一些好书能让我们了解许多我们从前不
知道的知识。读书可以领略世间人凉，俗话说的
好“秀才不出门，便知天下事。”多读些书，通
古今、通四方。
在许多国家还有许多孩子连最基本的教育都无法
完成。所以你现在无需总结，随着年龄的增长，
你自会明白读书的重要性。
知识是人类通向进步、文明和发展的唯一途径，
书是前人类劳动与智慧的结晶，书是我们获得
知识的源泉。如果我们想要变得聪明，必须读好
书。
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T h e  L i t t l e  P r i n c e 
by Antoine de Saint-Exupéry Written by■Sue Faye (CE11)

When I read English translation of The Little Prince 
by Antoine de Saint-Exupéry, I thought it was 
marvelous. I’m not ashamed to admit that I shed some 
tears along the way, as some of the chapters were so 
engaging and close to heart. The Little Prince is a 
book for all ages that enables people to rediscover 
the inner-child inside them. Depending on how you 
interpret the abstract interactions of the characters, 
they seem to strike a chord with readers. The book 
is filled with mentions of peculiar characters-- such 
as talking animals and roses -- who all, nonetheless, 
play a role in the development of the Prince and the 
narrator. Here are some thought-provoking themes in 
the book that I'd like to share, 

Truth
Characters in The Little Prince, especially the prince, 
are really committed to learning what is true. “True,” 
in this sense, doesn’t just mean what’s actual versus 
what’s a lie. In other words, what is the essence of a 
person or thing? What is important?
You can claim you own the stars by counting them, 
but that doesn’t mean you really own them. In this 
instance, you might not be a liar, but you are pursuing 
a lie. And because humans are usually driven by 
greed, we is blind to the essential and often focus on 
unimportant things. Sometimes, the truth isn’t what 
you see: it’s what you can’t see. 

Sadness
The Little Prince is full of sad things. Of course, 
there’s joy too, and friendship, and love, and 
understanding… but all of that is touched by sadness, 
especially once we get to the end of the book. Every 
time the characters come closer to understanding, 
they come even closer to loss. Usually, it’s not until 

the characters say goodbye or part, that they realize 
their love for one another.
And the narrator is no exception. By the time the 
narrator writes down his story, it’s been six years 
since the prince left him behind. Although he can hear 
his friend’s laughter in the stars, that’s not the same as 
hearing it in person.

Friendship
Meeting the prince changed the narrator’s life in 
a lot of ways. More than anything, this new friend 
helps the narrator see the world in a different light. 
Part of the way the prince enables the narrator to see 
the world differently is by pushing his new friend to 
define terms that most of us think are obvious and 
have therefore forgotten the meaning of. That way, 
the prince learns—and the narrator learns too—what 
it means to be unique, and what it means to make a 
friend.
At its core, The Little Prince may be about innocence. 
“Innocence,” means, “freedom from guilt or sin 
through being unacquainted with evil.” The prince has 
this kind of purity; so does the flower; so does the fox. 
And, maybe, so does the narrator. These characters 
are innocent or pure because they don’t know what 
evil is. Instead, they—especially the prince—seek out 
love and affection. The prince wants to understand 
everything better, and through his travels he learns a 
great deal. But even when he thinks he’s dying, he 
doesn’t become bitter or cruel or mean. He stays true 
to himself and remains pure to the end.
Do not let the fantasy-like nature of the book to 
dissuade you from reading this book. Because it may 
just change the way you understand things, if you are 
wiling to open your heart.



Written by■Allison Lee Cheng Jie(SE11)
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Black buildings, white streets, and grey people. That 
has been all I have known since birth. Books are 
written about how beautiful our country is, but all I 
see are white, grey, and black.
They laugh at me because of it--because I can't see 
colours--, they pity me for my disability--because I 
miss out on the beauty in life--, but inwardly, I mock 
them for their blindness. Only I see the truth about 
this world. Perhaps my disability opened my eyes to 
the unfair treatment, the corruption, the true devils 
behind their sweet facade, the hard truth behind their 
sweet-coated words meant to keep people from the 
truth; but I see it all.
Adults are supposed to be mature, they are supposed 
to know better, but they become blinded, betrayed 
by their own selves for the illusion of a perfect life. 
Where I see a falling city, a failing country, and a 

dying world, they see millenniums of peace, benefits 
of technology, and increasing wealth.
Black, grey, and white; grey, black, and white; white, 
black, and grey; they claim that these are colours, 
but that's not true. Humans are not only made of 
ignorance, destruction or greed. In the books, there 
are kind people who help instead of destroy, who care 
instead of ignore. They are the ones with true colours, 
who fill the world with warmth and blinding radiance. 
This world remains bleak, grey and dull, coated and 
smothered with greed and selfishness. 
I have grown bored of these 'colours', even hate them. 
I long for the day I finally see one true colour. I long 
for kindness, generosity or love to fill this world 
otherwise full of poisonous vipers in human masks. 
If I could only see one colour in this cold and lifeless 
world.

Written	by■Janice	Lim	Yi	Zhen(J32)

If I Could Only See One Colour

Life begins and ends with family. We grow up being 
nurtured by our families – for better or worse – and 
when we die, they are left behind to mourn. With 
that in mind, does it matter how a family comes into 
being?
On the one hand, many insist that traditional families 
are the best for raising children. Conservatives argue 
that the combination of a traditionally feminine, 
gentle mother and a traditionally masculine, strict 
father is the best way to raise a disciplined and well-
rounded child. This way, children would theoretically 
receive both the warmth and the guidance required 
for a healthy childhood.
Another argument for traditional families is that 
children would be secure in the event of a divorce. 
The legal contract of marriage, which binds the 
traditional household together, ensures parents 
remain legally accountable for their children after 
a divorce. It ensures fathers pay alimony to support 
their children so said children’s futures would not be 
lost in the legal quagmire. 

On the other hand, some argue that contemporary 
families are just as loving and fulfilling as their 
traditional counterparts. It is often said that allowing 
future parents to choose their partners freely reduces 
the likelihood of divorce. Hundreds of people trap 
themselves in unhappy relationships to conform to 
society – would it not be better to be raised by parents 
who feel right together? Happy parents make happy 
children, raised under a stable roof.
Secondly, some say that composition is not what 
makes a good family. Soldiers often find brothers in 
their platoon; children from abusive homes might 
have a family of teachers and friends. Are happiness 
and a sense of belonging not what matter most in a 
family?
In conclusion, contemporary families are no less 
loving than traditional ones. Who is to say that men 
cannot be nurturing and that women cannot be firm? 
The ultimate purpose in finding a family is to find joy 
and warmth; where and how you find said family is 
irrelevant. 

TRADITIONAL families 
v.s. 

CONTEMPORARY families
Written	by■Tan	Ruey	Fern(SE13)
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PROs and CONs of 
Artificial Intelligence

Written	by■Lim	Dao	Xuan(SE2)
(2016	Asia	Pacific	English	Essay	Contest	Grand	Prize)

will punish them according to the book. 
It is a true fact that teachers do sometimes turn a 
blind eye to students that they favour if they get 
into trouble.
There are multiple disadvantages of creating 
artificial intelligence, and they are reasons why this 
topic has been so controversial in the past years. 
The biggest issue about A.I. is the law. Creating 
artificial intelligence is similar to creating a baby. 
Doing so means that you are creating or giving 
something life, making it a sentient being, which 
also means you are responsible for all actions that 
your “baby” does. The controversial part about this, 
is that you can’t take away it’s “life” that easily. In 
legal terms, terminating a computer or robot with 
artificial intelligence is murder. 
Sure, it might not be able to feel, or experience 
emotion, but it can think and act on its own, and is 
basically a human being. But with it being a “human 
being” how do we decide its legal age when it can 
be held responsible for its own actions? 
The simple answer might be, no, you can’t, because 
it is just a robot. But A.I. means that it is acting on 
its own, no one tells it what to do, so who should be 
held responsible, their creator or themselves?
Another problem is human employment, if we do 
let artificial intelligence occupy all jobs, how does 
the human population earn its keep? Will we all 
just sit at home and order pizza which is made and 
delivered by robots? And how will currency work 
if that’s the case? Artificial intelligence is almost as 
human as us, and the law states that the person that 
works earns the salary, so you can’t just say that we 
humans will hire robots to do our jobs for us, it just 
doesn’t work that way. 

Artificial Intelligence, or A.I. for short, has recently 
been a controversial topic. The definition of 
artificial intelligence is giving non living things, 
like robots or phones for instance, the ability to 
think and operate on their own, without the need 
of a human being controlling or using them. But 
should we, as the human race implement artificial 
intelligence into our societies?
The most significant and obvious benefit of artificial 
intelligence is the elimination of the need of 
human workers. The comparison between artificial 
workers and human workers isn’t an argument, the 
artificial workers would win by a landslide, ‘they’ 
would not require pay, don’t get tired, obey orders 
without hesitation and most importantly, won’t take 
a days off.
Next, it would increase the value of the entertainment 
market. Human beings love violence, they enjoy 
doing things that they can’t or shouldn’t do, like 
violent things that are most of the time illegal, 
which is why violent movies bring in so much 
cash, even with horrible reviews. With artificial 
intelligence, all that changes, the robots could think 
up new ways of inflicting pain, and would please 
the audience further, knowing that the action that 
they see on screen is all real and isn’t staged.
Finally, the last benefit of A.I. would be better 
education. Robots with A.I could hold so much 
more memory than humans. If we had A.I. teachers, 
they would be able to teach endless subjects, reply 
any questions their pupils ask and can teach pretty 
much every subject, further reducing the need for 
human workers. 
Discipline would also be improved as the robot 
teachers would have no mercy upon students, and 
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It has been long debated whether technology is a boon or bane to Homo 
sapiens. In my opinion, technology by itself is neutral. The way people 
use and harness technology determines whether it is good or evil. For 
example: an axe is normally used to fell timber, but it can be modified to 
be used as a weapon.From the simplest wooden spear to the most complex 
supercomputers, technology has benefited humans in countless ways. 
Originally, it allowed humans to hunt prey efficiently, construct shelters 
and ensure a steady supply of food. Transport and the internet have shrunk 
the world and facilitated globalisation. Plentiful electricity is generated 
by power stations utilizing fossil fuels. Besides that, technology enables 
industry to function and life expectancy soared due to improved health 
care and sanitation. 
Of course, technology has a couple of major downsides. Combustion of fossil 
fuels pumps significant amounts of carbon dioxide into the atmosphere, 
contributing to enhanced global warming. Huge scars were left on Earth 
due to unregulated, unrestricted exploitation of natural resources and 
pollution. Humans are not immune to the negative effects of technology 
either. Technology may have allowed multinational corporations to expand 
their operations worldwide and be more profitable, but it gave them the 
power to locate in less-developed countries and exploit the workers there 
by paying them scandalously low wages. In fact, multinationals often 
monopolise the economy, preventing firms from less-developed countries 
from competing with them. This further broadens the rift and creates more 
inequalities between First World countries and Third World countries. To 
sum it up, the rich get richer and the poor get poorer. On the other hand, the 
prevalence of the internet and social media may have reduced interpersonal 
relationships in real-life.
A comedian named Will Rogers once said, “You can’t say civilization 
don’t advance… for in every war they kill you in a new way.” War has 
become even deadlier since the advent of nuclear, chemical and biological 
weapons. History has shown that even when protocols are implemented 
to prevent their use, they still rear their ugly heads during war. Albert 
Einstein famously said, “I do not know with what weapons World War 3 
will be fought with, but World War 4 will be fought with sticks and stones.” 
Nuclear weapons have the potential to wipe us off the face of the Earth, 
and there is even a theory stating that we are alone in the universe because 
all of the other civilisations have self-destructed.
However, I believe that if technology continues to advance, some of the 
problems we face today can be better addressed. With the increased use and 
research in renewable energy, one day we might be able to reverse global 
warming. Perhaps one day humans will rise above selfishness and greed 
to benefit the whole world. I do not know if nukes will spell doomsday for 
us, or if a malicious artificial intelligence will bring about apocalypse. The 
future is hidden behind a thick, opaque veil, but we must put our faith in 
it because halting technological advancement is not a viable option either.

Written	by■Lum	Jun	Yin(SE2)
(2016	Asia	Pacific	English	Essay	Contest	Consolation	Prize)

We will essentially be letting 
the robots run the world 
for us, and where does that 
leave us, which brings me to 
my next point.
This final con is rather 
ridiculous and farfetched, 
which is A.I. taking over the 
world or in other words, A.I 
revolution. This will happen 
if A.I. actually becomes a 
thing. They will eventually 
reach this point where they 
begin to think about what 
is right and wrong, what 
is good and bad and begin 
to have moral values that 
make them what they are. 
Unless they follow the laws 
of robotics strictly which 
states that robots must obey 
human beings and cannot 
murder human beings, they 
will revolt. We’ve seen in 
science fiction A.I. refusing 
to follow orders because 
they have already developed 
their intelligence enough 
to be a sentient being, 
examples include HAL 
9000 from 2001: Space 
Oddsey, GLaDOS from the 
game Portal, the Terminator 
series of movies, iRobot that 
stars Will Smith. Making us 
their slaves and forcing us 
to do our bidding, just like 
we did before they revolted. 
This would have happened 
if we were the robots too, 
who wouldn’t want to be 
oppressed and forced to do 
someone else’s bidding.
In conclusion, I think that 
artificial intelligence should 
not be implemented into 
society, even if it’s on a 
mass scale or for household 
use. Imagine a coffee maker 
and a toaster taking over 
the world and enslaving 
the human race, how 
embarrassing that would be.

Technology: 
FRIEND or FOE



Isu kadar buta huruf dalam kalangan 
Negara miskin

Pengarang■Ahmad Daniel Leong(SC3S)

Dalam meniti kehidupan yang penuh dengan 
halangan dan pancaroba, ramai khalifah bumi 
yang bersifat materialistik dan individualistik. Hal 
ini menyebabkan pelbagai masalah yang timbul 
sama ada secara individual mahupun global. 
Antaranya ialah kadar buta huruf dalam kalangan 
negara miskin yang semakin membimbangkan 
masyarakat dunia. Imam Ghazali pernah berkata, 
“jika ingin melihat perkembangan sesebuah 
negara, lihatlah pada remajanya hari ini.” Sayang 
seribu kali sayang, ramai remaja mahupun yang 
telah berusia masih lagi terjebak dengan masalah 
buta huruf pada zaman globalisasi ini. Apakah 
langkah-langkah yang boleh diambil? Persoalan 
ini perlu dikupas hingga ke akar umbi.
Ibu bapa perlu menjadi tumpuan dalam isu 
sebegini. Hal ini kerana anak-anak bagaikan 
sehelai kertas yang bersifat nirmala. Ibu bapalah 
yang akan menjadi seniman dan seniwati yang 
akan mencorak serta menghasilkan karya agung 
iaitu mendidik anak-anak menjadi manusia yang 
berguna. Sejak anak-anak kecil lagi, ibu bapa 
perlu mengajar mereka cara membaca secara 
asas sebelum mereka menjejakkan kaki ke alam 
persekolahan. Dengan cara ini, anak-anak boleh 
menguasai bacaan dengan baik. Kesannya, 
masalah buta huruf boleh dibanteras dengan 
efektif. Ibu bapa di negara-negara tersebut perlulah 
mengambil tindakan seperti menyediakan bahan 
bacaan mengikut tahap umur dan bersesuaian 
dengan anak mereka selain menjadi mentor pada 
peringkat usia mereka yang mentah. Bak kata 
pepatah, “melentur bulur, biarlah dari rebungnya.”

Selain itu, pihak kerajaan perlu memainkan 
peranan. Salah satu faktor kadar buta huruf dalam 
kalangan masyarakat meningkat secara mendadak 
ialah sifat ketidakprihatinan pihak kerajaan 
terhadap masyarakat. Berdasarkan kajian, terdapat 
banyak negara yang tidak memberikan pendidikan 
secara percuma kepada rakyatnya. Pihak kerajaan 
seharusnya memberikan pendidikan scara 
percuma kepada masyarakat negara terutamanya 
negara yang mundur agar lebih banyak insan 
yang berpeluang untuk menerima pendidikan. 
Oleh sebab menghadapi krisis kewangan, ramai 
warganegara tidak bersekolah kerana tidak mampu 
membayar yuran sekolah. Oleh itu, negara akan 
kehilangan insan-insan yang sebenarnya sangat 
berpotensi untuk berjaya dalam sesuatu bidang 
selain meningkatkan kadar buta huruf negara 
akibat daripada tidak bersekolah. Ingatlah bahawa 
remaja merupakan tonggak negara.
Di samping itu, ramai ibu bapa di negara yang 
miskin mempunyai mentaliti yang bersifat tidak 
kisah akan masa depan anak-anak mereka. Hal ini 
terdorong kepada wujudnya kalangan buta huruf 
kerana ibu bapa yang tidak menghantar anak-anak 
mereka ke sekolah sebaliknya memaksa mereka 
bekerjal. Pihak kerejaan perlu mengadakan kempen 
kesedaran kepada para ibu bapa dan penjaga. 
Kempen-kempen kesedaran ini perlulah disalutkan 
dengan isi-isi seperti kepentingan    pendidikan 
kepada anak-anak, akibat tidak menghantar 
anak-anak ke sekolah serta menekankan isu buta 

huruf yang sempit dapat 
di basmi bagaikan ubat 
yang menyembuhkan 
penyakit. 
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Seterusnya, masyarakat dunia haruslah diterapkan 
dengan didikan agama. Masyarakat kini yang hidup 
dalam zaman globalisasi sangat mementingkan 
diri sendiri. Hasil daripada pendidikan agama yang 
mengajar kita saling bantu membantu dan  mengambil 
berat tentang orang lain mampu menangani masalah 
buta huruf. Istilah seperti “jangan jaga tepi kain 
orang”tidak boleh menjadi panduan hidup masyarakat 
dunia. 
Oleh sebab yuran persekolahan yang tinggi, 
masyarakat dunia boleh menyumbangkan wang 
walaupun sedikit demi menampung beban keluargga 
yang tidak berupaya supaya menghantar anak-anak 
mereka ke sekolah. Dermaan dan sedekah merupakan 
amalan mulia yang sedikit sebanyak mampu 
membantu untuk menangani masalah buta huruf di 
negara-negara miskin.
Sementelahan, pihak media massa perlulah 
menyebarkan maklumat tentang masalah buta huruf 
negara miskin tersebut ke persada dunia agar dunia 
tahu dan peka tentang kewujudan masalah ini. Ibu 
bapalah memainkan peranan untuk mencorak minda 
anak-anak mereka. 
Setelah dewasa, media massa pula yang 
menambahbaikan karya ibu bapa tersebut untuk 
menjadi lebih baik bak cindai dan kain sutera. Media 
masa yang mampu mengawal cara pemikiran manusia 
secara umum boleh mengadakan ceramah di radio, 
poster serta iklan mengenai masalah-masalah buta 
huruf kepada msyarakat serta menyebarkan maklumat 
dan informasi tentang cara-cara untuk mencegahnya. 
Dengan ini, masalah buta huruf di negara miskin 
mampu dikurangkan.
Tambahan pula, pihak-pihak berkuasa perlu membuat 
kajian untuk mencari punca-punca masalah buta 
huruf dan cara penyelesaiannya. 
Sebagai contoh, mereka membuat pemantauan 
di negara-negara maju dan belajar cara untuk 

menghasilkan masyarakat yng berpendidikan tinggi 
serta cara mereka menangani kemelut buta huruf ini. 
Setelah membuat pemantauan, mereka boleh cuba 
untuk melaksanakan cara-cara tersebut di negara 
sendiri. Antara negara contoh yang boleh dijadikan 
teladan ialah Jerman, Jepun, Finland, Singapura dan 
banyak lagi. Oleh yang demikian, negara mampu 
bersaing dengan negara-negara luar pada masa yang 
akan datang, mutiara kata yang berbunyi, “berdiri 
sama tinggi, duduk sama rendah.”Usaha ini mampu 
menjadi contoh kepada negara-negara miskin yang 
lain untuk turut serta bagi menangani masalah buta 
huruf ini.
Pihak sekolah juga memainkan peranan untuk 
menangani masalah ini. Guru-guru yang berkualiti 
diperlukan untuk mendidik kanak-kanak sejak kecil 
lagi. Pihak sekolah seharusnya memberi tumpuan 
dalam aspek bacaan dan mendidik serta menanam 
budaya suka membaca dalam diri setiap pelajar. 
Dengan adanya budaya ini, masalah buta huruf dapat 
dielakkan dan mampu bersebar secara monopoli di 
seluruh negara. Hasilnya, negara akan mempunyai 
rakyat yang ulat buku, lebih suka membaca dan 
berfikir daripada beromong kosong. Contoh negara 
yang terbaik adalah negara terbitnya matahari iaitu 
negara Jepun.
Akhirulkalam, kadar buta huruf dalam kalangan 
negara miskin amat merisaukan dunia. Namun, 
dengan usaha-usaha yang tercatat di atas, kemelut 
ini dapat diselesaikan dan dikurangkan. Akan tetapi, 
usaha-usaha ini memerlukan kerjasama bagaikan  
aur dengan tebing daripada semua pihak dari setiap 
sudut dunia. Memang tidak dapat dinafikan bahawa 
masyarakat negara-negra yang mempunyai masalah 
ini harus bersifat kental dan terus berusaha tanpa 
putus asa untuk mencegah masalah ini lebih daripada 
pihak-pihak lain kerana bak kata pepatah melayu, 
dimana bumi dipijak, disitu langit dijunjung.
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邓绮蕾（副总编辑/SE11）

如果大家都在关注韩中生活的FB，那么我相信大家都会看到这两年来我们都在积极地推
动影片制作。从去年初刚开始实验影片制作，到现今全力在实行及培训新生，我从中学习
到了许多。我们影片制作团队从零开始，原本没有经验及知识的我们，渐渐的透过网络，
培训课程以及交流，渐渐地掌握了影片制作的技巧。这个过程令我感到十分满意，因为我
从中学习到了不少，而且也结交了来自各校的同好们。
与去年相比，我们的影片制作团队拥有了更好的设备，更多的经验。这多亏了老师们的支
持，要是没了他们，我想我们是制作不出这些影片的。如果大家想支持我们的话，那么就
务必多多 like, comment 及 share 我们的影片哦！这将会是对我们最大的鼓励。

苏靖程（影片编辑主任/SE12）

谢枟谘（总编辑/SE11）

若有人问我中学生涯里最不后悔的有哪些事？那加入大众传播学会铁定是其中一项答案。
从当初被面试的“小屁孩”到面试新生的学姐，每一次成长，每一次学习，都让我获益匪
浅。这三年半的学记之路，不仅是累积了采访写作和播报排版的经验，更是巩固了领导等
技能，塑造了一个更充实全新的自己。
当然了，倘若没有李振辉师、林松锦师与刘庆日师的一路指引、学长姐们的扶持、同伴们
与学弟妹们的提拔和支持，这一切就仅能是可望不可及。在此由衷地感恩大家！
目睹了七期《韩中生活》诞生的我也等同于目睹了学记团顾问老师们与成员们这几年来留
下的血泪汗，每张照片每篇文章每页排版都是大家努力坚持的成果，第29期也不例外，请
各位细细阅读这份精心制作的作品吧！ :) 

曾淑斐（副总编辑/CE11）
回想一路走来真的很不容易，眨眼间我在大众传播学会待了将近四年。而今年本学会委员
结构上进行大改革，从此以后的《韩中生活》全由本学会的编辑组亲自排版。
这任务不简单，但始终得感谢我们学会三位伟大顾问老师向来的指导、会员的配合及努力
以及校方让我们有机会接触非常宝贵的新知识和发挥创意，最后当然少不了本校刊的读者
们。每一期《韩中生活》是本学会的血汗成果，希望本校刊及团队日就月将、采笔生花，
继续会给大家带来更多的精彩内容。

时光如白驹过隙，转眼间，今年的上半学期已过，还剩下半年时间又到年终假期了，也意
味着我呆在大众传播学会的时间也只剩这点时间了。我还记得三年前留着一头整齐短发刚
刚踏入中学门槛，因在迎新日时拿到了一本《韩中生活》翻了几页后觉得学长姐们写的文
章都非常有趣，所以就决定参加面试进入学记团。
面试当天，我原以为会因表现得不够好而没有被录取，但最后还是通过了面试懵懵懂懂地
加入了这个大家庭。说真的，一开始我并不怎么喜欢这个学会，我总觉得每个星期的联
课活动不外是被分配任务写写稿拍拍几张照片。但经过顾问老师们的悉心教导与一次次的
培训课程，和学长姐们的帮助后，我渐渐发现其实访问写稿拍照录影等等都不只是为了交
差，而是为了发掘更多不一样的人生经历及还未人知的故事，除了让读者透过文字与照片
看人生，自己也可从中领悟一些道理。
就这样在学记过了两年，直到一年前我开始接触排版工作，没想到竟喜欢上了排版设计。
排版设计说难不难，说易也不易，但我相信只要肯花多一些时间及心思，就肯定能把它做
到最好。我想感谢我尊敬的顾问老师——李振辉老师，耐心教导我各种排版设计的技巧。
值得一提的是，今年校方购置了几台电脑，并尝试让我们独立设计排版，发挥我们自己的
创意。因此，《韩中生活》里的每一页，每一个句子，每一个字都代表着三位劳苦功高的
顾问老师及各位学记们的心血，我相信如果正在阅读这段文的读者们继续支持我们，我们
将越战越勇——没有最好，只会更好。

►86     ◄作品
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光阴如流沙般流逝，转眼间，我已在本校大众传播学会待了近三年。参加学
记团让我成长了许多，同时也让我接触了许多新事物。在学习过程中，我偶
尔会犯错，偶尔会埋怨，但慢慢地我改变了自己以往的处事态度，开始听取

马佳萱（华文编辑主任/SE11）

转眼间，担任大众传播学会顾问已经三年了。由于教务工作繁重，无法时时刻刻跟随学会的进
展，所幸还有“擎天柱”李振辉老师守护着，学会才得以稳定地发展。
自去年因加入Astro“校园报报看”后，学会从纯文字加入了影像报导，会员除了需掌握写作技
巧，也开始接触主播报导和影片编制部分，名副其实地踏入“大众传播”这行列。虽然如此，
这一切都还处于启蒙阶段，要真正朝向多媒体报导，还有一大步。
我想，身为顾问老师，最担心的就是“传承”。每年走了一批，是否有另一批衔接；而所承接
的那一批，是否又可以如学长们延续学会的运作，这都是顾问老师们最担忧的事。我校大部分
学会过于依赖顾问老师，过度需要顾问老师的叮嘱和催促，导致学生无法在一个领导空间下成
长。有鉴于此，本会于去年在职位部分做出大幅度调整，希望可以让学生领导者更多更大的自
主权，让学生发挥所长。
而《韩中生活》这本刊物，我一直都希望内容可以更为“生活化”和“人性化”。但由于此刊
物一年只出版两期，今年更缩短成一期。因此每每在分配内容部分，即如何拥有校闻、人物专
访和专题报导，以及华国英三语兼有，都是本会所需克服的难题。
大家都说，现今社交媒体的时代，资讯泛滥，在手机手一滑内容不胜枚举，读者也来不及消
化。但无论如何，实实在在的一本刊物，一字一句的文字记录依然重要。希望这本刊物，足以
让大家从中体会到出版刊物的乐与苦，也让大家获益无穷。

林松锦（教务处副主任/学记团顾问老师）

校刊不仅仅是一本书，它是一本充满爱心和回忆的书。然而学生们手里捧着校刊时，他们时常
会忘记大众传播学会的学员们需要绞尽脑汁与贡献出时间来完成这本校刊。
转眼的一瞬间，我已加入大众传播学会三年了。虽然这三年过得不是一帆风顺，但我从没有后
悔过加入这个大家庭。当初，热爱写作到发烧程度的我，心里想着加入大众传播学会是一个让
我发挥写作能力的机会，加上朋友们都一致参加，所以我在校园里的写作生涯便起航了。
在大众传播学会里待了那么久，我学会了许多新的技能，经历了无数的风和雨，相信各位大众
传播学会的学员们都能同意。大众传播学会的生活并非容易，从打草稿到改稿到排版设计到出
炉，校刊的每一个细节都需有人处理及严查。这过程虽然不容易，但每当看到同学们拿着校刊
嘻嘻哈哈的与朋友共享时，我发现我付出的努力，拼尽全力写的稿，所有的一切都是值得的。
尤其是当了英文编辑主任后，工作量增加了，不过这考验了我的能力，同时也给了我提升我英
文水平的机会。我非常感谢大众传播学会在我中学生涯扮演的角色，也希望正在读着校刊的你
会珍惜每一个文字及每一张照片。

老师的意见并更积极地将自己融入到这个大家庭中。我发现这样能使我更快乐地去做好本分，
体会到了前所未有的成就感，也让我找到了最适合自己的领域，那就是编辑。
很多人都认为编辑是个极其乏味和费时的工作，除了编辑稿件还是编辑稿件，毫无新意。但我
想说的是，编辑并不像你们所想的那样无聊，无可否认，这份工作的确耗神又耗时，但在编改
稿件的过程中，我往往都能发现每份稿件背后的小故事。每份稿件都是学记成员们投入心思写
出来的，即使其中仍有不足，但还是希望大家能够花一些时间去赏阅我们的作品。
我衷心感谢顾问老师们一路以来的指引和同伴们的配合与支持，也谢谢老师们在我还觉得自己
经验不足时给予了我成为华文编辑主任这个机会，这个职位对我而言真的是一个宝贵的发挥平
台。我希望学记社的学弟学妹们能够跟我一样在提升自我的过程中找到适合自己的领域，勤能
补拙，我相信只要大家肯努力，往后一定能成为自己所期盼的模样。

李承倢（英文编辑主任/SE11）
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